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ENQUESTA D'OPINIÓ:

Fem Cassà es 
perfila com a llista 
guanyadora de les 
eleccions del 28 de 
maig, però sense 
assegurar-se la 
majoria absoluta

Es perfilen uns 
resultats semblants 
als del 2019,amb 
un regidor del 
PSC,que podria 
tornar a ser decisiu

El PP tornaria 
a quedar fora 
del consistori
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I també en aquest número: 
> Dossier eleccions amb històric de resultats, entrevistes i 
candidatures per a les eleccions del 28 de maig
> Ha mort Joan Maymí, exregidor, i activista cultural i social  >
> Els treballadors municipals es queixen de la insensibilitat del 
consistori als problemes laborals.
> Al veïnat de les Serres demanen resposta a les seves al·legacions
> El primer equip del Cassà baixa a Tercera Catalana
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà
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Editorial Opinió

Sí, només és una enquesta i, per tant, cal donar-li el valor que es mereix a un estudi d’opinió i valo-
rar-ne els resultats en la seva justa mesura. Per primer cop en els 44 anys d’eleccions municipals a 
Cassà de la Selva, des de Llumiguia ens hem decidit fer un estudi previ a les eleccions municipals per 
tal de conèixer l’opinió dels cassanencs i cassanenques de cara als comicis locals.
El resultat d’aquest estudi el teniu a les pàgines d’aquest exemplar que també és la presentació de les 
eleccions del 28 de maig que serviran per escollir els regidors que portaran el destí de l’Ajuntament 
de Cassà en els quatre anys que venen.
Quatre pinzellades en relació amb el contingut d’aquest exemplar i més concretament sobre les dades 
de l’estudi d’opinió elaborat per l’empresa  Infortècnica:

 La primera és que no és cap sorpresa que se’ns digui que els resultats seran força semblants als 
que hi va haver quatre anys enrere, és a dir força semblants als del 2015 també. La bipolarització 
entre CiU-ERC (tinguin el nom que tinguin en cada crida electoral) s’ha fet ben evident al nostre poble 
i l’equilibri entre ambdues forces ha estat la tònica rellevant en cada votació encara que les trifulgues 
o incidència en l'àmbit nacional puguin provocar lleugeres variacions en un sentit o l’altre. El vot local 
sempre s’ha dit que és un vot que es dirigeix fonamentalment a les persones que hi ha a cada llista 
i això es nota a Cassà on les diferències de vot entre unes eleccions locals , nacionals, europees o 
estatals és tan perceptible que demostra que la ciutadania decideix el vot segons allò que es dirimeix 
en cada elecció.

La segona dada que ens dona l’estudi és que hi ha un alt percentatge de ciutadania que no ha de-
cidit el seu vot (o no l’ha donat a conèixer en l’enquesta). Aquest 35% ben segur que pot decidir el 
resultat de les eleccions municipals al nostre poble, juntament amb el percentatge que es decideixi 
per l’abstenció (15%). El fet d’haver d’anar a votar tots plegats a la nau polivalent -si s'acaba confir-
mant- en comptes de tenir els col·legis electorals més a prop de casa pot ser un obstacle o un factor 
determinant en aquesta participació? I si resulta que el dia 28 de maig tenim sort i plou d’una vegada, 
com afectarà això al resultat electoral? Tot plegat són incògnites qui es resoldran el dia 28 de maig 
a partir de les vuit del vespre quan es comenci el recompte de vots; però cal tenir clar que entre el 
15% de la gent que diu que no votarà i el 35% que no sap que farà hi ha el sector ciutadà que pot 
decidir el resultat dels comicis de Cassà

Una tercera dada que revela l'enquesta és que es podria enregistrar una majoria absoluta al consis-
tori de Cassà a favor de la candidatura de Fem Cassà que segons com anessin les votacions podria 
arribar als nou regidors que li donarien l’alcaldia. És una opció que entra dins la “forquilla” del resultat 
final i que donen un valor afegit a la consulta a la nostra vila. ERC ha apostat per una candidatura 
sense el suport ni les sigles del partit i hi va renunciar a favor de Fem Cassà que com a mínim en l’en-
questa surt força ben parada. Veurem com es materialitza aquesta bona impressió en els resultats 
finals que és el compta.

I una quarta dada a tenir present és que tres de cada quatre enquestats creuen que a Cassà ani-
ria bé un pacte de regidors entre les dues forces majoritàries, jxC i Fem Cassà, si el resultat del 28 
de maig és un ‘empat tècnic’ com va ser-ho el 2015 i el 2019. Cada un d’aquests partits ha tingut 
quatre anys per governar; ERC, en solitari del 2015 al 2019, i JxC, en pacte amb el PSC, del 2019 
fins a l’actualitat. Ja ho han provat i segurament que han satisfet la seva necessitat de governar en 
solitari a Cassà. La ciutadania creu que si governessin plegats seria el millor per al poble. De fet 
sabem que hi ha hagut unes primeres converses en aquest sentit per reconduir la relació entre les 
forces majoritàries a Cassà. Esperem als resultats i a veure si es compleix aquest desig popular, més 
enllà del que permetin això que en diuen les ‘aritmètiques parlamentàries’.

I hi ha altres dades que ens dona, l’estudi com ara que el PSC es quedaria amb un regidor; que el 
PP no entraria al consistori; o que la gent valora força bé la feina que s’ha fet des de l’Ajuntament. 
Tot són informacions que ajuden a entendre el que pensa la gent de Cassà de cara les eleccions del 
28 de maig.

UNA ABSÈNCIA
Lamentem, per altra banda, que en aquestes pàgines no hi hagi la tradicional entrevista amb tots 
els caps de llista tota vegada que el del PSC ha declinat la invitació a aparèixer-hi per entendre que 
el tracte rebut des de Llumiguia no és el que li correspon. Respectem la seva decisió i la lamentem, 
ja que voldríem que les seves manifestacions apareguessin al costat de les dels altres tres candidats 
per tal que la gent pogués valorar adequadament a l’hora d’anar a votar. 
Igualment volem deixar clar que des de Llumiguia sempre hem ofert al regidor i el seu partit l’espai per 
publicar les seves manifestacions, sempre que respectessin la veritat i no fossin ofensives, tal com 
han pogut comprovar els lectors -i es pot fer des de l’hemeroteca- al llarg dels quatre darrers anys. 

Només és una enquesta
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Opinió Diuen els lectors

Emotiu comiat a un gran 
professional

El dissabte dia 25 de març uns quants veïns i clients hem 
fet un petit i emotiu comiat a un gran professional. Al llarg 
de més de 25 anys ens ha servit amb amabilitat, simpatia 
i bons consells. En Carles Casellas s'ha jubilat i amb ell la 
seva carnisseria del carrer Raval.

Segur que molts clients no es van assabentar  d'aquest 

comiat per motius de no saber com conectar amb ells o bé 
perquè no ens coneixem, però estem segurs que d’una o 
altra manera tothom al llarg de la setmana va passar per 
la botiga a desitjar-li tant amb ell com a l’Antònia i a l’Anna 
molta sort en aquesta nova etapa, per uns de jubilació i 
per un altre de nova feina.

De part de tothom molta i molta salut i felicitat i agrair-te 
la feina feta i les estones compartides.

Moltes gràcies.

Veïns i clients de la carnisseria

A canvi de res
Pensant en tu, mare, 
he sentit la necessitat 

d'escriure't aquestes paraules. 

Fa tants anys del teu traspàs ... 
Segur que ets molt feliç, 

doncs t'has pogut retrobar 
amb el pare, avis, família 
i amics que havies plorat. 

Savis consells has sabut donar-nos 
a tots els qui t'hem estimat. 

Amor, treball, bondat i coratge 
han sigut el teu llegat. 

Demano a Déu que quan se m'em-
porti 

em dugui al teu costat, 
perquè no saps, mare, 
com et trobo a faltar ... 

Mare ... On ets?

Fílla ... No em veus? 
Soc aquesta papallona

 que volteja de flor en flor 
copsant la seva essència 

i sentint la seva olor.
Soc aquest arbre que acull 
aquests ocellets que volen, 

posant-se a les meves branques, 
cantant; fent xerinola. 

Soc aquesta herba fresca 
acabada de segar 

i que cada dia la rosada 
em venia a despertar. 

Soc criatura viva 
d'aquest immens univers. 
Soc part d'aquesta terra 
que dona a canvi de res.

Rosa Albertí

Per al servei En Bona Companyia 
de Càritas Cassà 

busquem persones voluntàries per fer una 
hora de companyia a la setmana a gent gran.
Per a més informació, poseu-vos en contacte 

amb Montserrat, al tel. 600 30 12 67. 
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Diuen els lectors Opinió

El maig del 2022 l’equip de govern de l’Ajuntament va pre-
sentar una proposta de projecte per modificar el POUM a 
l’àmbit de les Serres.   

Aleshores es va iniciar, per un supòsit legal, un període 
de consulta ciutadana prèvia d’un mes perquè tothom que 
ho creies oportú i especialment els propietaris dels àmbits 
afectats, poguéssim presentar suggeriments o observa-
cions. A l’inici d’aquest període de consulta, l’equip de go-
vern de l’Ajuntament ens va transmetre el seu compromís 
que s’atendrien totes les aportacions fetes dins d’aquest 
marc, amb la voluntat de trobar una solució que fos, pre-
feriblement, consensuada i acordada per tots els implicats 
per la proposta de modificació del POUM.

Així va ser com més de 220 veïns vàrem entrar per 
registre d’entrada, dins del termini establert, un recull de 
suggeriments/observacions, expressant la nostra discon-
formitat amb la proposta presentada ja que es pretenia 
mantenir l’ús predominantment industrial de la zona afec-
tada i no es feia cap esment del trànsit de camions d’alt 
tonatge en aquesta zona. 

Des del primer moment vàrem expressar el nostre res-
pecte pel manteniment de les indústries existents i, alho-
ra,  el nostre rebuig per l’increment de l’activitat industrial 
en aquesta zona i proposàvem la seva conversió a ús resi-
dencial. Els veïns d’aquesta contrada hem estat patint els 
problemes  de contaminació ambiental els darrers anys 
i considerem que si es vol incrementar l’espai industrial 
a Cassà, n’hi ha més que suficient als diversos polígons 
industrials del poble. Alhora fèiem el prec que, havent-hi  
la necessitat d’un canvi urbanístic, es busquessin alternati-
ves al trànsit de camions que entren a l’espai urbà.

En un espai residencial contigu extens al voltant (com 
mostra la fotografia) i fins i tot a dintre de l’àmbit (ja que 
hi viuen diverses famílies des de fa més anys que les ma-
teixes indústries),  seguim considerant que s’ha de limitar 

l’activitat industrial, s’ha de controlar l’activitat industrial 
existent i s’ha de buscar un espai alternatiu al pas de cami-
ons d’alt tonatge, ja que hi ha alternatives vàlides al nostre 
poble.

Han passat ja 9 mesos des que vàrem presentar aquest 
escrit i els veïns  no hem rebut cap resposta per escrit, no 
hem apreciat el més mínim intent de diàleg i/o consens 
amb cap dels veïns signants del manifest (entre ells els re-
sidents a l’àmbit), desconeixem si  des de l’alcaldia es pre-
tén fer algun canvi en aquest àmbit i seguim, lògicament, 
cada cop més preocupats en veure com van passant els 
dies i no tenim cap proposta nova per poder-ne parlar ni 
cap intent de fer-ho.

Alcalde: on es diàleg i el consens?

Residents al veïnat de les Serres

Veïnat de les Serres: Sr. alcalde: 
on és el diàleg i el consens?
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Opinió Diuen els lectors

Economia d’estar per casa (148)

La fuga de Corpus
Origen: La gran activitat (fuga) 
que s'observava en els tallers 
de modistes en acostar-se la 
festivitat de Corpus, en què to-
tes les senyores i noies volien 
estrenar el vestit.

Aquesta dita la podem apli-
car al període que s'acosta: 
Eleccions.

Hi ha pressa per acabar 
aquelles obres que s'havien 
de fer fa tres anys (Ai la pan-
dèmia!), pressa per inaugurar 
qualsevol cosa encara que 
sigui vella, escampar mitges 
veritats i promeses electorals 
que es repeteixen en cada pe-
ríode electoral i fer qualsevol 
activitat que suposi sortir a la 
foto.

Després vindran les visites 
als mercats, l'empastifada de cartells, els debats – "dia-
logos para besugos"-, les autofelicitacions pels resultats i 
sant tornem-hi, que aquí no ha passat res.

Els programes (si és que n'hi ha) i les grans promeses al 
calaix, a dormir quatre anys més.

Aquests darrers dies els diaris van plens de propostes 
de grans obres: trens, tramvies, estacions de bus, canals 
de rec, soterrament de vies, totes a fer cap allà el 2025 
i fins al 2030. El cas és que les partides pressupostàries 
d'inversió per aquest 2023 són magres i no se'n veu cap 
intenció de millorar-les.

Però hi ha pressa per escampar promeses de futur, 
quan ni tan sols hi ha pressupost per a licitar l'execució 
del projecte.

Després, com ja ens tenen acostumats l'execució dels 
projectes pressupostats es queda per sota del 25%. I la 
resta , ja ho veiem, es queda per una altra ocasió.

Aquest 2022 l'excusa han estat els sobrecostos que ha 
provocat la inflació, excusa poc creïble, quan sabem que 
en l'obra publica especialment, hi ha el sucós costum de 
repercutir els increments en les liquidacions.

Jo demanaria que entre tanta pressa, tinguéssim un 

temps per conèixer els pro-
grames dels senyors que ens 
volen manar. Que ens expliquin 
per què no han fet el que van 
prometre fa quatre anys, i que 
ens diguin el que pensen fer, 
com, quan i amb quins diners.

Sort que de tant en tant 
hi ha alguna bona notícia. La 
Unió Europea ens ha "ingres-
sat" sis mil milions d'euros del 
programa "next generation".

Ajudarà a superar la mala 
maror del Gobierno d'Espanya 
per la fugida cap als Països 
Baixos de la seu de Ferrovial. 
Només se m'acuden dues ra-
ons: o eren molt amics o era 
un dels "proveïdors de fons" 
habituals dels partits polítics.

El cas és que l'empresa i els 
seus accionistes es volen estalviar uns quants milions en 
impostos i de passada tenir la residència en un país que 
les principals agències de qualificació la tenen en "AAA", la 
màxima possible. Aquestes mateixes agències qualifiquen 
a l'Estat espanyol com a "Baa1" (Moody's), "A" (S&P) "A-" 
(Fitch).

Aquesta qüestió pot ser determinant per a poder cotit-
zar directament a la borsa dels Estats Units i poder obtenir 
finançament, contractes i ajuts al país nord-americà.

Sens dubte és un primer pas que seguiran altres empre-
ses "nacionals" que han anat esgarrapant negoci en altres 
països, tot i que moltes vegades s'han valgut dels ajuts, 
avals i finançament del Gobierno d'Espanya.

I és que no s'ha d'oblidar que les empreses tenen com 
a objectiu maximitzar el benefici i crear valor per als acci-
onistes.

En canvi, els governants haurien de tenir com a objectiu 
optimitzar la gestió dels recursos i oferir els millors serveis 
als ciutadans.

Aquesta és la diferència.

J. H.
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Diuen els lectors Opinió

Relats de cinema

Benvingut, míster Mashall
És el tercer diumenge de març. A la zona esportiva hi ha 
una tarima de fusta i un micròfon de peu. L'alcalde porta 
una camisa de ratlles blaves i blanques, i una jaqueta del 
mateix color. El color de la camisa i de la jaqueta del repre-
sentant de l’Assessor no tenen cap importància. 

A l'alcalde se’l veu feliç: és la seva primera legislatura i 
es torna a presentar a les eleccions. El somni que tenia 
de jove s’ha fet realitat. Decidit, s’acosta al micro. Mira a 
banda i banda del públic, format per mainada i jovent amb 
l’equipació de la UD Cassà. Els pares van equipats amb les 
diferents marques del Decathlon. 

“Cassanencs i cassanenques, com a arcalde vostre que 
soc, encara no us he explicat quins són els tres eixos bà-
sics de Cassà: són…són…un moment”, —es treu un paper 
arrugat de la butxaca dreta de l’americana—. “Cassanencs 
i cassanenques, com a arcalde vostre que soc, encara no 
us explicat quins són els tres eixos bàsics de Cassà: són...
són...”—desplega el full, clava una llambregada al full, el gira 
i se’l torna a posar a la butxaca—. “Bé…bueno…és igual. Us 
informo que el proper dimecres Cassà serà un punt en el 
mapa: la Volta Ciclista a Catalunya passarà pel poble i en un 
dels cotxes hi anirà el Secretari General de l’Esport. L’espe-
rarem i li demanarem una subvenció de fins al 100% per 
convertir Can Frigola en un Centre d’Alt Rendiment espor-
tiu; per fi hem decidit l’ús d’aquest espai”—aplaudiments. 
“A partir d’avui comptem amb un nou camp de futbol 7. 
Gràcies a tots i a totes els que hi heu col·laborat.

L’alcalde baixa de la tarima, fa la sacada d’honor i co-
mença una triangular entre els equips de l’escoleta local, 
el Santa Eugènia i el Maristes. Se’l veu cofoi quan es fixa en 
el marcador electrònic, les dues porteries fixes, les quatre 
d’abatibles, dues banquetes cobertes, el sistema de reg…. 

A la nit somia que som a principis de l’any 2025: Cassà 
acaba de ser proclamada Vila Europea de l’Esport. És la 
seva segona legislatura com a alcalde, gràcies al pacte 
amb altres forces polítiques. La conjuntura econòmica no 
pot ser més favorable: el pressupost s’ha equilibrat amb 
les plusvàlues pendents, els sous del personal de l’ajun-
tament s’han congelat, el preu de la llum no para de bai-
xar, els conflictes mundials són cosa del passat... L’alcalde 
passeja de bon matí per les noves instal·lacions creades o 
remodelades per poder afrontar els nous reptes. Primer 
se’n va al Centre d’Alt Rendiment (CAR) de Can Frigola, 
aquí els nostres esportistes reben una formació integral 
pensada per ser més competitius. “Aviat podrem recollir 
el que s’ha sembrat”, li diu a un practicant de running. 
Després es deixa caure per la biblioteca, que s’ha hagut 
d’adaptar als nous temps: ara els usuaris es dediquen a 
jugar en línia amb tauletes i mòbils. Se’n va a veure la nova 
pista de bàdminton, situada al pati de l’antic cinema-teatre. 
“Hem millorat els accessos a Sala Centre Recreatiu”, diu 
a un parroquià del bar mentre beu una copa d’Estomacal 
Bonet. I cap al migdia es dirigeix a la segona planta de Can 
Trinxeria, que acull una exposició permanent dels trofeus i 
medalles guanyats per les entitats esportives locals. Pels 
flamants aparells de megafonia se sent una rumba de Los 
Chichos:

 Yo quisiera ser el dueñooo
 de los remos de tu amor

 el capitán de la naveee que manda,
en estribor...

Quiero mandar en tu personaaa
como mando en mi mismo... 

En aquell moment sent la necessitat de fer un riu. Agafa 
corrents l’ascensor i se’n va al lavabo de la planta bai-
xa. Quan ha acabat la feina, surt de l’edifici i passeja per 
la Coma. Un parell de famílies juguen al futbolí humà (la 
proposta guanyadora dels pressupostos participatius del 
2024), uns nens van darrere d’una pilota, una colla de 
joves puja pel rocòdrom de l’ajuntament vell...”Cassà ha 
deixat de ser un poble dormitori”, contesta a un jubilat as-
segut en una terrassa que es queixa que últimament hi ha 
massa ambient a tot arreu. Ben mirat, qui no voldria viure 
aquí, es demana l’alcalde? Qui no voldria gaudir de tanta 
realitat somiada? Qui...qui...sona el despertador. 

Arriba el dia de la Volta. Des d’un balcó del carrer Enric 
Coris l’alcalde diu a la gent que omple la vorera que és 
un detall per part dels organitzadors que el trajecte passi 
davant de casa seva. I que tothom estigui tranquil, que la 
propera vegada no caldrà que la brigada de l’ajuntament 
canvïi d’ubicació els contenidors del recorregut. “Ja hau-
rem implantat el porta a porta!”, crida, satisfet.

Mira en direcció al carrer Marina i veu els primers ciclis-
tes seguits d’algun cotxe de colors llampants amb bicicle-
tes sobre el sostre. Al Secretari d’Esport el porten en un 
cotxe negre. L’alcalde no para de consultar el rellotge: és 
l’hora de dinar, avui hi ha fesolets de l’ull ros. “Ara, ara!”, 
l’interromp la cridòria de la gent; les bicicletes omplen de 
cop i volta la calçada, els cotxes s’apilonen darrere seu; la 
cursa és un vist i no vist.

I és aleshores quan l’alcalde veu un vehicle negre pre-
cedit d’una parella de Mossos d’Esquadra en moto. Baixa 
de seguida, demana a la gent que li facin pas, aixeca els 
braços i...el Secretari passa de llarg. Agafa un mòbil per 
trucar el representant de l’Assessor i s’adona que li acaba 
d’enviar un missatge: “Ens han comunicat que no ens po-
dem acollir a la subvenció de Can Frigola perquè el termini 
es va acabar el febrer”.

Josep Ferrer

Racó de poemes

MONTSERRAT

Muntanyes que sorgiren de la nostra mar
purificades per segles d’aigua salada,
miracle geològic que Déu va reservar
per refugi de la Verge Immaculada.

Sou el present amb el preciós do d’estimar, 
pels vostres fills per sempre venerada,

serralada que es muralla i és altar, 
quan perilla la bondat sagrada.

Penyes inaccessibles del nostre Montserrat,
que guarden intactes pels catalans valents,

velles relíquies amb llum d’eternitat.

Ja sou de la pàtria omnipresents,
vetlleu sempre per la nostra llibertat,
la d’ara i la dels nostres descendents. 

                                  
 Enric Albertí Mias
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Aquest any 2023 acaba la legislatu-
ra que va començar el juny de l’any 
2019 amb el pacte de govern de Jx-
Cat i el PSC.

Creiem que és necessari avaluar 
algunes de les principals actuacions 
fetes per l’Ajuntament i alguns dels 
reptes pendents.

En primer lloc creiem important re-
marcar que tant JxCat i el PSC han 
reconegut que quan va començar la 
legislatura van heretar, de la gestió 
d’Esquerra Cassà, un ajuntament sa-
nejat i amb bona salut econòmica.

Per Esquerra Cassà aquest és un 
dels punts fonamentals, el rigor en la 
gestió econòmica, que permet abor-
dar projectes de futur de forma plani-
ficada, sense improvisar.

Quan es va començar l’actual legis-
latura l’any 2019 hi havia una gran 
quantitat de projectes definits, amb 
els recursos econòmics aconseguits 
a través de subvencions o amb recur-
sos propis, per tirar-se endavant i a 
punt per començar-se executar, fets 
pel govern d’Esquerra Cassà.

Alguns d’ells s’han tirat endavant 
aquests tres anys i mig de legislatu-
ra, encara que en alguns casos amb 
un ritme més lent del que ens hagu-
és agradat, o amb uns resultats dife-
rents dels previstos inicialment i ens 
agradaria destacar-ne uns quants:

1. La urbanització del tram final 
del Passeig del Ferrocarril. Una 
actuació dissenyada, finançada i lici-
tada en la legislatura passada amb 
el govern d’Esquerra Cassà. Aquesta 
actuació ha millorat molt l’aspecte i 
l’ordenació d’una zona molt concorre-
guda, aconseguint més places d’apar-
cament públic. 

2. L’adequació del nou aparca-
ment de Can Molinas, entre els 
carrers Primitiu Artigas, Dr. Robert i 
de l’Hospital, aconseguit després d’un 
pacte entre Ajuntament i propietaris 
també amb el govern d’Esquerra Cas-
sà durant la legislatura 2015-2019, 

que acull uns 60 cotxes, ha permès 
crear un nou camí escolar segur per 
accedir a l’escola Puig d’Arques pel 
carrer de l’Hospital.

3. La renovació de la il·luminació 
de la carretera provincial per llums 
LED també ha estat una realitat. Un 
projecte impulsat i dissenyat pel go-
vern d’Esquerra Cassà. Millorant no-
tablement la il·luminació dels diversos 
passos de vianants, augmentant la 
seguretat d’aquesta via. 

4. La renovació de la coberta del 
pavelló del Foment, projecte impulsat 
per Esquerra Cassà i dotat els recur-
sos econòmics per dur-se a terme, 
solucionant  així els problemes de 
llarga durada de les goteres d’aquest 
espai també es va executar a l’inici 
d’aquesta legislatura.

5. Diverses subvencions sol-
licitades amb el govern d’Esquerra 
Cassà han permès seguir desenvolu-
pant millores en la eficiència energè-
tica d’alguns equipaments municipals. 
La caldera de biomassa de la piscina 
i el PAV3, la instal·lació de plaques 
solars a la residència geriàtrica i  la 
instal·lació d’una caldera de biomassa 
que dona servei a la residència gerià-
trica i l’escola Puig d’Arques, en son 
alguns dels exemples.

6. En l’àmbit cultural s’ha mantingut 
l’aposta per una programació cultu-
ral estable mantenint totes les inicia-
tives culturals que va engegar Esquer-
ra Cassà, inclosos el Càntut i la Fira 
del Tap i el Suro. 

Tot i això per aquest any 2023 hi ha 
un clar i preocupant retrocés tant del 
pressupost, com en la programació, 
el manteniment i inversions dels equi-
paments culturals.

7. S’ha seguit treballant per de-
senvolupar les accions del pla de 
prevenció d’incendis i franges fores-
tals engegat la passada legislatura, un 
àmbit molt important, especialment a 
la zona dels refugis de les Gavarres. 
Cal seguir insistint, però, en la neces-
sitat de mantenir les franges forestals 
de seguretat.

8. Un dels projectes més impor-
tants pel qual, durant la legislatura 
2015-2019, es va aconseguir una 
subvenció de fons europeus va ser el 
projecte per la realització d’una nova 
Via Verda, que uneix Cassà amb di-
versos dels municipis del voltant. 

Aquest projecte ha tirat endavant 
incrementant els quilòmetres de via 
verda de Cassà i també la capacitat 
per atraure nous visitants. Tant la ro-

tonda de la Sardana com la rotonda 
de la Salle, però, s’han hagut de refer 
diverses vegades un cop finalitzades 
les actuacions.

Resta per solucionar un punt de pe-
rill i poc agradable estèticament en el 
nou tram de carril bici a la carrete-
ra d’entrada a Cassà des de Girona. 
La modificació del traçat ha generat 
un nou punt de perill, posant en evi-
dència una manca de seguiment de 
l’execució del projecte, que fins a dia 
d’avui no s’ha posat sobre la taula cap 
solució.

9. S’ha continuat la rehabilitació 
i millora del nucli històric de Cassà 
de la Selva executant els dos projec-
tes que ja estaven redactats en l’an-
terior legislatura per la rehabilitació i 
adequació a un sol nivell del carrer de 
la Indústria i la millora del carrer de 
la Bisbal. Malgrat que les obres van 
allargar-se bastant més del previst 
inicialment, i algunes actuacions que 
es van haver de corregir, l’adequació 
i millora dels dos carrers ja és una 
realitat.

10. Adequació de l’edifici de Can 
Trinxeria: tot i disposar des de la le-
gislatura passada d’un projecte con-
sensuat amb tots els tècnics de les di-
verses àrees de l’Ajuntament, l’equip 
de govern tira endavant un projecte 
diferent, sense consultar als tècnics 
de les diverses àrees afectades. La 
decisió de passar els espais d’exposi-
cions al segon pis, que en dificultarà 
l’accés, o la dificultat en el manteni-
ment de la confidencialitat dels espais 
pels serveis socials son algunes defi-
ciències del nou projecte que no han 
quedat resoltes de moment. 

11. Esperant el canvi de model 
del sistema de recollida d’escom-
braries i neteja: malgrat que la ma-
joria de municipis del Gironès han 
implantat el nou sistema de recollida 
aquests darrers 4 anys, Cassà ha dei-
xat passar el tren. La falta de conven-
ciment, la incapacitat per gestionar 
aquest tema amb més rapidesa, o 
un interès en endarrerir la posada en 
marxa del nou sistema de recollida de 
residus la propera legislatura ho han 
impedit.

4 anys de pacte de JxCat i PSC. 
Cassà necessita un canvi
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Mentrestant la neteja, el manteni-

ment de carrers i zones verdes i la 
recollida de deixalles no té uns resul-
tats gens satisfactoris. Calia apostar 
per decisions valentes i avançar cap 
a la recollida de residus porta a por-
ta, retirant els contenidors i punts 
d’acumulació de deixalles dels carrers 
com a únic model que pot millorar sig-
nificativament el reciclatge i la neteja 
del poble. Ara per ara és evident que 
haurà passat una legislatura i la ciuta-
dania no haurem pogut veure millores 
en un àmbit molt necessari. 

12. Una de les assignatures pen-
dents d’aquesta legislatura és la pre-
sa de decisions per impulsar el co-
merç local i donar més vida al centre 
de Cassà.

Cal un projecte clar per la potenci-
ar el comerç local, segurament això 
comença amb una bona coordinació 
amb els comerços i els representants 
dels comerciants, i segueix per plani-
ficar accions d’envergadura per pro-
moure l’obertura dels locals buits.

Tanmateix això no ha passat, espe-
rem que la propera legislatura, el nou 
equip de govern prengui les decisions 
que calguin per canviar aquesta ten-
dència. 

13. L’aparcament de Can Pare-
ra, a punt d’arribar a un cost de 
mig milió d’euros: L’equip de govern 
de JxCat i el PSC va decidir comprar 
l’espai de Can Parera per instal·lar-hi 
14 places d’aparcament en zona bla-
va. Després d’un any de funcionament 
podem constatar que els cassanencs 
hem invertit quasi 500.000 euros, 
(uns 35.000 euros per plaça) per 
unes places d’aparcament en zona 
blava que durant el dia, habitualment, 
estan infrautilitzades amb un nivell 
d’ocupació per sota del 50%.

A més, tal com ja vam advertir des 
del principi, aquest espai s’ha hagut 
d’equipar finalment amb càmeres de 
videovigilància degut a la utilització 
d’aquest espai a les nits que destorba 
el descans dels veïns i veïnes.

L’increment de les places d’aparca-
ment públic era una promesa electo-
ral de l’actual equip de govern. Una 
promesa que ha costat 35.000€ per 
cada plaça d’aparcament, arribant a 
fregar ja el mig milió d’euros gastats. 
Amb mig milió d’euros probablement 
s’haurien pogut disposar d’altres es-

pais molt més amplis i amb més ca-
pacitat. 

Tret d’aquesta actuació no s’ha dut 
a terme cap increment significatiu de 
nous aparcaments públics, fora dels 
ja projectats l’anterior legislatura per 
Esquerra Cassà al Passeig del Ferro-
carril i a Can Molinas. De fet, malgrat 
que es va anunciar per part de l’equip 
de govern actual l’intent de crear un 
nou espai d’aparcament al carrer Cer-
vantes, que fins i tot es va tramitar 
per ple, aquest ha quedat aturat.

14. Desinterès per l'únic bé d’in-
terès cultural nacional de Cassà: 
Can Frigola, es torna a deixar pas-
sar una possible subvenció de fins al 
100% sense ni presentar un projec-
te: Al llarg de tota la legislatura ha 
quedat palès el desinterès total que 
l’equip de govern actual té amb l’únic 
BCIN que té Cassà, Can Frigola, da-
tat del segle XVII, propietat de l’ajun-
tament des de l’any 2018 juntament 
amb la Torre Selvana. Un espai d’alt 
valor històric, amb 10 aparcaments 
públics municipals i 700 metres qua-
drats de construcció.

Està acabant la legislatura i s’han 
deixat passar, com a mínim, tres sub-
vencions pel manteniment de BCINs, 
amb possibilitat d’aconseguir fins un 
100% de subvenció sobre el cost 
d’execució. 

De totes elles n’hem donat comp-
te des del grup municipal d’Esquerra 
Cassà a l’equip de govern, però no 
s’ha mostrat cap interès.

El darrer ple l’equip de govern va ar-
gumentar que primer s’hauria de tenir 
clar què es vol fer en aquest espai. 
Ben cert, tanmateix després de quasi 
4 anys de govern de JxCat i PSC si no 
s’ha decidit, de fet ni tan sols intentat, 
fer un projecte o obrir un mínim diàleg 
entre els grups municipals no ha estat 
per manca de temps si no per una 
manca d’interès i una voluntat mani-
festa de l’equip de govern de JxCat i el 
PSC de no fer-hi res allà, de fet ni tan 
sols plantejar-ho. 

15. En marxa la renovació de la 
concessió d’aigües però amb deu-
res pendents: al llarg d’aquest dar-
rer any s’han iniciat els tràmits per 
la renovació del servei de concessió 
d’aigües. 

El problema fonamental, però, se-
gueix essent el dèficit progressiu de 
l’aigua que aconseguim dels nostres 
pous i la dependència de l’aigua que 
ens arriba des del Pasteral, cada 
cop més limitada. No s’ha realitzat 
en aquests 4 anys de legislatura cap 
treball per millorar els pous que abas-
teixen una part de l’aigua del nostre 
poble ni per fer nous pous, tot i dispo-
sar d’un informe tècnic des del 2018. 
Malgrat que l’estalvi és important, 
preveure i disposar de pous amb ca-
pacitat i condicions és indispensable 

per assegurar l’abastament d’aigua al 
nostre municipi.

16. Malestar dels treballadors 
de l’Ajuntament:

Aquestes darreres setmanes en 
un escrit de queixa, que subscriu una 
part important de la plantilla de l’Ajun-
tament de Cassà, expressen el segu 
malestar respecte l’actitud de l’equip 
de govern (JxCat i PSC) vers les seves 
peticions: “Ni s’asseuen a parlar ni 
ens responen la instància”. Expliquen 
que “volem posar de manifest que 
l’actual equip de govern demostra una 
manca absoluta de cultura democràti-
ca i un menyspreu generalitzat vers el 
personal del consistori” .

De fet el primer any de govern de 
JxCat i el PSC el comitè d’empresa va 
dimitir en bloc i els treballadors van 
estar 1 any sense comitè. El nou co-
mitè, però, segueix expressant el seu 
desacord amb l’equip de govern el que 
demostra que la gestió de personal 
d’aquest equip de govern te seriosos 
problemes per resoldre. 

17. L’equip de govern de JxCat 
i PSC de Cassà de la Selva lloga 
fins l’any 2038 la sala d’actes de 
l’ajuntament vell de la plaça de la 
Coma a Caixa Bank: Una de les de-
cisions més desencertades d’aquesta 
legislatura creiem que ha estat la ces-
sió d’una part de l’antic ajuntament de 
Cassà a una entitat bancària fins l’any 
2038. 

Amb aquesta actuació s’ha perdut 
la sala d’actes de l’ajuntament vell, si-
tuada a la plaça de la Coma, que ser-
via per acollir molts actes diferents, 
des d’exposicions, concerts, confe-
rències, reunions, casaments, o fins 
i tot votacions.

El poble de Cassà, que no va sobrat 
d’espais culturals n’ ha perdut un de 
molt cèntric, que acollia molta activi-
tat i no queda compensat pel lloguer 
que rep l’ajuntament a canvi.

Després de 4 anys de govern de Jx-
Cat i el PSC creiem que el poble de 
Cassà necessita un canvi, necessita 
recuperar un projecte de poble a llarg 
termini, que no improvisi, que compti 
amb tothom per tal de seguir avan-
çant i millorant el dia a dia de tots els 
cassanencs i cassanenques.

Secció Local d’Esquerra Cassà
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Una candidatura plural, amb perso-
nes provinents de diversos àmbits:

El passat mes de març vam aprovar 
per unanimitat les 27 persones que 
formen la candidatura que presenta-
rem a les properes eleccions munici-
pals del 28 de maig.

A la llista de Fem Cassà hi destaca 
la presència de persones vinculades a 
entitats, però també de persones que 
en algun moment han format part o 
han encapçalat candidatures de diver-
sos espais polítics a les eleccions mu-
nicipals de Cassà de la Selva, tal com 
ja s’ha anat visualitzant des de la pre-
sentació de la plataforma ciutadana.

Moltes d’elles també estan vincula-
des a entitats del poble, tan culturals 
com esportives, al món educatiu, al 
comerç local, als veïnats, a la indús-
tria o a l’associacionisme.

Un equip preparat per governar i 
prendre decisions:

Fem Cassà som un equip fort, pen-
sat i preparat per governar, per pren-
dre decisions valentes i per tirar en-
davant el projecte i les accions que 
calen a Cassà. La candidatura comp-
ta amb persones amb experiència i 
coneixement dels diversos àmbits que 
calen per governar el nostre ajunta-
ment. Ens presentem a les properes 
eleccions municipals amb la voluntat 
de guanyar-les i poder dur a terme el 
programa que hem elaborat. 

La llista de Fem Cassà està forma-
da per les següents persones:

1- Pau Presas i Bertran, 33 anys, 
economista, vicepresident de la Dipu-
tació de Girona.

2- Sílvia Simon Rabasseda, 53 anys, 
professora de la UdG i investigadora.

3- Àlex Font Rico, 33 anys, gerent 
d’una empresa familiar de construc-
ció.

4- Cristina Castañé Oliveras, 47 
anys, perruquera i esteticista.

5- Albert Arderiu Burcet, 36 anys, 
mestre d’educació física.

6- Ester Ayala Estrella, 54 anys, 
cap d’administració i responsable de 
comunicació del Col·legi Oficial d’Infer-
meres de Girona.

7- Eduard Fusté Bosch, 31 anys, 
arquitecte.

8- Esther Domínguez Tarré, 46 
anys, periodista.

9- Joan Cañigueral Casellas, 67 
anys, carnisser.

10- M. Rosa Costa Vidal, 63 anys, 
treballadora del sector surer.

11- Jordina Malagon Teixidor, 23 
anys, infermera.

12- Gerard Erena i Rubirola, 25 
anys, tècnic en exportacions.

13- Esther del Moral Rigau, 53 
anys, economista i florista.

14- Àlex Capdevila Fontanals, 46 
anys, enginyer.

15- Rosa Castelló Picart, 62 anys, 
prejubilada.

16- Mohamed Chaigar Atrakzi, 24 
anys, tècnic elèctric.

17- Maria Bosch Fuyà, 63 anys, 
conductora professional d’autocars.

18- Eloi Madrià i Roure, 66 anys, 
bosquetà.

19- Xènia Carreras Lloveras, 19 
anys, estudiant d’humanitats.

20- Jordi Rieradevall i Tarrés, 41 

anys, educador social.
21- Mariona Xirgu Costa, 19 anys, 

estudiant.
22- Lluís Serra Roura, 70 anys, cap 

de producció.
23- Sílvia Soliguer Fernandez, 55 

anys, advocada i mediadora.
24- Aureli Hernandez Minobis, 46 

anys, músic i treballador del sector 
cultural. 

25- Isabel Carbó Martí, 56 anys, 
mestra.

26- Cristina Vilà Pibernat, 57 anys, 
mestra.

27- Marc Mascort Bou, 36 anys, 
informàtic.

UN PROJECTE DE POBLE QUE 
MIRA AL FUTUR, REALISTA I 
QUE RESPON A LES NECESSI-
TATS DELS CASSANENCS I CAS-
SANENQUES
Cassà necessita un canvi, recuperar 
l’orgull i la il·lusió del poble, amb un 
alcalde i un equip de govern que es 
preocupin pel dia a dia i els detalls, 
planificant a llarg termini i que s’arre-
manguin per treballar per Cassà. Per 
fer un poble per viure-hi i que cobreixi 
les necessitats a totes les etapes de 
la vida.

Volem que els cassanencs i cassa-
nenques obrin la porta de casa i es 
sentin a gust al seu poble.

1. Cal un pla de xoc per posar Cas-
sà al dia: 

Volem un poble i uns veïnats agra-
dables, nets, segurs, endreçats i en 
condicions.

-Reforçarem la neteja i el manteni-
ment general de Cassà ampliant els 
recursos que s’hi destinen i fent un 
seguiment constant de totes les em-
preses de neteja viària, recollida de 
residus i jardineria.

-Implantarem el sistema de recolli-
da de residus porta a porta, eliminant 

L’equip de Fem Cassà: persones preparades per 
fer el canvi que necessita el nostre poble
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totes les àrees de contenidors i in-
crementant el reciclatge.

-Incrementarem el manteniment 
i neteja de les places, zones enjar-
dinades, i parcs infantils de Cassà 
perquè tothom, i en especial la mai-
nada, en pugui gaudir.

2. Volem que hi hagi vida als car-
rers de Cassà, i per això és impres-
cindible un comerç local viu i amb 
dinamisme. 

-Crearem una línia d’ajudes eco-
nòmiques per la reforma de locals 
buits del centre de municipi amb el 
compromís d’acollir-hi de nou acti-
vitats.

-Revisarem el reglament del mer-
cat municipal per obrir la porta a 
acollir més parades per dinamit-
zar-lo i fer-lo créixer.

-Organitzarem de forma periòdi-
ca activitats culturals i espectacles 
infantils per atraure gent i generar 
moviment pels comerços de Cassà.

-Tindrem una relació constant i fluï-
da amb els comerços i els represen-
tants dels comerciants a Cassà, amb 
referents tècnics i polítics clars i amb 
espais de trobada per coordinar-nos i 
col·laborar.

3. Un poble amb activitat industrial 
que mantingui i generi llocs de treball 
i benestar:

-Cal col·laborar amb les indústries 
actuals i treballar per atraure noves 
inversions que ens permetin seguir 
creixent.

-Crearem un espai de trobada amb 
tots els industrials cassanencs per 
col·laborar en la promoció de les em-
preses locals i coordinar noves ac-
cions per atraure més indústries a 
Cassà.

-Potenciarem les fires i esdeveni-

ments actuals i intentarem atraure’n 
de nous per promocionar Cassà, 
atraure-hi visitants i posar el nostre 
poble al mapa.

-Ampliarem l’horari d’atenció de la 
borsa de treball.

-Estudiarem les possibilitats d’am-
pliació dels espais del coworking per 
acollir més empreses i emprenedors, 
treballant perquè puguin establir la 
seva activitat a Cassà de la Selva i no 
hagin de marxar.

-Aprofitarem les Gavarres i Can Vi-
lallonga com elements d’atracció del 
nostre poble.

4. Al costat de les entitats espor-
tives, treballant amb totes elles per-
què es sentin escoltades, valorades i 
ateses.

-Crearem el Consell Esportiu de 

Cassà que serà l’espai de trobada, co-
ordinació i col·laboració de les entitats 
esportives per la promoció de l’esport 
a Cassà.

-Treballarem per posar en marxa 
una Escoleta Esportiva Municipal, 
amb la col·laboració de tots els clubs 
de Cassà per incentivar i promocionar 
la pràctica esportiva.

-Prioritzarem el manteniment de les 
instal·lacions esportives actuals.

-Treballarem per disposar de nous 
espais per la pràctica esportiva: fent 
el projecte d’enderroc dels antics 
vestidors de la piscina descoberta, 
estudiant les possibilitats de millorar 
o disposar d’equipaments per la pràc-
tica de l’autocròs, l’atletisme, el ten-
nis taula, BTT i adequant l’entrada del 
club de tennis Cassà.
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5. Un poble que respongui a les no-
ves necessitats de la seva població:

-Crearem el Consell de la Gent Gran 
per conèixer de primera mà, planificar 
i dur a terme les accions que calguin 
per cobrir les seves necessitats.

-Seguirem col·laborant amb el De-
partament de Salut perquè amb 
l’ampliació del CAP es pugui millorar 
l’atenció telefònica i els serveis que 
s’ofereixen des del centre. 

-Organitzarem la concessió de 
la residència geriàtrica per tal que 
l’Ajuntament en pugui conèixer en tot 
moment la seva situació i en tingui el 
control. Establirem un referent tècnic 
clar per les famílies i usuaris del cen-
tre, planificant les inversions a realit-
zar, prioritzant el confort dels usuaris 
i treballadores.

-Estudiarem el desplegament d’un 
servei de transport a demanda per 
arribar fins a l’ambulatori.

-Crearem un espai al cementiri mu-
nicipal dedicat al dol perinatal.

6. Compromesos amb la igualtat de 
gènere i el feminisme:

-Revisarem els protocols d’actuació 
i la formació específica del personal 
de tots els serveis municipals per 
atendre les víctimes d’assetjament o 
violència masclista.

-Organitzarem punts liles als princi-
pals esdeveniments de Cassà.

7. Un poble que respongui a les ne-
cessitats d’habitatge:

-Farem els passos necessaris per 
la construcció de noves promocions 
d’habitatges de protecció oficial en so-
lars municipals per augmentar l’oferta 
d’habitatge a preus assequibles.

-Donarem suport al desplegament 
d’iniciatives d’habitatge cooperatiu o 
masoveria urbana a Cassà de la Sel-
va.

8. Prenent decisions per crear 
oportunitats pel jovent:

-Facilitarem l’emancipació de les 
persones joves reservant una part 
dels nous habitatges de protecció 
oficial i dels habitatges del centre del 
poble que es rehabilitin.

-Prendrem accions per proporcio-
nar espais d’oci segurs.

-Posarem en marxa la brigada jove 
d’estiu per donar una primera oportu-
nitat laboral als i les joves de Cassà.

-Crearem espais de participació 
pels joves per organitzar activitats 
pensades i dirigides per ells mateixos, 
i fomentarem la seva implicació en els 
esdeveniments més importants del 
nostre poble.

9. Treballant conjuntament amb 
tota la comunitat educativa i les famí-
lies:

 -Prioritzarem el manteniment i les 
inversions que millorin la sostenibilitat 
i el confort dels centres educatius, 
com la renovació dels tancaments o 
la instal·lació d’energies renovables.

-Millorarem l’estat dels actuals ca-
mins escolars segurs i crearem un 
nou camí escolar segur per accedir a 
l’Institut de Cassà.

-Revisarem els protocols contra l’as-
setjament i ciberassetjament, creant 
espais periòdics de coordinació entre 
tots els agents implicats en la preven-
ció i lluita contra aquestes situacions.

-Crearem un sistema de beques i 
ajudes per garantir l’accés a les activi-
tats extraescolars.

-Estudiarem l’organització d’acti-
vitats municipals en els períodes no 
lectius per tal de garantir que tots els 
infants hi tinguin accés.

-Seguirem implementant iniciatives 
d’educació 360º i millora del coneixe-
ment de l’entorn i els serveis munici-
pals per part de l’alumnat.

-Treballarem per aconseguir que 
s’imparteixin cicles de Formació Pro-
fessional a Cassà.

-Seguirem apostant pel projecte de 
poble lector, potenciant les activitats 
de la biblioteca als centres escolars.

-Treballarem per poder oferir el 
servei de ludoteca o espai de joc en 
família.

10. La cultura dinamitza el poble, 
atrau gent, i ens posa al mapa: 

Utilitzarem la cultura i la programa-
ció cultural com element revitalitzador 
i d’atracció per a totes les edats; amb 
una programació cultural estable i re-
partida per tot el poble.

-Projectarem l’adequació de l’edifici 
de Can Frigola pel qual podem accedir 
a subvencions per rehabilitar l’edifici 
de fins al 100% del cost de les ac-
tuacions. Proposem ubicar-hi l’Escola 
d’Art i una Sala d’Exposicions a peu 
pla i al centre del poble.

-Planificarem com ha de ser la nova 
biblioteca, ja que l’actual ha quedat 
petita, finançant la inversió amb sub-
vencions, per tal d’oferir tots els ser-
veis que necessita el nostre poble.

-Redefinirem la Sala Galà com a 
Casa de la Música de Cassà: amb l’es-
cola de música, amb espais per a ta-
llers durant tot l’any relacionats amb 
el Càntut o altres iniciatives, i creant 
un espai museístic relacionat amb la 
música i els músics cassanencs.

-Estudiarem la possible recuperació 
del Casal Familiar al carrer ample que 
pugui ser utilitzat per les entitats de 
cultura popular com la Colla Gegante-
ra o els Amics de la Sardana.

11. Mirem al futur:
-Projectarem com ha de ser la Pla-

ça de la Coma i la Carretera Provinci-
al, dos dels espais més concorreguts, 
claus per tenir un poble més viu i en-
dreçat.

-Ordenarem de nou l’entrada a Cas-
sà des de Girona, per fer-la més segu-
ra i agradable.

-Farem un esforç per tenir els parcs 
i jardins ben adequats i amb uns jocs 

infantils en condicions perquè tots els 
infants puguin gaudir-ne i divertir-se.

-Treballarem per adequar nous 
aparcaments, propers al centre del 
poble.

-Instal·larem plaques solars a tots 
els edificis municipals per reduir el 
consum elèctric i augmentar la inde-
pendència energètica.

-Crearem l’àrea de benestar animal 
que garanteixi els drets i el benestar 
dels animals que viuen al nostre po-
ble.

-Crearem els Consells de Veïnat, 
formats pels seus veïns i veïnes, amb 
els que ens reunirem com a mínim un 
cop l’any per conèixer de primera mà 
les seves necessitats i planificar les 
actuacions a realitzar.

-Promocionarem i donarem a co-
nèixer els aplecs i les festes populars 
dels veïnats de Cassà.

-Vetllarem per una bona implantació 
de la recollida de residus porta a por-
ta per tal que es reculli a cada veïnat 
i els veïns no s’hagin de desplaçar al 
nucli urbà.

-Millorarem el manteniment dels ca-
mins veïnals, els guals i les rieres de 
Cassà de la Selva.

-Professionalitzarem la gestió de 
l’Ajuntament, planificant cap on volem 
anar en el curt, mig i llarg termini, 
sense improvisar.

-Controlarem la despesa municipal, 
gestionant el pressupost amb rigor, 
treballant per l’alleujament fiscal, con-
tenint els impostos municipals, creant 
ajudes i bonificacions per aquelles fa-
mílies, persones i situacions que ho 
necessitin.

-Estudiarem com millorar l’atenció 
al ciutadà en tots els serveis munici-
pals, treballant per simplificar tràmits 
i gestions administratives.

12. Compromesos amb Catalunya i 
la seva gent:

-Defensarem el dret del poble català 
a l'autodeterminació. Reclamant la fi 
de la repressió, i l'absolució de tots 
els encausats per defensar la demo-
cràcia i el dret a decidir i fer possible 
el retorn de totes les persones exili-
ades.

-Defensarem la llengua catalana i 
en promourem el seu ús des de tots 
els àmbits a l'abast de l'Ajuntament de 
Cassà.

-Treballarem per aconseguir la Re-
pública Catalana, que tingui com a 
prioritat el benestar dels seus ciu-
tadans, amb una societat inclusiva, 
sense cap mena de discriminació per 
raó d'origen, classe social, gènere o 
orientació sexual.

El proper 28 de maig tu tries: el 
canvi depèn de tu. 

Fem Poble, Fem Cassà!

Candidatura Fem Cassà
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En les properes eleccions municipals 
presentem una llista on combinem 
l’experiència municipal contreta per 
alguns dels actuals regidors, amb per-
sones que s’han volgut implicar i afe-
gir al projecte que els hem presentat, 
amb la voluntat de transformar per 
millorar el nostre poble. Una llista que 
té com a prioritat acabar la feina que 
ens ha quedat pendent i tirar endavant 
els objectius que ens hem marcat en 
el programa que hem anat treballant 
aquests últims mesos, a través d’en-
trevistes i trobades amb gent de dife-
rents sectors i entitats. 

Tots els membres d’aquesta candi-
datura tenim clar el nostre compromís 
amb el poble i amb el seu progrés en 
tots els àmbits. Som molt ambiciosos 
per la quantitat de propostes que ens 
marquem a fer i per això haurem de 
ser molt planificadors, seriosos en 
buscar finançament i cautelosos per 
adaptar-nos a les circumstàncies que 
apareguin sense posar en perill l’eco-
nomia local.

Ja vam fer públic fa dies un llistat de 
reptes que haurem d’afrontar si o si 
a partir d’ara i en el proper mandat. 
Alguns són deures que ja tenim sobre 
la taula i d’altres que ens hem marcat 
per executar en la propera legislatura. 
Sempre diuen que s’ha de ser molt 
clar i entenedor en els missatges que 
s’han de donar i per aquest motiu els 
podríem resumir en quatre titulars: 

SOSTENIBILITAT I MEDI AMBI-
ENT
Farem propostes encaminades a mi-
llorar l’eficiència energètica i l’estalvi 

a tots els nivells. I també a construir 
un poble amb els millors serveis i les 
millors instal·lacions. Farem incidèn-
cia en: la millora dels serveis d’aigua 
i clavegueram; la millora del servei de 
recollida de residus; la seguretat; i, la 
netedat.

I amb quina finalitat? Doncs, la de 
convertir el respecte en el medi am-
bient en una de les normes a aplicar 
en qualsevol acció que es faci des de 
l’ajuntament i entendre que això serà 
un repte bàsic per transformar Cassà 
en un municipi molt més sostenible.

EQUILIBRI SOCIAL I OPORTUNI-
TATS
Hem de ser capaços de trencar es-
quemes i estigmes. L’equilibri social és 
bàsic perquè tothom disposi d’oportu-
nitats. Hem de potenciar els serveis 
d’atenció a les persones, garantir un 
bon funcionament dels diferents pro-
grames assistencials adreçats a la 
gent gran i ajudar a les entitats del 3r 
sector.

Hem de convertir Cassà en un mu-
nicipi de referència pel que fa a la 
igualtat, l’equilibri i la integració social, 
que ofereix oportunitats en termes de 
desenvolupament personal i d’oferta 
d’equipaments i recursos. I, consolidar 
Cassà com un municipi cívic i educador 
que promou el desenvolupament per-
sonal i social en tots els àmbits.

OFERIM PROPOSTES DE FUTUR 
PELS JOVES
No podem donar-los l’esquena. Hem 
d’establir i desenvolupar mesures per 
tal de mobilitzar l’oferta d’habitatges 

de lloguer al municipi. Hem de facilitar 
l’accés a l’habitatge com a premissa 
per gaudir d’un nivell de vida adequat. 
Hem d’apostar i recolzar una econo-
mia diversificada. Hem d’ajudar i donar 
suport a les empreses que es volen 
instal·lar al poble, als emprenedors i 
al comerç local.  Hem de fomentar i 
facilitar la implicació dels joves en la 
organització d’activitats i iniciatives que 
encaixin amb ells.

DINAMISME I RECURSOS 
Ni som (com a poble) més bons ni els 
millors però tenim una bona base per 
explotar: tenim una zona esportiva 
amb grans equipaments; tenim natura 
per gaudir; tenim fires i festes plena-
ment consolidades; tenim una base as-
sociativa que cal recolzar i potenciar; i, 
tenim activitat empresarial. 

Apostar per un model de creixe-
ment basat en la sostenibilitat, l’acti-
vació i millora de recursos i serveis, 
la potenciació de les singularitats lo-
cals per atraure inversions i visitants 
poden facilitar la generació d’activitat 
econòmica al municipi. Aprofitem-ho: 
promoció i difusió de l’activitat del po-
ble per atraure empreses, nous veïns 
i visitants. 

I tot això s’anirà carregant de pro-
postes que els membres de la candi-
datura hem anat treballant per la pro-
pera legislatura.

COM SOM?
Plurals, propers, dialogants, compro-
mesos, planificadors, treballadors, 
honestos, participatius, realistes, seri-
osos, coherents, planers. 

Un nou equip pels reptes que venen 
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COM HO FAREM?
Amb: realisme, planificació, coherèn-
cia, oportunitat, honestedat, transpa-
rència, empatia, esperança, igualtat, 
amb ganes de transformar, treball en 
equip, pluralitat, diàleg, sostenibilitat, 
realisme, proximitat i planificació.

Aquests són els membres de la can-
didatura de Junts per Cassà:
1.- ROBERT MUNDET ANGLADA 
52 anys. Llicenciat en Filologia Catala-
na. He treballat més de 20 anys com 
a Tècnic comercial en impressió digital 
i arts gràfiques. 

Sempre m’ha agradat participar i 
formar part del món associatiu i així 
ho he fet en diverses entitats del po-
ble. Actualment col·laboro amb Càri-
tas, l’Oncolliga, la cavalcada de Reis, la 
Fira de Santa Tecla, la Fira del Tap i de 
les múltiples activitats que organitza 
l’Entitat Gastronòmica de Cassà de la 
Selva, de la qual sóc soci cofundador. 
També sóc soci d’Òmnium Cultural.

Fora de l’àmbit local he estat Con-
seller Comarcal, al Consell Comarcal 
del Gironès en la legislatura 2015-
2019, formant part de la comissió de 
Cooperació Municipal i en la legislatura 
2019-2023, com a conseller de l’àrea 
de Serveis Econòmics. Per altra ban-
da sóc vocal en el Consell Plenari del 
CILMA, formo part del Consell Execu-
tiu del Consorci de les Vies Verdes de 
Girona i formo part del Patronat de la 
Fundació Institut Català del Suro (ICSu-
ro).

Sóc una persona propera, dialogant i 
amb àmplia experiència política munici-
pal. Torno a encapçalar un nou projec-
te perquè no he acabat la feina. Han 
sigut quatre anys molt intensos en tots 
els aspectes i hem après molt. Tenim 
ganes de fer realitat el projecte que 
defensem barrejant l’experiència i els 
nous valors que ens aporten els nous 
companys.  Amb l’equip que hem for-
mat i amb el vostre suport, els reptes 
que ens hem marcat poden ser una 
realitat. 

2.- JOAN CASABÓ FUGUET 
42 anys. Psicòleg especialista en Re-
cursos humans. 

He nascut a Cassà, visc a Cassà i 
tinc la sort de treballar-hi. Regidor 
de cultura i Promoció econòmica en 
aquesta legislatura Estar quatre anys 
en equip de governs ha estat una res-
ponsabilitat important, però sobretot 
un privilegi. Tinc ganes de continuar 
tot allò que no hem pogut abastar, pro-
jectes i idees per fer un poble millor.

3.- NÚRIA SALVANS PÉREZ 
Tinc 62 anys. Sóc administrativa amb 
experiència empresarial i amb controls 
de qualitat i logística. També 4 anys 
d’experiència a l’Ajuntament en les 
regidories d’Atenció a les Persones 
(Serveis socials, Ciutadania, Salut i Ha-

bitatge) on he conegut de prop la reali-
tat social del nostre municipi i on m’he 
format en diferents àmbits per tal de 
donar un bon servei i acompanyament 
a les persones en general i a les més 
vulnerables en particular. 

Durant la meva infantesa i  joventut 
vaig ser membre dels Minyons Escol-
tes. Així mateix, he estat membre de 
l’AMPA de la Llar d’Infants, de l’escola 
la Salle, i del l’IES de Cassà. Delega-
da de patinatge del Foment Deportiu 
Cassanenc, voluntària de Caritas en el 
Servei d’aliments  i participant de la co-
missió de la Gran Recapte D’aliments.

Per mi el voluntariat forma part in-
trínseca de la meva vida i m’ha permès 
conèixer i treballar amb persones i per 
les persones, que es el que més m’om-
ple i em fa feliç.

4.- JOAN IGNASI GISPERT LLOVE-
RAS 
50 anys. Llicenciat en Administració i 
Direcció d’Empreses. Empresari surer 
durant molts anys. Professor d’Econo-
mia de secundària. Regidora d’Hisen-
da en aquesta legislatura. Aficionat als 
esports i a la música en general i a la 
clàssica en particular. 

He acceptat la proposta d’anar amb 
Junts per Cassà per continuar col-
laborant amb el poble, aprendre i par-
ticipar de la gestió municipal.

5.- NOE BUENO CAMÓS
41 anys.  Psicòloga en l’àmbit educa-
tiu, llicenciada a la Universitat de Gi-
rona. Actualment treballo al Departa-
ment d’Educació on he tingut diferents 
càrrecs i perfils professionals. També 
fa 15 anys que faig de formadora a do-
cents. M’agraden els esports, com ca-
minar els vespres per les Gavarres i el 
món educatiu. M’estimo el meu poble 
i vull treballar perquè sigui un entorn 
segur i on els cassanencs i cassanen-
ques el puguin  gaudir amb plenitud.

6.- MAR SÁNCHEZ CAÑIGUERAL
22 anys. Soc infermera per la Uni-
versitat de Girona. Actualment, estic 
estudiant el Màster de Salut Pública 
de la Universitat Pompeu Fabra i la 
Universitat Autònoma de Barcelona, 
per tal d’ampliar coneixements sobre 
polítiques públiques de salut que redu-
eixin les desigualtats socials i millorin la 
salut de la població.

Vull que Cassà continuï treballant per 
ser un poble verd i lliure de discrimina-
cions de qualsevol tipus.

7.- CHRISTIAN CORTÉS DE LA FU-
ENTE
Sóc Dr. Enginyer Industrial amb expe-
riència en la gestió i execució de pro-
jectes de R+D+I a l’empresa privada. 
El meu camp d’investigació es centra 
en la recerca de nous materials i pro-
cessos sostenibles per al sector de la 

construcció tant d’obra civil com resi-
dencial en línia amb l’economia circular 
i ODS. Per aquesta raó he intentat apli-
car aquests preceptes als projectes 
que he desenvolupat com la captació 
d'energia residual del pas de vehicles 
per sobre de passos de vianants o re-
ciclatge de materials de la construcció. 

Aquests darrers 4 anys com a re-
gidor, he pogut copsar la manera de 
treballar de l'administració pública i 
he vist que es possible aplicar idees 
innovadores per millorar la sostenibili-
tat dels edificis municipals i reduir la 
pèrdua d'energia i  d'aquesta manera 
optimitzar els recursos utilitzats. Inten-
to, sempre que puc fer algun esport i 
sobretot rutes de senderisme o bicicle-
ta per les Gavarres.

8.- JOAQUIM ROQUETA MIRALLES
Tinc 32 anys. Em dic Joaquim, però 
tothom em coneix com a Quim i sem-
pre he viscut a Cassà de la Selva. Soc 
Tècnic en Integració Social i, des de fa 
quasi uns 10 anys, treballo d’Auxiliar 
d’Infermeria a l’àrea de Xarxa de Sa-
lut Mental de l’hospital Santa Caterina. 
Des de ben jove m’ha agradat molt 
participar en el poble, i per això he par-
ticipat en diverses entitats, com la Co-
missió de Festes, La Claca, el Foment 
Deportiu Cassanenc I actualment estic 
molt vinculat amb l’entitat Fem Màgia. 

Vull viure a un Cassà que no deixi 
mai de progressar i em sumo a aquest 
projecte i a aquest equip per fer que 
això sigui possible.

9.- SÍLVIA MOLINER REYES
50 anys. Treballo en un grup coope-

ratiu dins l’àmbit dels Serveis Socials 
com a tècnica en el departament de 
RRHH. Sóc tècnica en Igualtat i concili-
ació i he fet altres cursos tots relacio-
nats en el tema laboral. Em considero 
una persona extravertida, emprenedo-
ra i que m’agraden els reptes. Sempre 
he estat vinculada a alguna associació 
o club sense ànim de lucre, realitzant 
qualsevol tipus de tasca necessària en 
cada moment, actualment estic vin-
culada a la Unió Deportiva Cassà, on 
ja hi porto uns quants anys.  Una de 
les meves grans aficions és la cuina, 
m’ajuda molt a relaxar-me. 

Vull un poble net, actiu i segur. Una 
de les coses que m’agradaria poder 
aconseguir per al nostre poble, és la 
col·laboració entre entitats quan es re-
alitza qualsevol acte, ja sigui esportiu, 
fira o festa.

10.- LAURA MERCADER SALVANS
Tinc 31 anys. Soc graduada en Di-
recció Hotelera per la Universitat de 
Barcelona amb una forta trajectòria 
dins el món dels hotels i restaurants. 
Nascuda a Cassà de Selva, sempre he 
estat molt arrelada al poble tot i que 
en els últims anys he estat vivint a l'es-

14    Llumiguia · núm. 842 · abril 2023 



La Veu dels Partits / JxC Opinió

tranger a causa de la meva carrera 
professional. 

Després d'haver estat en diferents 
països amb polítiques molt diferents, 
espero aportar noves idees i punts de 
vista per millorar el vincle amb els ciu-
tadans. Estic encantada de tornar a 
viure en el poble i poder formar part 
d’aquest equip.

11.- SÍLVIA MARTÍ I SUNYER
48 anys. Llicenciada en Filologia Cata-
lana i en Ciències de la Religió. Profes-
sora de secundària. Regidora d’Educa-
ció en aquesta legislatura. 

Em sento molt contenta de formar 
part d’un equip que vol fer de Cassà un 
poble més nostre, amb un tracte més 
proper, i amb ganes de fer-lo créixer i 
millorar per tal que tothom s’hi senti 
a gust.

12.- ALÍ DUKURAY DUKURAY
30 anys. Nascut a Cassà. Assessor 
fiscal. Amant de l'esport en general. 
He estat vinculat a U.D Cassà durant 
molts anys com a jugador del primer 
equip i entrenador de diverses catego-
ries. Col·laboro en la comissió de reis. 

Proposo unitat. Escoltar a tots els 
que són del poble sense excloure a nin-
gú i trobar una solució perquè es pugui 
conviure sense cap mena d'incident.

13.- MERCÈ CASADEVALL MOLAS 
54 anys. Administrativa. 
Vull un poble on s’hi pugui viure, com-

prar i treballar. En definitiva, un poble 
ple de vida. 

14.- JOSEP RABELL BLANQUERA
27 anys. Cicle formatiu de grau mitjà 
d’electromecànica de vehicles. Amant 
de la natura i la bici, organitzo diverses 
curses locals. 

M’agradarien més espais verds en el 
poble i més facilitats pels vianants. Cal 
donar resposta a les demandes d’oci 
pel jovent i que aquest participi de les 
activitats que s’organitzen. 

15.- SERGI BOU I BOSCH
40 anys. Graduat a l’Escola de Capa-
citació Agrària. Empresari agrícola – 
ramader. Estic molt conscienciat en el 
tema ambiental aplicat a la meva em-
presa. Quan tinc un moment la bici i el 
córrer són les meves grans aficions.

16.- EDUARD MESTRES RODÀ. 
71 anys. Mestre artesà surer, recone-
gut per la Direcció General de Artesa-
nia de la Generalitat de Catalunya. Jubi-
lat. Regidor de Economia i Finances de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva del 

1987 al 1995 per CiU, exempresari 
i exempleat de banca. Col·laborador; 
amb Radio Municipal de Cassà, Regi-
doria de Cultura i Promoció Econòmi-
ca, Fira del Tap i el Suro, Arxiu Munici-
pal. Voluntari cultural amb el Grec i la 
Fundació Patronat La Salle. Divulgador 
cultural de l’historia de Cassà. 

Amb la intenció d’aportar; intuïció, 
sentit comú, pragmatisme i possibilis-
me. 

17.- LOURDES MARTIN TORO
49 anys. Tècnica Especialista Admi-
nistrativa. Secretària en una escola del 
poble. Regidora d’esports en aquesta 
legislatura. 

El motiu d’estar amb Junts per Cas-
sà és perquè vull que els cassanencs i 
cassanenques puguin dir que Cassà és 
un poble on no hi manca res, un poble 
per gaudir-ne, per viure-hi. Això és el 
que m’agradaria.

18.- GEMMA JUNCÀ RIPOLL 
47 anys. Mestra de primària i peda-
goga. 

M’he volgut sumar a aquest projec-
te de Junts per Cassà perquè hem 
d’ajudar a la gent que es trobi a gust, 

des del més jove al més gran, vetllant 
per les seves necessitats. I sobre¬tot, 
apostar per facilitar les coses als que 
més ho necessiten i a activar el sector 
econòmic per tal que les empreses no 
marxin del poble.

 
19.- ENRIC BAGUÉ VILA
62 anys. Professor d’Història i d’Art. 
Exregidor i exalcalde de Cassà. 

Vull un poble on el benestar arribi a 
tothom.

20.- CARLA MATILLA RUBIROLA 
28 anys. Cicle formatiu de Turisme i 
Hostaleria. Administrativa i regidora 
de l'Ajuntament de Cassà de la Selva. 
Em considero una persona extraverti-
da i molt sociable. 

Em presento a la candidatura de 
Junts per donar suport a totes les per-
sones amb ganes de millorar Cassà i 
fer un poble al qual tothom se'n senti 
orgullós/a.

Molta sort  i encerts en aquest nou 
viatge que estem apunt de començar.

Consulta el nostre programa electo-
ral a www.juntspercassa.com

Junts per Cassà

Un moment de la presentació de la candidatura, 
al pati de Can Trinxeria.
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L’alcalde de Cassà va demanar “paci-
ència i prudència” a l’hora d’afrontar 
el conflicte amb els treballadors muni-
cipals que han denunciat públicament 

la seva situació laboral en dos aspec-
tes bàsics: l’aturada del procés de va-
loració dels llocs de treball i la manca 
de negociació per al conveni col·lectiu 

dels treballadors de la casa que data 
del 2006.

En el ple del mes de març des de 
l’oposició es va demanar a l’equip de 
govern què opinaven de l’escrit fet 
públic pel comitè dels treballadors 
municipals (veure requadre) que de-
nunciaven aquesta manca de diàleg. 
L’alcalde, Robert Mundet, va dir que 
d’entrada no es volia manifestar en-
torn del que denunciaven els treballa-
dors a la carta, ja que “és un tema 
complicat i difícil” i pel que fa a les 
valoracions dels llocs de treball va 
argumentar que hi havia 130 fitxes 
d’aquest personal i que calia treballar 
bé el tema “sense anar més de pres-
sa del compte”. Tot i que Mundet va 
reconèixer que s’havia vist que existi-
en en el tema salaris alguns desequili-
bris entre tècnics que feien la mateixa 
feina no es podia anar amb presses 
per la qual cosa va demanar “pru-
dència i paciència” a l’hora de tractar 
aquest tema.

També des de l’equip de govern el 
regidor del PSC Marià Montsuñer va 
recordar que eren ells els que van de-
manar als treballadors que renovessin 
el comitè d’empresa i que van instar 
la denúncia del conveni col·lectiu per 
poder avançar en un nou contracte, 
explicant que “des de l’equip de go-
vern continuarem apostant pel diàleg 
com hem anat fent fins ara”. 

L'alcalde vol 'paciència i prudència' 
pel conflicte amb els treballadors
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L’EQUIP DE GOVERN DE L’AJUNTAMENT DE CAS-
SÀ DE LA SELVA MENYSPREA EL SEU PERSONAL 
I EN PROMOU LES DESIGUALTATS
El Comitè Unitari de l’Ajuntament de Cassà de la Selva, que 
representa el seu personal, denuncia que l’equip de govern 
de l’Ajuntament els menysprea i en promou desigualtats 
arbitràries, ja que no manifesta cap voluntat per finalitzar 
i implementar la Valoració de Llocs de Treball, un proce-
diment bàsic per especificar les funcions del personal i la 
seva retribució que s’arrossega des del 2017, i perquè 
no mostra cap mena d’interès a negociar el nou conveni 
col·lectiu, tenint en compte que l’anterior data del 2006.

Actualment, el personal de l’Ajuntament de Cassà està 
pendent de finalitzar, aprovar i implementar la Valoració 
de Llocs de Treball (VLT), un procediment d'anàlisi i de va-
loració que s'utilitza com a base per elaborar un sistema 
equilibrat de salaris assignant valor a cada lloc de treball 
d’acord amb les funcions i l’organigrama de l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva.

La VLT del personal de l’Ajuntament es troba estancada 
i sense cap avenç significatiu des de l’any 2017, quan, 
encara amb l’anterior equip de govern, se’n va iniciar el 
procés. Aquella primera VLT va quedar en paper mullat 
després de les eleccions del 2019, quan va entrar al con-
sistori l’actual equip de govern, el qual va decidir desesti-
mar-la i deixar-la sense efectes per començar-ne una de 
nova partint d’aquesta inicial. Tot i la decisió presa pel que 
fa a l’antiga VLT, el nou equip de govern va adquirir el com-
promís d’engegar altra vegada el procés d’una nova VLT 
i de finalitzar-la en el termini d’un any. Som el 2023, a 
punt d’acabar la seva legislatura, i, després de múltiples 
promeses incomplertes, encara no s’ha arribat a comple-
tar, ni aprovar ni negociar-ne la implementació. A més a 
més, tal com es desprèn de les diverses reunions entre els 
representants de les treballadores i els treballadors i els 
de l’Ajuntament, la sensació és que no hi ha cap mena de 
voluntat política real d’avançar en aquesta nova VLT.

No poder comptar amb una nova VLT implica que es 
mantingui una Relació de Llocs de Treball que recull de-
sigualtats retributives evidents, arbitràries i perpetuades 
entre el personal de l‘Ajuntament.

Per altra banda, a part de la situació respecte a la VLT, el 
conveni col·lectiu de l’Ajuntament de Cassà de la Selva, do-
cument que ha de servir per regular les condicions laborals 
del personal, i que ha de ser fruit de la negociació entre els 
representants del consistori i dels treballadors i treballado-
res, no ha estat actualitzat des del 2006. Aquest fet, en-
tre d’altres, provoca que no hi hagi hagut una actualització 
ni adequació del conveni a la societat actual o que tampoc 
se n’hagin modificat els imports que s’hi destinaven, com 
per exemple les ajudes socials, quan l’Ajuntament estava 
format per molt menys personal. Fa 17 anys hi havia unes 
particularitats socials i de personal treballador molt dife-

rent a la de l’actualitat. Per aquest motiu, l’actual Comitè 
Unitari va decidir denunciar el conveni col·lectiu el passat 
estiu, per tal de poder-ne negociar un de nou. Tanmateix, 
l’entitat local ha manifestat una manca de compromís real 
en la negociació. Per exemple, en les reunions els repre-
sentants de l’Ajuntament, sovint, no han portat els temes 
preparats per tal de poder-los negociar o no han facilitat 
al Comitè Unitari la informació amb suficient antelació per 
analitzar-la abans d’una negociació.

Finalment, denunciem que el Comitè Unitari fa palès que 
la negociació col·lectiva amb el consistori és, en la majoria 
de casos, inexistent i es basa en un pur tràmit. D’entrada, 
l’entitat local, reiteradament, no dona cap tipus de respos-
ta a les sol·licituds presentades pel Comitè Unitari a través 
d’instància o de correu electrònic. A més, en lloc de realitzar 
reunions de negociació, l’Entitat Local, com a molt, realitza 
meses informatives de les decisions que prenen. Des de l’En-
titat Local, reiteradament se’ns ha manifestat que el dret de 
negociació es basa a seure junts i escoltar-nos, però que la 
potestat de decidir la té l’Ajuntament. En canvi, des del Co-
mitè Unitari entenem que una negociació es basa a arribar a 
acords, és a dir, pactes que aconsegueixin eliminar o llimar 
les desavinences o discrepàncies, i que aquests acords han 
de ser fruit d'una negociació honesta i sincera. Aquests fets 
ens porten a evidenciar que, en les diverses negociacions, la 
relació de l’equip de govern amb el Comitè Unitari és total-
ment autocràtica, és a dir, autoritària, i en cap cas no està 
complint amb els principis de la negociació establerts a l’Esta-
tut Bàsic de l’Empleat Públic (Art. 33.1): legalitat, cobertura 
pressupostària, obligatorietat, bona fe en la negociació, publi-
citat i transparència.

Per acabar, el darrer episodi que exemplifica tot el que 
s’està denunciant en aquest escrit ha estat la manca de 
resposta a una instància, elaborada pel Comitè Unitari i 
signada per una seixantena de treballadors i treballado-
res de l’Ajuntament, en la qual es sol·licitava per escrit 
un calendari on s’especifiquessin les properes dates de 
negociació per finalitzar la VLT, que s’aprovés la VLT al 
ple municipal al mes d’abril i que es facilités un calendari 
d’implementació de la VLT. A més, es demanava que el 
termini màxim de resposta d’aquella instància fos de set 
dies. Han passat disset dies i continuem sense cap mena 
de resposta. Precisament, aquest silenci administratiu ha 
estat el motiu pel qual els treballadors i treballadores de 
l’Ajuntament, en una assemblea celebrada el passat 7 de 
març, vam decidir per majoria d’elaborar el present escrit 
per denunciar aquesta situació.

Per tot el que exposem en aquest escrit, volem posar de 
manifest que l’actual equip de govern demostra una manca 
absoluta de cultura democràtica i un menyspreu generalit-
zat vers el personal del consistori.

Comitè Unitari de representants del personal de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva

Des de l’oposició es va recordar 
que el 2017, quan governava ERC, 
es va encetar el procés de valoració 
dels llocs de treball i Martí Vallès va 
insistir que calia avançar per garantir 
un acord amb els treballadors muni-
cipals.

TORNA LA COVID A LA RESI-
DÈNCIA GERIÀTRICA
Durant el ple del mes de març, que en 

l’ordre del dia tenia majoritàriament 
temes de tràmit es va explicar que 
durant el mes de març havia rebrotat 
la covid a la residència geriàtrica si 
bé sense gravetat; tot i detectar-se’n 
vint-i-un casos, la majoria eren asimp-
tomàtics o presentaven símptomes 
molt lleus de la malaltia, per la qual 
cosa es considerava que el brot no 
era greu tot i que es van prendre me-
sures per evitar el contagi a altres re-

sidents o al personal del centre.
La detecció del brot es va fer arran 

d’un cribratge general fet a tots els 
residents i personal que hi treballava 
en haver-se detectat un positiu per la 
covid que tenia alguns símptomes de 
la malaltia. Aquest cribratge va detec-
tar aquests 21 casos que segons va 
explicar en el ple la regidora de sa-
nitat, Núria Salvans, al ple, no eren 
gaire preocupants, ja que eren casos 

Manifest del comitè unitari de l'Ajuntament
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El ple ordinari de març
El dijous 30 de març a les 7 de la tarda, a Can Nadal se celebrà el ple cor-
responent al mes de març amb el següent ordre del dia:
1.- Aprovar acta del ple ordinari de 23/02/2023. Aprovada per unani-
mitat.
2.- Donar compte de decrets d'alcaldia núm. 2023/0285 al 2023/0604. 
Es dona compte.
3.- Aprovació definitiva de la nova redacció dels estatuts de l'entitat mercan-
til Gestió de Serveis Municipals S.L. Aprovada per unanimitat.
4.- Aprovació de la suspensió potestativa de l’atorgament de llicències i/o 
comunicats i altres autoritzacions municipals, amb la finalitat de procedir a 
l’estudi per a la tramitació de la modificació puntual núm. 24 del pla d’or-
denació urbanística municipal de Cassà de la Selva per a la qualificació de 
zones d’aparcament a l’entorn del carrer Provincial. Aprovada amb nous 
vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC)
5.- Modificació de l’annex de l'ordenança fiscal núm. 3. Aprovada per una-
nimitat.
6.- Declaració concurrència bonificacions ICIO març 2023. Aprovada per 
unanimitat.
7.- Modificació per a suplement de crèdit 3sc 2/2023. Aprovada amb 
nous vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC).
8.- Modificació de crèdit 3sc 1/2023. Aprovada amb nous vots a favor 
(JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC).
9.- Modificació de crèdit 3ce 1/2023 per subvenció a la fundació Institut 
Català del Suro. Aprovada amb nous vots a favor (JxC i PSC) i vuit absten-
cions (ERC).
10.- Modificació de crèdit 3ce 2/2023 per inversió de reposició a piscina. 
Aprovada amb nous vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC).
11.- Reconeixement extrajudicial de crèdit. Aprovada amb nous vots a 
favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC).
12.- Donar compte de la liquidació del pressupost general de l'exercici 
2022. Es dona compte.
13.- Donar compte resultat exercici control intern 2022. Es dona compte.
14.- Donar compte pla anual de control financer 2022 modificat. Es dona 
compte.
15.- Donar compte del pla anual de control financer - exercici 2023. Es 
dona compte.
16.- Propostes urgents. S’acorda per unanimitat la urgència del tema 
següent:
 16.1.- Modificació de crèdit 3sc 3/2023. Aprovada amb nous 
vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC).
17.- Informes d'alcaldia i regidors
18.- Precs i preguntes

de la varietat B-4 i B5 que tot i que 
és molt contagiosa, té uns símptomes 
molt lleus.

Des de la Residència es va fer un 
seguiment per comprovar l’evolució 
del brot i es van prendre diferents me-
sures de precaució per evitar contac-
tes amb residents que no estiguessin 
afectats; tot i això, es va intentar que 
els afectats poguessin dur a terme 
les activitats amb la major normalitat 
possible. El que sí que es van restrin-
gir van ser algunes activitats extraor-
dinàries que implicaven la presència 
de terceres persones. 

EXCEPCIONALITAT PER LA SE-
QUERA
En el Ple ordinari de març es van apro-
var diversos controls financers i es 
van acordar mesures en previsió del 
desenvolupament del projecte d’urba-
nització del carrer Provincial, per tal 
de trobar solucions a la manca d’apar-
cament tot i que des de l’oposició es 
van considerar que era una actuació 
massa precipitada tenint en compte 
que el procés de reforma d’aquest vial 
encara està molt verd. El portaveu 
d’Esquerra va demanar que es tingu-
és en compte l’opinió de la ciutadania 
abans de tirar endavant el projecte 
que hauria d’estar molt més madur.

Igualment en el ple es va informar 
de les mesures de restricció d’aigua 
atès l’estat d’excepcionalitat per culpa 
de la sequera que de moment a Cas-
sà segons va manifestar l’alcalde s’es-
tan complint amb un consum d’aigua 
inferior al previst per l’Agència Catala-
na de l’Aigua (191 litre per persona i 
dia quan el màxim són 230). Mundet 
va dir que s’estaven fent gestions amb 
propietaris de pous del municipi per si 
es podia trobar una alternativa, cas 
que les actuals fonts de subministra-
ment fallessin.

Pel que fa a l’estat del procés de 
pas de la recollida d’escombraries, 
un tema recurrent als darrers plens, 
des de l’oposició es va recordar que ja 
s’anava en retard amb relació al pre-
vist per al treball inicial. 

L’alcalde va explicar que a final 
d’abril estava previst que es presen-
tés el treball previ elaborat des del 
Consell Comarcal del Gironès, que 
definirà el cost econòmic del servei, 
les rutes possibles de la recollida i les 
freqüències, i va anunciar que en la 
recollida porta a porta s’inclouria el 
vidre per evitar que hi hagués proble-
mes amb la presència de contenidors 
al carrer. També es treballa en les 
rutes per regularitzar la recollida deal 
sector comercial cosa que ha permès 
també posar al dia el cens d’aquests 
grans usuaris.

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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Repetició de la jugada?
Fem Cassà 
guanyaria i podria 
arribar a la 
majoria absoluta 

El PSC podria 
tornar a tenir la 
clau del govern de 
Cassà

El PP quedaria 
fora del consistori

Robert Mundet 
és el candidat 
més conegut i 
més ben valorat

L'enquesta de les municipals 
2023 a Cassà

Les eleccions del 28 de maig de 2023 a 
Cassà de la Selva podrien tenir uns resul-
tats molt semblants a les del 2019 (com-
parant la llista d'ERC del  2019 a l'actual 
de Fem Cassà). Segons l'enquesta encar-
regada per Llumiguia i elaborada  per  
Infortècnica (entre els dies 20 al 28 de 
març d'enguany), la llista de Fem Cassà 
seria la més votada seguida a poca distàn-
cia per la de Junts per Cassà amb el PSC 
en tercera posició. 

El repartiment de les places al consistori 
donaria un resultat molt semblant  a l'ac-

tual (8-8-1) si bé amb possibilitats per a 
Fem Cassà d'aconseguir un escó més, en 
detriment de Junts per Cassà amb la qual 
cosa la llista de Pau Presas podria acon-
seguir la majoria absoluta. La candidatura 
del PP tornaria a quedar fora del consisto-
ri cassanenc amb menys d'un 2% de vots. 
A més, l'enquesta mostra que hi ha molts 
indecisos que no han decidit el vot o que 
no el volen comunicar per la qual cosa el 
resultat final podria ser ben diferent... El 
decidiran els ciutadans a les urnes el 28 
de maig.

abril 2023 · núm. 842 · Llumiguia    19



Cassà al dia Municipals '23

del 20 al 28 de març del 2023

Candidat Coneixement Puntuació

Pau Presas (Fem Cassà) 66,9% 6,8

Robert Mundet (Junts per Cassà) 86,2% 7,0

Marià Montsuñer (PSC) 50,7% 4,5

Antonio Àvila (PP) 35,4% 2,9

Valoreu del 0 (mínim) a 10 (màxim) els candidats a l’alcaldia de Cassà

Mostra: població major de edad de Cassà de la Selva
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Antonio Àvila (PP)

Robert Mundet. el més conegut i ben valorat
D'acord amb els resultats de l'enquesta, Robert Mundet 
(candidat de Junts per Cassà) és conegut per més d’un 
86% dels cassanencs, mentre que al cap de llista de Fem 
Cassà, Pau Presas, no arriba al 70% de coneixement ciu-
tadà. No s’havia fet una enquesta com aquesta amb ante-
rioritat per la qual cosa no se sap el grau de coneixement 
previ de la ciutadania sobre el candidat, però és remarca-

ble que el cap de llista del PSC, Marià Montsuñer, superi 
el 50% de coneixement  i també que un candidat nou com 
Antonio Àvila (PP)  sigui conegut  per més d’un terç dels 
possibles votants.
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Municipals '23 Cassà al dia

del 20 al 28 de març del 2023

Resposta Percentatge

JxC + PSC 12,2%

JxC + FemCassà 75,5%

PSC + FemCassà 12,2%

Si es repetissin uns resultats tan ajustats com el del 2019, 

quin pacte considereu que s'hauria de fer a Cassà?
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JxC + PSC

JxC + FemCassà
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del 20 al 28 de març del 2023

Resposta Percentatge

Molt bé 3,6%

Bé 39,3%

Regular 41,1%

Malament 10,7%

Molt malament 5,4%

Com valoreu el pacte JxC-PSC que ha governat 
Cassà aquests quatre anys?
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Encara que la valoració del pacte 
JxC/PSC sigui diversa, en ser pre-
guntats quina seria la seva proposta 
al governabilitat local si no hi hagués 
majoria absoluta, més del setanta-
cinc per cent dels votants voldrien 
que hi hagués un pacte entre Junts 
per Cassà i Fem Cassà, les dues for-
ces que -més enllà de les sigles- sem-
pre han defensat l’autodeterminació i 
la independència de Catalunya.

El pacte amb el PSC, sigui quina 
sigui la força que ho faci (FC o JxC) 
no és la recomanació, ja que en amb-
dós casos només obté el 12,2% de 
les opcions preferides. 

El pacte JxC – PSC no 
obté gaire bona nota
Tot i que un 42% dels enquestats consideren que el 
pacte de govern entre JxC i el PSC ha funcionat bé 
(39,3%) o molt bé (3,6%) la majoria consideren que ha 
anat regular (41,1%) i un de cada sis cassanencs que 
ha anat malament (10,7%) o molt malament (5,4%). 
Cal tenir present que al 2019 els votants  de JxC i 
el PSC eren el 55% del total, cosa que indica que la 
valoració feta pels mateixos votants no ha estat del tot 
positiva. 

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com

Tres de cada quatre 
enquestats prefereixen 
un pacte de les dues 
forces majoritàries
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Cassà al dia Municipals '23del 20 al 28 de març del 2023

Resposta Percentatge

no; els vaig votar i ho tornaré a fer 6,6%

sí; no els vaig votar i ho faré 8,2%

no; no els vaig votar i no ho faré 21,3%

sí; els vaig votar i ara no ho faré 8,2%

NS / NC 55,7%

ERC no es presenta com a tal sinó sota el nom de Fem Cassà. 
Influirà aquest canvi en el vostre vot?

6,6%
8,2%

21,3%

8,2%

55,7%

no; els vaig votar i ho tornaré a fer

sí; no els vaig votar i ho faré

no; no els vaig votar i no ho faré

sí; els vaig votar i ara no ho faré

NS / NC

del 20 al 28 de març del 2023

Mostra: població major de edad de Cassà de la Selva

Resposta % Respostes % Absoluts* 
sondeig

% Absoluts* 
reals 2019 Diferència Escons reals

ERC - AM 27,2% 42,3% 45,0% -2,7% 8

JxCAT - JUNTS 31,8% 49,5% 44,9% 4,5% 8

PSC - CP 5,3% 8,2% 10,1% -1,8% 1

Altres 1,3%

No va votar / va votar en blanc 9,3%

No sap / no contesta 25,2%

* "Percentatges absoluts" és el percentatge de vots que es converteix en escons. No és el percentatge del recompte de vots,
  ja que no es tenen en compte ni nuls ni volts en  blanc.

A quin partit va votar a les anteriors eleccions municipals a Cassà de la Selva?

27,2%

31,8%
5,3%

1,3%

9,3%

25,2%

ERC - AM

JxCAT - JUNTS

PSC - CP

Altres

No va votar / va votar en blanc

No sap / no contesta

Més vot indecís 
i un increment 
de l'abstenció, 
que poden ser decisius

Tenint en compte únicament als enquestats que expres-
sen qui van votar es pot comprovar com Junts té gaire-
bé un 50% del percentatge (49,5), un fet que compa-
rant-ho amb els vots reals que obtingué es veu que està 
una mica sobrerepresentat. A l'altre costat hi trobem 
ERC i PSC que es troben infrarepresentats a l'enquesta 
tot i que, les diferències són molt mínimes.

Si es compara el que diuen que van votar fa quatre 
anys i el que votaran ara, destaca l'increment de perso-
nes que "no saben no contesten" i que esdevindran claus 
per decidir el futur batlle de Cassà, ja que representen 
més d'una tercera part com es veu en el primer gràfic. 
Degut a aquest fet els tres partits presentats al 2019 
perden percentatge a favor dels indecisos. Mentre que 
el PSC per un 2'1% dels votants i Fem Cassà tindria 4'5 
punts menys de vots que el que va tenir ERC fa quatre 
anys, el percentatge de Junts és molt major, ja que supe-
ra el 10%. Pel que fa al PP obtindria un 1'9% dels vots i 
el percentatge d'abstenció o de vots en blanc decidit crei-
xeria un 5%. Unes xifres que ja albiren una menor par-
ticipació respecte a les eleccions del 2019, que podria 
ser més inferior encara si es confirma que s'agruparan 
les meses en una sola seu.

Fem Cassà: canvi de nom 
sense conseqüències
És remarcable que la gran majoria dels enquestats no res-
ponen a la pregunta, no se sap si per desconeixement del 
projecte; però sembla que el canvi de nom de la llista que 
al 2019 va ser d’ERC i ara es titula Fem Cassà no afectarà 
el resultat de la candidatura que aquest maig encapçalarà 
Pau Presas. Curiosament, hi ha el mateix percentatge de 
persones (8,2%) que amb el canvi de nom  canviaran el 
vot ja sigui perquè no els van votar i ara ho faran o perquè 
ara no els dipositaran la confiança com van fer fa quatre 
anys. La llista d’ERC va ser la més votada per escassa di-
ferència tant el 2015 (cinc vots) com el 2019 (tres vots).

del 20 al 28 de març del 2023

Mostra: població major de edad de Cassà de la Selva

Resposta % Respostes % Absoluts* 
sondeig

% Absoluts* 
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JxCAT - JUNTS 31,8% 49,5% 44,9% 4,5% 8

PSC - CP 5,3% 8,2% 10,1% -1,8% 1

Altres 1,3%

No va votar / va votar en blanc 9,3%

No sap / no contesta 25,2%

* "Percentatges absoluts" és el percentatge de vots que es converteix en escons. No és el percentatge del recompte de vots,
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A quin partit va votar a les anteriors eleccions municipals a Cassà de la Selva?
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Municipals '23 Cassà al dia

del 20 al 28 de març del 2023

Sector Puntuació

Assistència social 6,3

Seguretat / Policia Local 6,1

Mobilitat i Aparcaments 5,6

Recollida de Residus 4,8

Cultura 7,0

Joventut 6,5

Fires i festes 6,9

Ensenyament 6,4

Parcs / jardins 5,6

Neteja de carrers 4,6

Manteniment de carrers i obres 5,2

Promoció econòmica 5,5

Valoreu del 0 (mínim) a 10 (màxim) la tasca que l'Ajuntament 
està realitzant en els sectors següents:
Mostra: població major de edad de Cassà de la Selva

6,3 6,1 5,6
4,8

7,0 6,5 6,9 6,4
5,6

4,6
5,2 5,5

Un aprovat 
a la gestió 
dels darrers 
quatre anys

Amb una mitjana de 5,87 la ciutada-
nia que ha respost l’enquesta ha do-
nat un aprovat a la gestió del govern 
de JxC i el PSC dels darrers quatre 
anys. Tot i l’aprovat general hi ha “as-
signatures” que necessiten millorar 
com la neteja de carrers o la recollida 
de residus que no arribaven al cinc so-
bre deu de puntuació. A l’altre costat 
de la balança la gestió de cultura és la 
que té la millor nota amb un notable 
set sobre deu. També tenen per so-
bre del 6,4  Fires i festes, Joventut i 
ensenyament. I tenen un aprovat més 
justet manteniment de carrers i pro-
moció econòmica. L’àrea gestionada 
pel PSC, la seguretat i policia local, 
obté un 6,1 de nota, una mica més 
alta que la mitjana.

Gràfics: Infortècnica
Textos: Xavier Casabó i 

Joan Carles Codolà

del 20 al 28 de març del 2023

Sector Puntuació
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Valoreu del 0 (mínim) a 10 (màxim) la tasca que l'Ajuntament 
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Mostra: població major de edad de Cassà de la Selva

6,3 6,1 5,6
4,8

7,0 6,5 6,9 6,4
5,6

4,6
5,2 5,5

abril 2023 · núm. 842 · Llumiguia    23



Cassà al dia Municipals '23

Notes: CiU, inclou candidatures posteriors com PDECAT (2015) i Junts per Cassà (2019). Candidatures no especificades:  
Altres:1979, UDC; 1983, Independents PCM; 1987, CDS; 2011, IC; A. 2: 1983, UCI; 2007: Alternativa; 2011: SI.

Any CiU ERC PSC  PP     Altres    A. 2
1979 1.204 0 1.678 0 519 
1983 1.604 0 946 119 974 106
1987 2.231 0 932 420  
1991 1.913 0 813 0 402 
1995 2.004 1.493 481 0  
1999 1.048 2.127 609 134  
2003 2.069 1.488 579 0  
2007 1.631 1.249 710 96  410
2011 1.459 1.161 276 195 209 400
2015 1.793 1.798 0 164  
2019 2.136 2.139 478 0  
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Título del gráfico

CiU (*) ERC PSC PP - PDP - AP altres altres 2

Any          PSC CiU ERC               PP 
1979 48,26% 34,63% 0,00% 0,00%
1983 24,74% 41,95% 0,00% 3,11%
1987 24,97% 59,78% 0,00% 11,25%
1991 24,85% 58,47% 0,00% 0,00%
1995 11,83% 49,27% 36,71% 0,00%
1999 15,03% 25,86% 52,48% 3,31%
2003 13,38% 47,83% 34,40% 0,00%
2007 16,85% 38,70% 29,64% 2,28%
2011 7,07% 37,35% 29,72% 4,99%
2015 0,00% 44,93% 45,05% 4,11%
2019 9,69% 43,31% 43,37% 

El repte dels 5.000 vots
Una única seu electoral (polivalent) el proper 28 de maig

Encara que aquesta xifra rodona de 
cinc mil vots dipositats a les urnes ja 
ha estat superada en diferents vota-
cions  a Cassà (generals  i autonò-
miques dels darrers anys), en unes 
municipals encara no s’ha arribat a 
aquest nombre absolut de vots que 
representaria superar el 70% de par-
ticipació; en les darreres municipals 
la xifra s’hi va acostar força (4.932 
vots) per la qual cosa sembla que s’hi 
podria arribar , ja que en haver-hi una 
altra força en litigi (PP) es previsible 
que algun votant més es mobilitzi el 
proper 28 de maig. 

VOTS A CANDIDATURES EN XIFRES ABSOLUTES I PERCENTATGES

UNA SOLA SEU DE VOTACIÓ?
Cal tenir present, però, que les votacions  podria ser que 
es concentressin en una sola seu, al pavelló polivalent, on 
hi haurien instal·lades les nou meses que fins ara estaven 
repartides en diferents punts del poble. La Junta Electoral 
ha decidit aquesta única seu -l'Ajuntament hi ha al·legat- , 
que es va  estrenar el febrer de 2021, en plena pandèmia 
com a mesura de protecció contra la Covid 19; en aquella 
ocasió van votar 4.145 persones sense que la participació 
arribés  al 60% del cens.

En els gràfics d’aquestes pàgines es poden veure reflec-
tits els resultats de les onze votacions municipals a Cassà 
des del 1979 fins al 2019.

Com es pot veure, la llista més votada a la història de les 
municipals a Cassà va ser la de CiU el 1987 amb 2.231 
vots (encapçalada per Josep M. Dausà); la segona candi-
datura històricament amb més vots és la d'ERC el 2019, 

amb 2.139, tres més que la candidatura de Junts per 
Cassà. Aquestes dues llistes van quedar també molt igua-
lades el 2017 amb només cinc vots de diferència però 
sense arribar als 1.800 vots.
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Any CiU ERC PSC  PP     Altres    A. 2
1979 1.204 0 1.678 0 519 
1983 1.604 0 946 119 974 106
1987 2.231 0 932 420  
1991 1.913 0 813 0 402 
1995 2.004 1.493 481 0  
1999 1.048 2.127 609 134  
2003 2.069 1.488 579 0  
2007 1.631 1.249 710 96  410
2011 1.459 1.161 276 195 209 400
2015 1.793 1.798 0 164  
2019 2.136 2.139 478 0  
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Título del gráfico

CiU (*) ERC PSC PP - PDP - AP altres altres 2
Any electors votants Vots a cand. blancs nuls participació 

abstenció
1979 5095 3477 3401 28 48 68,24% 31,76%
1983 5125 3824 3749 25 50 74,61% 25,39%
1987 5438 3732 3583 83 66 68,63% 31,37%
1991 5607 3272 3128 83 61 58,36% 41,64%
1995 5967 4067 3978 72 17 68,16% 31,84%
1999 6162 4053 3918 84 51 65,77% 34,23%
2003 6224 4326 4136 125 65 69,51% 30,49%
2007 6585 4214 4096 105 45 63,99% 36,01%
2011 6632 3906 3700 117 89 58,90% 41,10%
2015 6821 3991 3755 186 50 58,51% 41,49%
2019 6983 4932 4753 186 50 70,63% 29,37%
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De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria
Cassà en vuit preguntes curtes:

Respostes correctes al qüestionari fet als candidats que podeu trobar a les 
pàgines següents:
A quina categoria juga el primer equip femení de bàsquet del Foment?
2a catalana
Podeu dir-me el nom d’una casa de pagès del veïnat de Llebrers? diversos
Podeu dir-me algun nom que hagi tingut abans la plaça Petita?
Plaça del Comú, del Pou, Reial, Constitució, Espanya...
Quin és l’índex d’atur a Cassà? (7,37% febrer 2023)
Quin percentatge de població estrangera hi ha a Cassà? (17,35%)
Quina longitud té la piscina descoberta de Cassà gran? 33 metres
A Cassà hi ha el carrer de la Salut? Sí. 
De quin any/segle era el primitiu retaule barroc de l’església de Sant 
Martí? Finals del segle XVII.
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• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com

Dimarts, tancat per 
descans setmanal

El dissabte 15 d'abril al migdia es va  
presentar la candidatura de Junts per 
Cassà a les properes eleccions mu-
nicipals del 28 de maig; deu homes i 
deu dones integren aquesta llista de 
persones en la que destaquen la reno-
vació de tres de les actuals integrants 

de l’equip de govern. Sílvia Martí, 
Lourdes Martin i Carla Matilla ja no 
figuren als primers llocs de la llista i 
han estat substituïdes per Noé Bue-
no, Mar Sánchez i Joaquim Roqueta 
en els vuit primers llocs de la llista que 
encapçala Robert Mundet. El candidat 
a l'alcaldia va ser el responsable de 
presentar una per una les persones 
de la seva llista incidint de manera es-
pecial amb les noves cares que s'in-
corporen a la candidatura de JxC.

La presentació es va fer al pati de 
Can Trinxeria davant més d’un cen-
tenar de persones que van assistir 
a l’acte en el qual Robert Mundet va 
desvetllar les persones de la seva can-
didatura; el mateix Mundet va dir que 
es torna a presentar perquè “no he 

acabat la feina” iniciada en els qua-
tre anys que han estat al govern de 
Cassà i perquè “tenim ganes de fer 
realitat el projecte que defensem bar-
rejant l’experiència i els nous valors 
que ens aporten els nous companys”.

Junts per Cassà presenta 
una llista amb vint persones

Els vint candidats de JxC aplaudint en finalitzar l'acte; a la dreta, un aspecte del pati de Can Trinxeria el dia de la presentació. A sota, Robert Mundet, el 
cap de llista.
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Amb el candidat de Junts per Cassà ens trobem al despatx 
de l'alcaldia, a Can Nadal. Robert Mundet és ja un veterà 
en els comicis a la nostra vila i es torna a presentar de cap 
de llista amb el convenciment que la gent valorarà la feina 
que s'ha fet en aquests quatre anys que ha fet de batlle. I 
la primera pregunta va per aquí:
Per què us presenteu a les eleccions?
La primera raó de tot és perquè potser ens ha quedat 
moltes coses en el tinter.

I l'altra és que tota aquesta experiència que hem agafat 
al llarg d'aquests 4 anys amb aquestes complexitats que 
hi ha hagut sense que els haguéssim demanat -han vingut 
sobrevingudes- ens ha proporcionat una manera d'enfocar 
les coses i veure amb molt més realisme tot el que neces-
sita el poble.

Les dificultats i els problemes m'han donat moltes ganes 
de continuar el que vaig començar el 2019 i tinc ganes de 
poder anant fer més i millors coses per al poble.
Quin és el primer problema que té Cassà, i que si tor-
neu a governar hauríeu d'afrontar de manera priori-
tària?
En aquest moment crec que n’hi ha dos.

El primer serà l'aplicació de porta a porta. No és un pro-
blema, sinó que és una necessitat i una obligació perquè 
portar-los els residus a la planta de tractament ens cos-
ta una fortuna. No ens enganyem, però, perquè la gestió 
també ens costarà molts diners i hem de ser conscients 
que l'esforç l'haurem de fer entre tots.

Això de canviar els hàbits, ja he dit moltes vegades que 
costa molt, però tots haurem d'aplicar-nos-hi perquè medi-
ambientalment les coses han d'anar cap aquí.

I l'altre tema és el paquet de la licitació del servei d'aigua 
potable i del clavegueram que ens ha de permetre tenir 
molt millor aquest servei, però que a més porta lligat un 
paquet d'obres importants que s'hauran d'executar en els 
dos primers anys de contracte.

Per tant, durant mesos tindrem un carrer o altre aixe-
cat, però a fi de bé. Perquè hi haurà separació d'aigües ne-
tes, d'aigües plujanes, i aigües negres; i si podem, farem 
algun retoc més en algun dels carrers per deixar-los millor.

A més hi ha el nou contracte de neteja dels carrers... 
Aquí també ens haurem de barallar, ja que una de les re-
clamacions que ens feia el sindicat era englobar tots els 
treballadors en un paquet, amb les escombraries.

A finals del mes d'abril tindre, un informe que ens donarà 
una realitat de la situació i serà l'estudi d'implantació del 
porta a porta que ens definirà les necessitats... I a partir 
d'aquí, a mirar com ho fem.

Però ja veig a venir que serà un cost sobrevingut que 
també serà important, i les taxes s'han d'equilibrar amb 
les despeses que s'originen amb aquests serveis i s’hauran 
de retocar les taxes com s’ha fet progressivament al llarg 
de tots aquests quatre anys.

Ja veurem com evoluciona el retorn per l’increment de 
reciclatge, que jo aquí no hi confio gaire perquè no crec 
que s’incrementi el retorn amb el mateix percentatge que 
ara, crec que si hi ha més reciclatge tampoc no es pagarà 
tan bé. Haurem de fer molt bé els números perquè el que 
és segur és que mediambientalment ho sortirem guanyant 
i això és una cosa en què tothom està d’acord em sembla.

Com valoreu la feina feta aquests quatre anys, en el 
període 2019-2023?
De molt positiva. Estic molt satisfet de la feina feta, de la 
resposta de cada un dels regidors, tot i les circumstànci-
es que hem hagut d'afrontar, de la pandèmia, del Glòria, 
d'aquesta situació d'encariment de l'energia, d'aquesta si-
tuació que s'han trobat moltes empreses, de no poder fer 
front a les obres contractades... Ho hem encarat bé, i jo 
crec que ens n'hem sortit prou bé. Estic molt satisfet i molt 
agraït, sobretot, a tots els regidors per la seva dedicació.
Un tema molt concret. Què hi hauria d’haver a l'antic 
Ajuntament de la Plaça de la Coma? Què s'hi ha de 
fer?
Jo allà, sincerament, hi posaria l'Arxiu Municipal. És un edi-
fici cèntric, de titularitat municipal i hi ha un pagament de 
lloguer que ens donarà uns ingressos de 270.000 euros 
que estan afectats, per tant, estan guardats per a aquest 
edifici.

Però és un edifici que té deficiències estructurals, bar-
reres arquitectòniques que et limiten molt... Segurament 
caldrà fer una renovació total. Els cairats encara són de 
fusta, m’agradaria saber si té fonaments... s’ha de mirar 
molt bé. Però jo, si li hagués de donar una sortida, potser 
una seria aquesta.

Aquest edifici té 3 plantes i cal pensar que l'arxiu d'aquí 

Els candidats: Robert Mundet (Junts per Cassà)

'A l'antic ajuntament de la Coma 
hi posaria l'arxiu municipal'
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Restaurant Club Esportiu Gavarres

també ha quedat petit i cada vegada 
també hi ha més donacions que no 
són exclusivament en paper, sinó que 
ja són materials i això fa molt de vo-
lum.

Però a veure, això s'hauria de discu-
tir, que tothom hi digui la seva i que en 
surti una idea final.
I a Can Frigola què penseu que s’hi 
pot fer?
Tenim un edifici amb molts metres 
quadrats, i si mai s’hi fa alguna actu-
ació haurà de ser com a la Sala Galà 
conservant la façana i l'estructura 
medieval de la casa tant com es pu-
gui, i a l’interior deixar espais diàfans 
i nets, i aprofitar la sortida que té al 
carrer del portal. A més a més, s'hau-
rà de fer la connexió amb la torre Sel-
vana, perquè no té sentit que aquests 
dos edificis singulars del poble no es 
tinguin comunicats.
Però la pregunta és què hi posem 
allà?
Jo entenc que es comprés en el seu 
moment com a patrimoni més impor-
tant d'origen medieval del municipi. 
Estic disconforme en el moment i en 
la situació.

Jo crec que la família va saber jugar 
les seves cartes i en aquell moment 
l'Ajuntament ho va facilitar. Ara tens 
un immoble on has de destinar molts 
diners i encara ben bé no se sap què 
farà o quines propostes té un i l'altre 
per a aquest edifici. És complicat, eh?

El remodelaràs fins a un cert punt. 
Sincerament, de necessitats n'hi ha: 
els del CREC estan amb barracons i 
són noranta alumnes! Per tant, seria 
una possibilitat.

Les escoles d’art i de música... 

Si es planteja fer una reorientació a 
l'edifici de la Sala Galà i ampliar la bi-
blioteca o reorganitzar els espais, es 
podria fer servir; però si no hi ha una 
subvenció generosa que ens vingui 
de fora a nivell de possibilitat única i 
exclusivament de recursos propis ho 
veig complicadíssim.

S'acosten temps de vaques ma-
gres, els interessos estan a tal de tot, 
continuem encara pagant factures 
molt grans i hem de mirar de posar 
per ordre les prioritats. Jo no sé fins 
a quin punt aquesta hauria de ser la 
primera prioritat que jo posaria en el 
programa electoral.

Almenys jo personalment, i al meu 
grup n'hem parlat una vegada, s'hi 
haurà d'acabar fent alguna cosa, no 
en dubto; però s'haurà de madurar 
molt més.
Ara s'ha posat en marxa el procés 
dels pressupostos participatius. 
Us agrada com funciona?
S'ha vist que potser grinyolen una 
mica i com totes les bases es poden 
modificar, es poden canviar i es pot 
fer que sigui molt més participatiu.

Jo considero que en aquests últims 
pressupostos que no s’hagi acceptat 
només una proposta sinó 3 o 4 de les 
primeres opcions ha estat bé i crec 
que dona més valor a allò que són 
aquests pressupostos participatius; 
80.000 euros, no són pas poca cosa.
Podríeu dir-nos tres inversions que 
penseu que es podrien fer en els 
quatre anys vinents?
Alguna fase del carrer provincial jo 
crec que és possible fer-la en aques-
ta legislatura; vàrem fer l’expropiació 
acordada del terreny que hi ha al final 

de tot del carrer provincial, al carrer 
Castellflorit i allà es podrà fer un nou 
accés a la banda oest del poble.

Jo crec que seria possible tirar-la 
endavant en aquesta legislatura i no 
ha de ser complicat. El que hem de 
veure si en aquesta fase, per exem-
ple, hi ha d'haver la rotonda.

El carrer Provincial és molt llarg, 
però necessita renovar tots els ser-
veis: aigua potable, gas, electricitat, 
treure tots els fils que creuen el car-
rer, pacificar la zona, fer-la arbrada, 
apostar perquè sigui una mica més 
per als vianants... que sigui com una 
rambla. Ens hi hem d'atrevir. Possi-
blement, es començarà pel que sigui 
més fàcil i més econòmic.

I tenim clar que qualsevol fase 
d'aquesta obra segurament anirà lli-
gada a buscar solucions del tema 
d'aparcament. Dels aparcaments que 
tenim, n'hi ha alguns que no són de 
titularitat municipal; encara que l'es-
tudi de mobilitat diu que ja en tenim 
prou, és que no són nostres! I el dia 
que l'empresa privada digui que ja no 
ho lloguen perquè hi volen edificar ens 
quedarem sense aquestes places.

Una altra inversió que s'ha de fer 
és millorar l’eficiència energètica a la 
majoria dels equipaments, pavellons i 
edificis municipals. Crec que aquesta 
serà una de les apostes fortes que 
haurem de fer.

També m'agradaria molt fer una de 
les fases d'aquest gran projecte d’am-
pliació de la residència. Potser posar 
el centre de dia en els baixos seria 
assumible... Veurem si surten altres 
línies de subvenció, perquè estic 
convençut que apostar per aquestes 
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instal·lacions que tenim a la residèn-
cia és fer un favor als ciutadans i és 
una necessitat que comença a ser 
urgent.

Cada vegada ens trobarem en una 
població més envellida i amb més ca-
sos de dependència. Això vol dir que 
hem de tenir unes instal·lacions pre-
parades i crec que seria bo que apos-
téssim per aquí.

I cal recordar que tenim un proble-
ma als equipaments esportius:

Els serveis de la piscina coberta 
estan completament saturats per-
què ens falten espais. Tenim un equi-
pament de primera línia amb 1.400 
socis i no podem donar servei a 
tanta demanda com hi ha. I l'última 
cosa que hem de fer és morir d'èxit.

Per tant, hem de plantejar soluci-
ons a tot aquest volum de gent que 
confia en un equipament municipal.
Creu possible o encertat posar al-
gun espai de zona verda a Cassà?
Ara hi ha una zona blava perquè hi 
hagi una mica més de mobilitat i d'ac-
cessibilitat en els carrers i en els ser-
veis que hi ha al poble. Tenim 160 
places de zona blava, que són molt i 
molt poques per a un poble d'11.000 
habitants. Però és que, possiblement, 
no en necessitem més.

Zona verda? M'agradaria saber 
quantes persones en quedarien afecta-
des perquè sembla que tothom vulgui 
aparcar al costat de casa. Però vas 
a Girona i quan has d'anar a aparcar 
a les casernes, o allà baix a la copa, 
ningú no es queixa. És el que hi ha. I 
si no, te'n vas pagant amb un aparca-
ment. És per estudiar. Però ara estem 
pagant 5 cèntims per aparcar 20 mi-
nuts per fer els encàrrecs o comprar 
qualsevol cosa o fer gestions al centre 
del poble. Més que suficient.

No és una zona blava recaptatòria, 
és més aviat d'ordenació i d'intentar 
que hi hagi aquest moviment i que no 
siguin els mateixos veïns els que sem-
pre ocupin les places
Quin servei necessita millorar, 
Casà?
Jo crec que amb el nou encàrrec del 
servei de porta a porta, tota la recolli-
da d'escombraries millorarà. I també 
millorarà la neteja, que també haurà 
de ser un dels altres aspectes en què 
haurem d’incidir.

S'ha fet el que s'ha pogut, entenc 
que hi hagi queixes que el poble és 
brut, però l'Ajuntament no és brut. 
Són els ciutadans els que embruten. 
I n'hi ha alguns que mostren un in-
civisme i un passotisme a l'hora de 
baixar les seves deixalles que fa ver-
gonya a vegades passar per depèn 
de quins carrers.

Nosaltres tot el dia estem vigilant 
les zones d'aquestes conflictives i in-
tentar que l'empresa hi vagi i ho nete-
gi, però això també té un cost.

Jo dic aquests dos serveis perquè 
ens trobarem ara, que d'aquí poc 
tot això ja es posarà en marxa. Però 
segurament molts altres serveis del 
municipi també es poden millorar. 
L'excel·lència suprema no existeix.
Quin és l'objectiu de la vostra can-
didatura per a les eleccions del 28 
de maig?
Home, si milloréssim el resultat que 
del 2019 ja estaria molt content.

Les votacions són per donar també 
una mica de valor a la feina feta du-
rant els 4 anys que s'està treballant.

Em sento sent satisfet de la feina 
feta? Molt. La gent ho sabrà valorar? 
Això és un interrogat, no saps mai per 
què la gent posa una papereta o l'altra 
a dins un sobre. Això és la llibertat de 
cadascú. Si la resposta per part de la 
ciutadania és un vot de confiança i tor-
nem a sortir, doncs agraït i ho farem 
amb la mateixa intensitat i compromís 
que vam fer-ho des del primer dia. I si 
no, doncs hem de saber jugar a les 
cartes amb el joc que hi ha i valorar 
després què hem de fer.

Tanquem l'entrevista recordant que 
potser una de les precupacions que 
haurem de tenir els mesos que venen 
i no n'hem parlat serà per la manca 
d'aigua. "De moment sort de la del 
Pasteral, però si no plou..."

Cassà en vuit 
preguntes curtes:

A quina categoria juga el primer 
equip femení de bàsquet del Fo-
ment?
No t'ho sabria contestar
Podeu dir-me el nom d’una casa 
de pagès del veïnat de Llebrers?
Can Bargalló, per exemple
Podeu dir-me algun nom que 
hagi tingut abans la plaça Peti-
ta?
Plaça del municipi i plaça d'Espa-
nya
Quin és l’índex d’atur a Cassà?
Un 6 o un 7; és baix.
Quin percentatge de població 
estrangera hi ha a Cassà?
Jo diria que ara és rascant el 20%; 
abans era del 17...
Quina longitud té la piscina des-
coberta de Cassà gran?
33 metres, era una mida que no 
existia en cap altra piscina
A Cassà hi ha el carrer de la Sa-
lut?
Sí. Salut, Far i Portal
De quin any/segle era el primi-
tiu retaule barroc de l’església 
de Sant Martí?
Del 1.600 i escaig.
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Ens trobem amb l’Antonio Ávila al bar del Centre recreatiu 
un dissabte al matí i està satisfet per haver completat la 
llista tot i que reconeix que la final ha tingut problemes 
"però no et pensis que no tenia prou gent, eh? El que 
passa és que jo volia que fos un grup homogeni de gent 
que ens poguéssim entendre i això ja ha costat una mica 
més. Al principi sí que pensava que costaria, però al 
final tothom et truca i té ganes d’estar al teu costat...” 
Em comenta que el dia 14 de maig al migdia faran la pre-
sentació a la plaçaa de la Coma “amb un petit recital de 
rumba – rumba, eh!, no flamenc- amb un gran amic, 
Toni Cayena, que servirà de presentació de l’equip, just 
quinze dues abans de les eleccions; justet, però jo ho 
vull així. Que sigui justet, per així la gent no se n'oblida”.

I comencem l’entrevista.
Per què us presenteu a les eleccions?
Jo em presento... Mira, et seré molt sincer jo em presen-
to per il·lusió.

Tota la vida sempre he intentat fer allò que m’agradava i 
ja de petit la meva mare i el meu pare em deien que sem-
pre mirava la política i m’ho deien: Com és que t'agrada 
tant la política? I és que m'encanta la política.

Fa uns anys, amb en Chamorro vaig tenir a l'oportunitat 
d'entrar al Partit Socialista, i no va ser possible. Ara he 
tingut l'oportunitat d'entrar al Partit Popular, ni ho buscava 
ni ho esperava, simplement ha sigut una oportunitat, i evi-
dentment dic que sí.

No soc tan brètol de dir que no a una cosa tan important 
com poder treballar i fer coses pel nostre poble.
Quin és el problema més greu que creus que hi ha a 
Cassà i que si governéssiu a l’Ajuntament seria el pri-
mer que afrontaríeu?
Hi ha tres coses ‘superimportants’.

La primera, el civisme. M’ho diu la gent del carrer: no 
hi ha educació ni civisme entre molta mainada -i no tan 
mainada- que corre pel carrer. Costa molt, ja sé que sona 
molt rar, però hi ha un problema de civisme o d'educació 
que cal resoldre, perquè després comporta problemes de 
seguretat.

El segon és la neteja del poble. No es pot dir que això 
passa a tots els pobles; a mi tothom em pregunta com és 
que hi ha tanta brutícia pels carrers..., aquí tothom em 
pregunta el mateix.

I el tercer és que vull que Cassà vull que sigui un poble 
alegre. Hem de recuperar les fetes més populars de Cas-
sà per tal que el nostre poble sigui conegut també per això 
i que hi hagi una oferta de locals d’oci per a la joventut.
Heu seguit la política dels últims quatre anys? Com 
valoreu la feina feta per l’actual equip de govern del 
2019 al 2023?
No, directament no he seguit l’activitat política; però sí pel 
boca a boca. I valoro que s'hagin gastat molts de calés en 
qüestions que no eren prioritàries, com per exemple Can 
Trinxeria, aquí al costat

Evidentment, Can Trinxeria és una cosa nostra i un edifici 
amb uns valors importants... Però també hi ha molts de 
nens petits aquí a casa nostra i famílies que no treballen 
prou i gent amb necessitats; es podria dedicar una mica 
de diners a donar ajudes per una ortodòncia, unes ulle-
res, nens que es puguin apuntar al futbol, avis i àvies que 

puguin engegar la calefacció... A l’hora de gastar-se els 
diners el primer ha de ser la gent.
Què hi posaríeu a l’edifici de l’antic ajuntament de la 
plaça de la Coma 
Saps que? Aquí hi posaria tres oficines, una a cada pis: 

Una oficina de 24 hores per lluitar contra l’okupació de 
pisos.

La segona, per tal que la gent pogués venir a demanar 
ajudes reals sense tenir en compte altres factors que no 
siguin les necessitats de les persones.

i la tercera planta segur que seria perquè la gent es 
pogués queixar directament i que les seves reclamacions 
arribessin a qui han d’arribar. I que si tens algun problema 
no s'hagi de penjar a Internet perquè així reaccionin..
Un altre edifici amb destinació per decidir és el de Can 
Frigola; quin destí penseu que podria tenir?
No ho sé, jo crec que té uns grans valors històrics i s'hau-
ria de cuidar molt... Podria ser un punt de referència per 
estimular la gent que passa pel poble o pel carril bici o va 
a la costa, a entrar a veure la nostra vila. A l’estranger és 
molt comú que hi hagi aquestes indicacions per instar la 
gent a visitar poble i monuments. Can Frigola podria ser un 
atractiu més d’aquest tipus i fer de reclam com ho poden 
ser Can Trinxeria, l’església, o la zona esportiva...
Què opineu dels pressupostos participatius?

Els candidats: Antonio Ávila (PP)

'De seguida que es pugui, 
eliminaré la zona blava'
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PRESENTACIÓ OFICIAL DEL CANDIDAT
Antonio Ávila, cap de llista del Partit Popular a les eleccions municipals del 28 
de maig a Cassà de la Selva, va ser presentat oficialment el dissabte 25 de 
març al migdia davant de Can Nadal. Acompanyat d’altres membres de la llista, 
del president del partit a Girona i candidat de l’alcaldia a la capital, Jaume Veray, 
i d’altres dirigents territorials del PP, Ávila va expressar el seu convenciment 
que podrà entrar al consistori “trencant amb una dinàmica negativa del PP a 
Cassà”. 

El cap de llista dels populars va explicar que més enllà de les sigles, ell vol 
treballar pel poble i que no vol que la política tingui un pes específic en el con-
sistori “on el que importa és treballar per la gent i fer les coses que realment 
necessita la gent”.

Entre els temes més urgents a resoldre a Cassà el candidat va apuntar a “la 
brutícia general que hi ha a la població, i la manca d’espais per als lleure dels 
infants, dels joves i de la gent gran”. Igualment, també va expressar la seva 
preocupació per la seguretat ciutadana “que serà una de les meves prioritats”.

Cassà en vuit 
preguntes curtes:

A quina categoria juga el primer 
equip femení de bàsquet del Fo-
ment?
No ho sé
Podeu dir-me el nom d’una casa 
de pagès del veïnat de Llebrers?
Ara mateix, no...
Podeu dir-me algun nom que 
hagi tingut abans la plaça Peti-
ta?
Ostres, sempre n'he dit plaça Pe-
tita
Quin és l’índex d’atur a Cassà?
Unes 300 persones; i d'aquestes 
tres quartes parts són dones... 
Deu ser un 10%
Quin percentatge de població 
estrangera hi ha a Cassà?
Ara, un vint per cent; havia pujat, 
després va baixar i ara torna a pu-
jar...
Quina longitud té la piscina des-
coberta de Cassà gran?
50 metres.
A Cassà hi ha el carrer de la Sa-
lut?
Sí. 
De quin any/segle era el primi-
tiu retaule barroc de l’església 
de Sant Martí?
Ni idea.

Em sembla una idea molt inhumana.
Inhumana?
De veritat, inhumana. En el moment 
que vivim, em sembla que llançar els 
calés d'aquesta manera... Jo sé que 
tot el que sigui preguntar, fer refe-
rèndums, preguntes, votacions, està 
molt ben vist. Però jo crec que hau-
ríem de preguntar molt més en què 
volem gastar-nos aquests calés.

Jo faria 15 preguntes o propostes i 
que la gent decideixi si se’ls vols gas-
tar en ajudar les persones o en fer 
una pista de volei platja...
En els pròxims quatre anys, quines 
inversions o obres creieu que seria 
necessari fer a Cassà?
M'agradaria sobretot arranjar la pla-
ça de la Coma, que és un patrimoni 
que tenim i que està molt descuidat. 
També posaria un pis tutelat per a 
gent gran. L’hospital està al límit i hi 
ha gent gran que podria viure millor 
en un pis que tingués serveis i suport 
per al seu dia a dia. La gent que pu-
gui anar a viure allà, com a casa seva 
amb comoditats i serveis...

I la tercera, un camp de futbol de 

terra, obert 24 hores obert per tal 
que els nanos i nenes poguessin anar 
a jugar quan els hi anés bé, sense ha-
ver de demanar permís i sens moles-
tar cap veí.
Veieu necessari instaurar zona ver-
da a Cassà?
Jo no posaria zona verda. I la zona 
blava actual l'estudiaré, que és una 
cosa que jo porto a la meva candida-
tura. Cal estudiar-ho perquè això és 
una concessió ja fet ai amb uns anys, 
però sí que asseguro que no en posa-
ré ni una més. Això ja és una promesa 
meva: ni una zona blava més. I quan 
s'acabi la concessió les traurem.
Quin és el servei de Cassà que més 
necessita millorar?
La neteja del poble
Anem ja el 28 de maig, quin resul-
tat creieu que podeu aconseguir 
amb la vostra candidatura?
Mira, jo de veritat no tinc expectati-
ves baixes, ho dic seriosament; tam-
poc les tinc altes. Jo crec que la gent 
d'aquí ens pot sorprendre molt per 
una raó. Perquè quan em van venir a 
buscar del Partit Popular em vaig dir: 

“ja saps que Cassà és una poble de 
separatistes i independentistes?”. I jo 
els vaig dir que no; Cassà és un poble 
de bona gent. I la gent vol que entri a 
l’Ajuntament persones que pensin en 
les persones. 

I saps per què confio molt en entrar 
a l'Ajuntament? Perquè jo crec que la 
gent necessita que per primera vega-
da entri un veí, amb tot un bon equip 
al darrere, però que el cap de llista 
sigui una persona normal, que surti 
al carrer, que parli amb un, que parli 
amb l'altre, que tingui el seu despatx 
al carrer.

I acabem l’entrevista comentant 
quan anava a la piscina quan era petit 
i es podia menjar un gelat i “hi havia 
un bar com Déu mana i no ara que 
volen muntar-hi un ‘xiringuito’... 
Tant costa tornar a obrir el bar 
i fer-hi un espai familiar que doni 
vida a una instal·lació com aques-
ta...?” I comentem si fan una llista 
cremallera (home/dona) i em confes-
sa que a la candidatura tinc força més 
dones que homes “perquè per mi ara 
les dones són les que tenen més 
idees; m'agrada molt més la cons-
ciència i visió i les propostes de les 
dones; m'agraden molt més que les 
dels homes”.
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Amb la presència de parlamentaris i 
dirigents del Partit dels Socialistes de 
Catalunya, el 25 de març a la tarda es 
va presentar la llista del PSC a Cassà 
de la Selva per a les eleccions muni-
cipals del pròxim 28 de maig. Marià 
Montsuñer, que encapçalarà la llista 
va destacar la presència de nombro-
ses dones, amb ganes de fer bona fei-
na, a la seva candidatura en un acte 
en el que  va recordar la feina feta 
com a regidor de l’equip de govern en 
els darrers quatre anys.

Els parlamentaris Mònica Ríos, 
Marc Lamuà i Raül Moreno i els can-
didats Pere Cabarrocas (Quart), Al-
bert Bramon (Olot) i Sílvia Paneque  
(Girona) entre altres, van donar su-
port aquesta tarda, a la candidatura 
encapçalada per Montsuñer en l’acte 
celebrat a l’auditori de la Sala Galà davant una quarantena 
de persones. 

El secretari gironí del PSC, Marc Lamuà va recordar que 
fa quatre anys quan el partit va decidir fer llista a Cassà 
hi havia gent que s’ho va prendre com una broma “i vam 
demostrar que érem rellevants i vam obtenir uns resultats 

que ens ha permès governar aquests anys a l’Ajuntament 
de Cassà”. Lamuà estava convençut de tornar a ser claus 
en el proper Ajuntament de Cassà “perquè la manera com 
s’ha treballat aquests mesos és un exemple a seguir”.

La diputada Mònica Ríos va repassar els perfils de les 
dones que acompanyen al primers llocs de la llista el can-
didat del PSC  i va remarcar que no hi eren per la llei de 
paritat sinó per la seva vàlua i ganes de contribuir al ben-
estar col·lectiu de Cassà.

Marià Montsuñer va intervenir per explicar perquè es 
presentava i el seus objectius polítics i va reivindicar la 
seva manera de fer política municipal “als carrers i no als 
despatxos i parlant amb la gent, sense discriminacions ni 
sectarismes”. L’acte es va tancar amb la presentació de 
l’eslògan del PSC a les pròximes municipals: “Cassà per a 
tothom”.

UNA BAIXA A LA LLISTA
Els primers llocs de la llista del PSC segons es va pre-
sentar a l'acte, estarien ocupats per tres que repeteixen 
dels anteriors comicis (Marià Montsuñer, Alfons Martínez, 
i Mònica González) i com a novetats es van presentar Desi-
rée Parra, Arancha Álvarez, Encarnación Díaz i Anna Ollé. 
Cal dir que Desirée Parra finalment no anirà a la llista del 
PSC, ja que es va desmarcar de la candidatura dies des-
prés de fer-ne la presentació oficial.

Marià Montsuñer (PSC), amb 
el lema 'Cassà per a tothom'

En aquesta pàgina, dos moments de la presentació de la candidatura del 
PSC a Cassà.
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Quedem amb Pau Presas, el cap de llista de Fem Cassà 
a casa seva i noto que es porta la sessió preparada , ja 
que aprofita qualsevol moment per fer-me un resum del 
que serà tot el programa electoral de la seva candidatura 
dins de l’entrevista. Sens dubte és el candidat més “polí-
tic”  dels que es presenten a la nostra vila, ja que tot i la 
seva joventut (34 anys) ja té un ampli historial d’activitat 
en l’àmbit públic tant en la direcció territorial d’Esquerra 
Republicana a Girona, com pel seu càrrec de vicepresident 
de la Diputació de Girona.

I comencem amb l’entrevista...  
Per què us presenteu a les eleccions?
Entrar a l’Ajuntament permet fer realitat projectes que van 
més enllà del bé personal, ja que afecten tota la comunitat. 
A tots els aspectes de la societat és molt important tenir el 
projecte, però també hi ha d'haver persones que es fiquin 
al capdavant, hi ha equips de persones que s’hi impliquin i 
vulguin engegar aquest projecte pel nostre poble.

En el meu cas, després de parlar amb diversa gent, vaig 
acabar decidint fent el pas, i quan acabo fent el pas i quan 
em poso a treballar en algun projecte, m'agrada fer les 
coses ben fetes, m'agrada fer-les amb equip i m'agrada 
que siguin projectes sòlids. En definitiva,  conseqüència de 
tot aquest històric i d'aquesta situació em vaig decidir a 
presentar-me: hi ha projecte i hi ha equip humà per tirar-lo 
endavant.
Quin és el problema més greu que té Cassà actual-
ment i que voldria afrontar si pot governar?
A mi m'agrada parlar de reptes i crec que un dels princi-
pals reptes que té el nostre poble és que cal posar-lo al dia 
i posar-lo al dia acaba abraçant a molts aspectes.

Hi ha un de molt bàsic que és neteja, manteniment, via 
pública... aquí cal fer  un esforç, cal prioritzar-ho. Volem 
que els cassanencs i cassanenques quan obrin la porta de 
casa, trobin un poble on s’hi senti a gust, que sigui agrada-
ble, que tinguin uns veïnats també en condicions.

En definitiva, quan surtis al carrer trobis un poble en con-
dicions i endreçat. I aquí hi ha un punt molt important, que 
és aquest dia a dia, però sense deixar de banda aquesta 
planificació al llarg termini.
Com valoreu la feina feta entre 2015 i el 2019?
Jo crec que l'avaluació de la feina feta li pertoca fer-ho a 
l'equip de govern, en aquest cas de Junts i el PSC. Nosal-
tres sempre hem dit que aquí venim a treballar amb posi-
tiu, i per tant nosaltres tenim un projecte que és un pro-
jecte per Cassà. Les coses que funcionen, les coses que 
van bé, treballarem per mantenir-les o millorar-les, i si hi 
ha altres aspectes que es puguin millorar o que es puguin 
fer millor, agafem i fem-ho.

En tot cas, hi ha grans àmbits que creiem que cal abordar 
perquè els resultats no han estat els adequats com ara:

Cal un pla de xoc per al dia a dia, des de neteja fins a 
manteniment, per tenir un poble endreçat per fora, és a 
dir, a la via pública; però també un poble endreçat per dins, 
és a dir, hem de professionalitzar la gestió d'aquest ajun-
tament, ja que cada vegada l'administració pública té una 
complicació tècnica més elevada i s’ha d’organitzar de for-
ma eficient l'ajuntament per servir el ciutadà; és a dir, que 
les poques vegades que un cassanenc o una cassanenca 
vingui a l'ajuntament, que se senti ben atès.

Els candidats: Pau Presas (Fem Cassà)

'La Sala Galà ha de ser la 
Casa de la Música de Cassà'

Hi ha altres problemes com per exemple el de l'habitatge 
que no afecta només Cassà, però aquí tenim poc oferta i 
a preus molt alts. Cal construir noves promocions d'habi-
tatges de protecció oficial en els solars municipals disponi-
bles, augmentant l'oferta d'habitatges a preus assequibles, 
i amb habitatges reservats per facilitar l'emancipació dels 
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i les joves de Cassà. Igualment, cal 
explorar noves iniciatives i acompa-
nyar-les com les cooperatives d'habi-
tatge o la masoveria urbana.

Cal dinamitzar el comerç local que 
tenim el dia d'avui. Això vol dir tenir 
més contacte amb els comerços, 
amb les associacions de comerciants, 
perquè les diverses activitats que es 
munten a nivell municipal també pu-
guin ajudar a generar més activitat i 
més dinamisme.

També hem d’abordar tota la pro-
blemàtica dels locals buits... Si acon-
seguim que s’omplin, vol dir que tam-
bé tens més activitat. I es reactiva 
tot el poble... I quan parlem de que 
estiguin plens, poden estar plens de 
moltes maneres. No fa falta que si-
guin només comerços, sinó que po-
den ser comerços, oficines, fins i tot 
habitatges.
Tot plegat molt ambiciós..
Aquí es tracta de  trencar tendènci-
es. Segurament ens trobem en un 
punt de certa baixada i aquí es tracta 
d'intentar trencar aquesta dinàmica. 
Que quan algú pensi en obrir un ne-
goci, doncs que pensi en Cassà. Que 
quan algú li diguin si a Cassà s’hi po-
den fer coses, que la resposta sigui 
sí, perquè hi ha molta gent, perquè 
hi ha gent amb ganes que  estan fent 
moltes coses molt interessants  per 
potenciar el comerç local.
Això segurament -igual com allò net 
fa més net- si hi ha més dinamisme, 
també tindrem més dinamisme a ni-
vell de poble tant pèl que fa al co-
merç local com la dinamització del 
polígon industrial, on també hem de 
treballar per intentar col·laborar i 
generar sinergies amb els industri-
als que tenim ara mateix al nostre 
poble i al mateix temps veure com 

ho fem per atraure noves inversions.
Quin destí ha de tenir l’antic ajun-
tament de la plaça de la Coma
L'edifici de l'Ajuntament Vell queda 
una mica coix sense l'antiga sala d'ex-
posicions, que en aquesta legislatura 
s'ha cedit a Caixabank; però val la 
pena avaluar de quina manera es pot 
utilitzar. Actualment, ens trobem amb 
entitats amb  necessitat d'espais, des 
d'espais de reunió fins a espais per 
guardar algun tipus de documentació, 
fins a sales també de treball, i, per 
tant, creiem que aquest seria un bon 
lloc. Tot i així, crec que val la pena, 
amb tot el que estem plantejant, ana-
litzar-ho bé.

Estem parlant d'un edifici que no té 
ascensor i que, per tant, també a ni-
vell d'accessibilitat té alguna limitació, 
però sí que és veritat que és un edifici 
que ara mateix, té moltes possibili-
tats. 
Que cal fer a Can Frigola?
Can Frigola és una de les peces claus 
en el nostre programa electoral a les 
propostes que fem a cultura on hi ha 
diversos reptes sobre la taula.

Tenim una Sala Galà que funciona i 
funciona molt bé, però la biblioteca, 
que ja va néixer justa d'espai, segons 
el que marca la normativa, hauria de 
créixer. Això vol dir que ens hem de 
plantejar, potser, fer una biblioteca 
nova amb tots els serveis moderns 
(cafeteria, sala d’actes...). I en el curt 
termini, què podem fer?

En primer lloc cal aprofitar Can Fri-
gola perquè és un edifici que té una 
capacitat quant a espai important; i 
la proposta que fem d'entrada és re-
habilitar aquest edifici, que és un bé 
cultural d'interès nacional, i posar-lo 
en funcionament.
Què cal fer-hi?

El que plantegem nosaltres és: igual 
com la biblioteca s'ha quedat petita, 
l'escola d'art també s'ha quedat pe-
tita, i tampoc no hi ha espais per a 
exposicions per la qual cosa Can Fri-
gola podria acollir l’Escola d’Art amb 
espais d'expositius a la planta baixa i 
si al primer pis hi ha l’escola vol dir 
que  les exposicions es podran visitar 
cada dia. Per tant, és una de les co-
ses que pot anar bé.

Si en el mitjà termini podem reha-
bilitar i adequar Can Frigola, (encara 
quedaria un segon pis més, que tam-
bé podríem veure què s'hi pot acollir) 
també podríem reubicar alguns ser-
veis municipals que queden justos 
d'espai.

Per exemple, l’arxiu municipal po-
dria estar relacionat amb la nova bi-
blioteca i l’actual espai que ocupa a 
l’edifici soterrat podria ser per a la po-
licia municipal... En tot cas, una biblio-
teca amb tres pisos a la Sala Galà no 
és l'ideal, per tant, ha de ser un pas 
entremig amb la mirada posada en 
què  la Sala Galà esdevingui la Casa 
de la Música de Cassà; per una ban-
da, que hi hagi l'escola de música, i a 
la planta baixa pot ubicar-s’hi un espai 
museístic dedicat a Cassà, terra de 
músics, on també hi hauria d'haverun 
espai dedicat a la història pròpiament 
dita del poble. Igualment, al segon pis 
pensem que es podria posar algun 
tipus d'equipament permanent d'un 
projecte que funciona molt bé, que és 
el Càntut, amb la intenció d’allargar el 
festival al llarg de l’any.

En definitiva la Sala Galà i Can Frigo-
la són dos edificis que estan en una 
d'aquestes zones que creiem que cal 
dinamitzar a Cassà; cal generar acti-
vitat, cal canviar aquesta tendència a 
l’ensopiment i aconseguir que el poble 

sigui més dinàmic.
Què en penseu dels 
pressupostos partici-
patius?
De fet, els pressupos-
tos participatius van 
començar la meva eta-
pa de regió d'hisenda 
i han estat una bona 
eina per incentivar la 
participació ciutadana, 
és a dir, la gent s'ha 
interessat i fins i tot 
ha fet campanya acti-
va per una proposta o 
altra, però jo crec que 
el principal era que 
la gent s’impliqués a 
pensar què necessita 
el nostre poble. I crec 
que l'objectiu l'ha com-
plert. Segurament ara 
cal tornar-los a repen-
sar.

Hem arreglat uns ni-
vells de participació al 
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voltant del 10 o 11%, és una 
participació que està bé, però 
que vol dir que encara hi ha 
un 90% de persones que no hi 
participen.

Val la pena agafar-ho i mi-
rar com ho podem fer perquè 
continuïn incentivant la gent 
a participar, interessar-se pel 
poble i fer millorar el poble. 
Potser en comptes de pensar 
en una inversió de 60-80.000 
euros, anem a mirar d'utilitzar 
aquests recursos per fomentar 
la participació en determinats 
col·lectius. Per exemple, des 
del Consell d'Infants, el Consell 
de Joventut, el Consell de la 
gent gran que volem posar en 
marxa, el Consell d'Esports que 
també volem posar en marxa.

És a dir que serveixin per 
dotar de recursos i perquè 
puguin fer activitats aquests 
espais de treball;  segurament 
pot ser una manera de seguir 
incentivant la participació del 
Consell d'Infants, del Consell de 
Joventut, del Consell de la gent 
gran, del Consell d'Esports, del 
Consell de Veïnats que també volem 
crear.

Per tant, pot ser una manera de do-
tar de recursos aquests espais i que 
la gent tingui interès en participar-hi 
perquè poden veure que després allò 
que pensen i allò que debaten pot te-
nir una aplicació real.
Digueu tres inversions que penseu 
seria possible afrontar en els pro-
pers 4 anys.
Hi ha una que crec que com a poble 
podem abordar i és necessari que 
fem, que és la plaça de la Coma, que 
és un dels epicentres d'activitat del 
poble; si tenim una plaça ben adequa-
da, que faci de plaça gran de Cassà 
tindrà efectes positius, tant en l'activi-
tat comercial com en l'activitat cultu-
ral i en el propi encant del poble. Crec 
que una de les inversions grosses que 
hem d'intentar afrontar és aquesta. 
El que plantegem és que ha de ser 
una plaça d'un sol nivell, que permeti 
acostar les terrasses dels bars a les 
façanes, que quedi més grossa, que 
segurament pugui acollir algun tipus 
de joc infantil; igualment s’hi ha de 
poder accedir amb vehicle venint del 
carrer Major passant per davant de 
l'Ajuntament vell. La Coma  pot ser 
una de les palanques de canvi que 
generi aquest canvi de tendència que 
diem que necessita Cassà.

La segona inversió grossa que hem 
d'aconseguir afrontar també els prò-
xims quatre anys és incrementar l'es-
pai d'aparcament relativament al cen-
tre del poble.

I una tercera, que crec que també 
hem d'intentar afrontar en el curt ter-

mini, és endreçar de nou el que és 
l'entrada de Cassà des de Girona que 
amb el nou traçat del carril bici no 
és un espai endreçat; hi ha d'haver 
una reducció de la velocitat, però com 
s’ha fet, amb les tanques New Jersey 
de forma intermitent, es genera un 
punt de perill i pensem que podrien 
haver-hi altres solucions que donarien 
bon resultat.

I si en puc afegir una quarta hi ha 
el tema de la carretera Provincial que 
està a un altre nivell de cost, però es 
podria fer-ne alguna fase i començar 
a planificar-ho correctament.
Creieu encertat instaurar zona ver-
da d’aparcaments?
Creiem que és més necessari trobar 
un espai d'aparcament proper al cen-
tre. Ara mateix la zona verda no és 
una cosa que tinguem a l'agenda. Sí 
que el que creiem que és important 
és un espai d'aparcament proper al 
centre del poble que creiem que po-
dria solucionar bona part de les ne-
cessitats d’estacionament actuals.
Quin servei necessita millorar al 
nostre poble?
Ja ho hem dit clar: el de la neteja
Quantificat en nombre de vots, 
quin és el vostre objectiu per als 
comicis del dia 28 de maig?
El nostre objectiu és guanyar. Pel que 
fa al nombre de vots és complicat, 
perquè en funció de la participació, el 
nombre absolut de vots pot ser un o 
no pot ser un altre. En tot cas, treba-
llem per guanyar i per treure més del 
50% dels vots.

Estem acabant l’entrevista i arriba 
el fill d’en Pau, en Roger, de quatre 

Cassà en vuit 
preguntes curtes:

A quina categoria juga el primer 
equip femení de bàsquet del Fo-
ment?
No ho sé
Podeu dir-me el nom d’una casa 
de pagès del veïnat de Llebrers?
Can Gubau, Cal Tetei. Can Rera, 
Can Bargalló..
Podeu dir-me algun nom que 
hagi tingut abans la plaça Peti-
ta?
No ho sé... Plaça del Mercat?
Quin és l’índex d’atur a Cassà?
Al voltant del 4,5%
Quin percentatge de població 
estrangera hi ha a Cassà?
Al voltant d'un 17%
Quina longitud té la piscina des-
coberta de Cassà gran?
25 metres.
A Cassà hi ha el carrer de la Sa-
lut?
Diria que no.. 
De quin any/segle era el primi-
tiu retaule barroc de l’església 
de Sant Martí?
És barroc... Del 1.600 més o 
menys

anys, que ve d’una festa d’aniversari 
on ens diu  que ha menjat molts Laca-
sitos... Bon profit!

Text i fotos de les entrevistes als candidats: 
Joan Carles Codolà
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El regidor de Promoció Econòmica i 
Cultura, Joan Casabó, el regidor de 
Governació, Marià Montsunyer  i l’al-
calde, Robert Mundet, a la foto de la 
dreta, van presentar el projecte “Ru-
tes de Cassà, vila surera”. Segons 
informa l'Ajuntament, es tracta del 
disseny i posada en valor d’onze ru-
tes que recorren l’entorn natural de 
Cassà, juntament amb la creació d’un 
mapa que les recull i les dona a conèi-
xer al visitant. Dues d’aquestes rutes 
segueixen els diferents punts d’inte-
rès de patrimoni cultural i històric del 
municipi, la Ruta del suro  i la ruta 
Cassà sota les bombes.

Les rutes plantegen recorreguts 
d’entre 2 i 21 km per a tots els nivells 
i tota la família, el mapa descriu les 
possibilitats de cada ruta, si es reco-
mana seguir-la en bicicleta o a peu,  el 
desnivell i la dificultat. 

A més del mapa també s’han instal-
lat plafons informatius a l’estació  i a la 
zona esportiva, a l’àrea d’autocarava-
nes, en el trajecte de les Vies Verdes, 
pel nucli del municipi i amb informació 
sobre les rutes, i s’han  col·locat se-
nyals  amb indicacions sobre els nous 
itineraris que s’han dissenyat tenint 
en compte els criteris de sostenibilitat 
per tal de generar el menor impacte 
possible al territori i alhora permetre 
una correcta orientació de l’usuari.

NOVA WEB DE TURISME
El projecte també inclou la posada en 
marxa d’una nova pàgina web turísti-
ca on s’ha estructurat la informació 
sobre les rutes, amb enllaços i infor-

Es presenta el projecte de 
“Rutes de Cassà, vila surera”

mació descarregable adreçada tant 
als visitants com a la població local. 
Conscients que la informació és dinà-
mica, el seu contingut s’ampliarà amb 
els nous esdeveniments , propostes 
i projectes d’interès turístic del mu-
nicipi i també es publicarà en quatre 
idiomes. 

La web  inclou un recull dels actes 
més destacats del municipi,  infor-
mació genèrica sobre la història, els 
equipaments i  l’entorn, i també infor-
mació dels serveis actualitzada (allot-
jaments, restaurants, mapes...).

NOU SERVEI D'AGENT DIGITAL A 
CASSÀ
Per altra banda, a partir del diven-
dres, 24 de març, Cassà disposade 
nou del servei d'agent digital per dur a 
terme tasques de suport i orientació 

en la realització de tràmits electrònics 
i en l'ús de l'administració digital.

Aquest servei forma part d'un pro-
grama del Consell Comarcal del Giro-
nès que té l'objectiu de donar suport 
a la ciutadania en tràmits electrònics. 
La finalitat del projecte és reduir la 
bretxa digital a tot el territori comar-
cal del Gironès.El servei s'oferirà tots 
els divendres de 9 a 14 h a Can Trin-
xeria, és un servei gratuït i cal dema-
nar cita prèvia trucant al 972 46 28 
21 a l'Àrea de Promoció Econòmica.

En cas de dubtes o necessitats 
d'ajuda en la tramitació digital de ges-
tions amb l'administració, l'obtenció 
d'identificadors i certificats digitals o 
qualsevol altra consulta relacionada 
es pot fer ús d'aquest servei setma-
nal que, de moment tindrà continuïtat 
durant un any.

S'INSTAL·LA UNA REIXA DE SEGURETAT AL CAP 
DE CASSÀ
Aquest mes de març s'ha instal·lat una reixa de seguretat 
a l'accés de la zona d'atenció continuada de la planta baixa 
del CAP de Cassà. El motiu per instal·lar aquesta barrera 
de seguretat és que s'han produït incidents que han afectat 
el personal del dispensari, especialment durant les hores 
de servei de l'horari nocturn.

En les guàrdies nocturnes, habitualment hi ha dues per-
sones fent el servei, un metge o metgessa i un infermer o 
infermera, per garantir la seva seguretat, el personal po-
drà prevenir l'entrada dels usuaris que mostrin agressivitat 
vers els treballadors sanitaris i tindran l'opció d'avisar a la 
Policia Local en cas de necessitat.

L'accés als usuaris que necessitin assistència d'urgència 
estarà garantit, el personal obrirà i tancarà la reixa per 
permetre el seu pas amb normalitat. Aquestes mesures de 
seguretat garantiran la integritat del personal sanitari i dels 
usuaris o usuàries dels serveis d'urgències nocturn, segons 
informa l'Ajuntament.
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Els alcaldes de Llambilles, Josep M. 
Vidal; Campllong, Lluís Freixas; Cas-
sà de la Selva, Robert Mundet; Sant 
Andreu Salou, Francesc Casanovas i 
Fornells de la Selva, Sònia Gràcia es 
van reunir amb el president del Con-
sorci de les Vies Verdes, Eduard LLo-
rà, per donar per finalitzada l'obra de 
la via verda que uneix tots els pobles 
d'aquesta banda del Gironès.

Aquesta nova via creua el terme de 
Llambilles i arriba a Cassà, on passa 
per tot el nucli i al sortir, ressegueix la 
riera Verneda i Gotarra fins a arribar 
als termes de Sant Andreu i Camp-
llong. La via continua dins el terme 

de Campllong fins a arribar al polígon 
industrial de les Ferreries on s'inicia 
una via verda de recent construcció 
que arriba fins al nucli de Fornells de 
la Selva, el creua i finalment es con-
necta amb Girona a la zona de Palau.

El total de les actuacions sumen 
uns 28 km, dels quals 10 km són de 
vies noves, 12 km són vies existents i 
4,6 km són de millora de vies. El pres-
supost d'execució per contracte és 
de 2.029.639,43 €, IVA inclòs que 
s'ha cobert amb l'aportació de Fons 
Europeu de Desenvolupament Regio-
nal (FEDER), part del fons dels Plans 
Foment Turisme 2019, la Diputació 

de Girona i els recursos propis dels 
Ajuntaments.

L'actuació resol la interconnexió 
entre els diferents municipis afectats 
per l'actuació i també en d'altres que 
es troben en el seu entorn. Concreta-
ment, els municipis inclosos en aques-
ta subvenció és: Cassà de la Selva, 
Campllong, Sant Andreu Salou, For-
nells de la Selva i Llambilles. Tanma-
teix, hi ha altres municipis que es tro-
ben a la corona d'aquests 4 municipis 
que també es veuran beneficiats per 
les actuacions. Aquests municipis són: 
Girona, Quart, Riudellots de la Selva, 
Llagostera i Caldes de Malavella.

Notícies Cassà al dia

Acabades les obres de la Via Verda 
Onyar – Gotarra – Verneda

ELS ALUMNES DE L'INS CASSÀ REBEN ALUMNAT 
D'INTERCANVI DE  NEUSTADT AN DER AISCH
L'alumnat de 4t d'ESO de l'INS Cassà i alumnes de Neus-
tadt an der Aisch, prop de Nuremberg, que fan intercanvi 
van fer una visita a l'ajuntament i el passat 27 de març i es 
van reunir amb l'alcalde que els hi va donar la benvinguda.

Després van visitar l'exposició de l'església amb el GREC. 
Aquests alumnes han passat una setmana a Cassà des-
prés que el passat mes de gener, una vintena d'alumnes 
de Cassà anessin a fer l'intercanvi amb l'Institut Friedrich-
Alexander-Gymnasium de Neustadt an der Aisch.

GUIA DE L'ENERGIA SOLAR FOTOVOLTAICA 
L'energia solar fotovoltaica aprofita la llum del sol per ge-
nerar electricitat, d’una manera local, eficient i neta. Sobre 
aquesta qüestió, l'Ajuntament de Cassà ha emès la segú-
ent informació:

Conscients, per tant, que aquesta energia renovable és 
una via clara per combatre el canvi climàtic, ens decidim 
a publicar aquest fullet, per facilitar que vosaltres, com a 
ciutadans, rebeu una informació clara sobre els beneficis 
que pot tenir el fet d’instal·lar aquesta tecnologia, i sobre 
la normativa local existent, el procediment administratiu 
que cal seguir i les bonificacions fiscals que se us poden 
aplicar. D’una manera genèrica, podem resumir els avan-
tatges de l’autoconsum fotovoltaic en els punts següents:

Reducció de les emissions de CO2, que contribueix a la 
transició energètica, la lluita contra el canvi climàtic i la 
millora de la qualitat de l’aire.

Augment de l’estalvi econòmic, que redueix l’import en la 
factura elèctrica.

Creació de nous llocs de treball i nous models de negoci, 
que incentiva l’activitat econòmica local.

Contribució a la creació d’un model de generació elèc-
trica distribuïda amb una reducció de pèrdues en la xarxa 
associades al transport i la distribució de l’electricitat.

Gestió de la pròpia electricitat renovable, de manera que 
s’avanci cap a la democratització de l’energia i la disminu-
ció de la dependència energètica exterior.

Podeu descarregar la guia a la secció de Medi Ambient 
de la pàgina web, dins l'apartat "Energia".
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L'AJUNTAMENT CONVIDA A  RECICLAR L'OLI DE 
CUINAR PER REDUIR CONTAMINACIÓ DE L'AIGUA
Segons una informació de l'Ajuntament de Cassà, s’esti-
ma que cada llar genera uns 2,5 l per habitant d’oli vege-
tal usat cada any, això vol dir que es podrien reciclar uns 
26.000 litres d’oli anualment al nostre municipi. Actual-
ment, a Cassà no s'arriba al 10% del que  s'estima que 
es podria reciclar. L’oli vegetal és molt contaminant, cada 
gota d'oli pot contaminar fins a 1.000 l d'aigua, a més 
de contaminar encareix molt la depuració de les aigües 
municipals. 

És per això que des de l'Ajuntament es fa un recorda-
tori i una crida a aprofitar els envasos de reciclatge d'oli  
que s'han repartit els darrers mesos; es poden dipositar 
als baguls que hi ha als establiments col·laboradors i a la 
deixalleria: Botiga ca la Pilar, Rostisseria ca la Pilar, Bon 
Àrea, Maxi Dia, Zona esportiva municipal (a l’entrada de 
la piscina coberta), Llar d’infants (només per a famílies 
d’alumnes) i Deixalleria municipal

Des de l'Ajuntament es convida a participar a aquesta 
campanya de recollida d’oli domèstic per protegir el medi 
ambient,  reduir la contaminació i donar-li una nova vida 
com a biodièsel a més de reduir despeses, Tant per tant, 
fem-ho bé!

Cassà al dia Notícies

PREINSCRIPCIÓ A LA LLAR D'INFANTS TAPS
Les dates per presentar la sol·licitud de preinscripció 
escolar pel curs 2023-2024 per a la Llar d’Infants Taps 
seran del 8 al 19 de maig de 2023 (ambdós inclosos). 
Per poder formalitzar la preinscripció, s’hauran de rea-
litzar els tràmits a través de l’administració electrònica. 
Es pot consultar tota la informació referent al procés 
de preinscripció i matriculació al web de la Llar d’Infants 
Taps (https://cassataps.cat). Allà hi hi ha els formula-
ris de sol·licitud i tota la documentació necessària per 
al procés.

MOLT IMPORTANT:  El període de preinscripció és per 
a aquells infants que vulguin començar a anar a la Llar al 
setembre, quan comenci el curs escolar 2023-2024. 
NO ES POT ENVIAR cap sol·licitud si no és aquest el 
cas. Els infants que vulguin anar a la Llar, però, per les 
circumstàncies que siguin, ho vulguin fer més tard o no 
tinguin l'edat mínima, que es posin en contacte amb la 
Llar (al telèfon 972 460 229 o per correu electrònic a 
taps@cassa.cat).

Finalment, els alumnes que ja estan matriculats a la 
Llar no han de tornar a fer tot el procés de preinscrip-
ció i matrícula. Des de la Llar ja us informaran de com 
heu de fer-ne la renovació.

Cassà ha rebut el guardó que 
atorga la Universitat Autònoma 
de Barcelona (UAB), per haver 
aconseguit el segell del 100% 
de transparència en la web mu-
nicipal. Aquest guardó s'atorga 
anualment i s'avaluen 52 factors, 
es revisen aspectes com l'actualit-
zació i l'accés a la informació, les 
dades dels representants polítics i 
la transparència de la corporació 
i la participació ciutadana entre 
altres.

L'Ajuntament de Cassà de la 
Selva ha obtingut per vuitè any 
consecutiu aquest reconeixement 
i és l'únic municipi de la província de Gi-
rona de més de 10.000 habitants que 
ha obtingut la qualificació del 100% de 
transparència. Els indicadors de trans-
parència es poden consultar al mapa 
que publica la UAB, del Segell Infoparti-
cipa, portal on es publiquen els informes 
de transparència de les 947 poblacions 
avaluades a Catalunya. Enguany s'ha in-
crementat el nivell d'exigència qualitati-
va dels continguts i la forma en què es 
presenten i es requereix una puntuació 
mínima del 90% per a poder obtenir el 
segell Infoparticipa a la pàgina web.

A les comarques gironines hi ha tres 
poblacions més que han rebut el guar-
dó, juntament amb Cassà de la Selva, 
són: Llagostera, Sant Gregori i Palau-
Saverdera.

A la cerimònia d'entrega de premis 
(imatge adjunta) hi va assistir l'alcalde, 
Robert Mundet, que va destacar la 
tasca i l'esforç per mantenir el nivell de 

transparència del 100% durant vuit edi-
cions consecutives.

SOBRE EL SEGELL INFOPARTICI-
PA
El Segell Infoparticipa és un projecte de-
senvolupat pel Laboratori de Periodis-
me i Comunicació per la Ciutadania Plu-
ral (LPCCP) de la Universitat Autònoma 
de Barcelona i que des de l'any 2012 
avalua la informació publicada als webs 
de les administracions públiques per 
promoure la millora de la transparència 
i a qualitat informativa. La seva principal 
eina és el Mapa Infoparticipa, un mapa 
georeferenciat amb les fitxes correspo-
nents de cada entitat en el qual es po-
den veure les puntuacions obtingudes 
i la informació que permet contrastar 
les dades de l'equip d'investigació amb 
la informació dels webs corporatius. 
El reconeixement del Segell Infopartici-
pa defineix uns criteris bàsics sobre la 

informació que s'ha de publicar i 
promou l'interès per millorar l'ac-
cés a la informació pública i el bon 
govern.

RECOLLIDA DE PROPOSTES 
DELS PRESSUPOSTOS PAR-
TICIPATIUS DE 2023
Durant tot el mes d'abril s'ha dut 
a terme la primera fase de la 
vuitena edició dels pressupostos 
participatius a Cassà; enguany, 
com en les darreres edicions, es 
decidirà el destí de 80.000 €. 
Durant el mes d'abril s'han pre-
sentat les propostes per la pla-

taforma de participació ciutadana, a la 
pàgina participa.cassa.cat, o a través 
de les bústies de recollida de butlletes 
que hi havia a l’Ajuntament, al Centre 
Cultural Sala Galà i al complex esportiu 
de la Piscina Coberta Municipal. Podi-
en participar-hi totes les persones que 
viuen, treballen i/o tenen algun vincle 
amb el poble També ho podeu fer com 
sempre, de forma presencial, diposi-
tant les butlletes.

Posteriorment, aquestes propostes 
seran analitzades tècnicament i en una 
nova jornada participativa els veïns i 
veïnes del municipi podran escollir les 
10  finalistes que passaran a la votació 
final.

Finalment, les persones empadrona-
des al municipi de 16 o més anys deci-
diran, a través d’una votació, els projec-
tes guanyadors per tal que l’ajuntament 
els executi.

Cassà únic municipi de més de 10.000 habitants 
de Girona amb el 100% de transparència
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Notícies Cassà al dia

El dissabte u d’abril, es va celebrar el 
dia mundial de conscienciació sobre 
l’autisme. L’acte va tenir lloc a la Pine-
da Fosca, i estava organitzat per l'as-
sociació d'Amics de la PIneda Fosca 
amb el suport  de l’associació Movi-
miento Azul.

La lectura del manifest va comptat 
amb la participació de la Núria Sal-
vans, regidora de serveis socials, i 
Marià Montsunyer, regidor de Gover-
nació. Ambdós van remarcar la im-
portància de la conscienciació sobre 
l’autisme, i que ells són aquí “per fer 

la vida més fàcil”. També van reconèi-
xer que “ens han obert els ulls sobre 
aquesta diversitat que també tenim al 
poble”.

El manifest, que es diu “Autisme, 
anomenem-ho pel seu nom”, va posar 
en relleu el fet que cal que les perso-
nes autistes puguin “participar activa-
ment a la societat”, i que també és 
necessari que “s’eliminin les barreres 
actuals per fer-ho possible.” Remar-
quen que “ser autista no hauria de ser 
mai un motiu per aïllar-se”.

La Desirée Parra, membre de la 

junta de Movimento Azul, explica que 
l'entitat  “va sorgir amb la idea de 
conscienciar el poble de Cassà”, i que 
després de Setmana Santa, Movimi-
ento Azul obrirà una subdelegació a 
casa nostra.

La jornada de la qual us oferim un 
parell d'imatges, va continuar amb 
una sessió conta-contes, una botifar-
rada, jocs de psicomotricitat, la crea-
ció d’un mural per penjar en un edifici 
públic, i ioga; i va comptar amb la par-
ticipació d’Abaula i La Tribu Iogui.

Dia per conscienciar sobre l'autisme
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Escola de Música Pere Mercader

Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Aquest mes a l’Escola Municipal de 
Música Pere Mercader, ens fem res-
sò de l’edició 18 de la setmana de la 
música. Aquesta any s’ha consolidat 
la majoria d’edat de l’esmentat esde-
veniment que apropa la música a la 
població de Cassà a través de dife-
rents actes participatius així com fent-
ne protagonistes especials, als alum-
nes de l’escola de música.  

Enguany les activitats programa-
des han obert l’escola a tots els pú-
blics, des dels nadons fins als avis i 
els  concerts d’alumnes han ocupat 
cada tarda el Centre Recreatiu. S’ha 
gaudit  de les mostres de l’esforç del 
nostres alumnat, entre el bon am-
bient del públic format de familiars, 
amics i els mateixos alumnes i pro-
fessors, esdevenint així un punt de 
trobada de tota la comunitat educati-
va del centre d’ensenyament musical. 
La següent trobada, serà ja a les au-

dicions de la plaça de la Coma durant 
el tercer trimestre. 

CANTATES: BLANCANEUS I LA 
MÀQUINA DEL TEMS
Voldríem fer esment també de les pro-
peres cantates que es duran a terme 
el proper 6 de maig al Centre Recre-
atiu. 

Amb els alumnes de sensibilitza-
ció, iniciació musical i preparatori I 
de l'Escola Municipal de Música Pere 
Mercader participaran de la Cantata: 
Blancaneus i els set nans, amb el se-
güents crèdits:

• Actrius: Meritxell Yanes i Elena 
Martinell

• Atrezzo i espai escènic: Judith Tor-
res

• Direcció: Meritxell Yanes i Elena 
Martinell

• Direcció musical, adaptació i tra-
ducció: Aida Hospital

I els alumnes de grau elemental a 
partir de preparatori II, participaran 
de la cantata, “La màquina del temps”

• Actrius: Meritxell Yanes i Elena 
Martinell

• Atrezzo i espai escènic: Judith Tor-
res

• Direcció i adaptació: Meritxell Ya-
nes i Elena Martinell

• Direcció musical: Concepció Pla-
nas

• Creació artística original: Arnau 
Tordera

Es tracta dels grans muntatges te-
atrals musicats de l’Escola de Músi-
ca, i dels quals esperem que puguin 
gaudir com cada any, pares amics i 
els mateixos protagonistes, els alum-
nes, que alhora ja van poder oferir un 
tastet de les mateixes cantates en les 
audicions de la setmana de la música. 

Des de l’Escola Pere Mercader us 
desitgem una bona primavera. 

Els alumnes de l'escola, a la 
18a setmana de la música
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Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia

Escola d'Art Josep Lloveras

Abril és un mes tant bonic, no tro-
beu? Comença la primavera que és 
estació d’eclosió de moltes coses im-
portants que generen vida. És temps 
de descobriments, de festes impor-
tants i com sempre de creació!

Us volem convidar a “visitar” l’exposi-
ció itinerant “Alfabets del món” creada 
dins el marc del projecte Diver(SOS) 
pels alumnes de l’escola de totes les 
disciplines i edats per a que que rep-
ti a tota la ciutadania a descobrir els 
diferents alfabets que es parlen per 
part de ciutadans de Cassà, i alhora 
que les famílies, a través dels infants, 
visitin l’exposició i contribueixin, així, a 
la dinamització del comerç local.

Es farà unes butlletes de participa-
ció per a infants en què hauran de re-
lacionar cada plafó amb l’establiment 
on l’han trobat i si ho completen po-
dran portar la butlleta a Sala Galà i 
participar en un sorteig una vegada 
finalitzi l’exposició.

per altra banda tot just ara hem fi-
nalitzat Creactiva’t per Setmana San-
ta en que els més petits estan gaudint 
d’ajudar a la Mare Natura a que la pri-
mavera sigui un espai de temps pro-
lífic, plujós i agradable per a tothom 
creant pòcimes, éssers fantàstics del 
bosc…

Encara hi ha molt més per veure i 
compartir i ens va agradar -i molt- tro-
bar-vos el 23 d’abril, Diada de sant 
Jordi, a la Plaça de la Coma on vam 
tenir un racó per a que els infants 
puguessin crear el seu Drac que els 
serà després un punt de llibre.

Per cert…sabieu que Al segle XV ja 
es feia a Barcelona una fira de roses 
amb motiu de Sant Jordi? Hi acudien 
sobretot nuvis, promesos i matrimo-

Abril, alfabets, dracs i tradicions

nis joves, i això fa pensar que el cos-
tum de regalar una rosa té l'origen 
en aquesta festa, que se celebrava al 
Palau de la Generalitat de Catalunya. 
Des d’aleshores s’instaurà el costum 

de regalar roses vermelles “com la 
sang” i llibres. 

Marta Carreté / Coordinadora de l’Esco-
la d’art Josep Lloveras

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina
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Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Biblioteca Municipal 
Recomanacions

ADULTS
Ja estem morts, amor, de Xabier 
Aliaga, editat per Angle Editorial

Una novel·la que versa sobre el 
que succeeix en una parella des-
prés de patir la pitjor de les pèr-
dues, la mort de les dues filles en 
un accident. El més curiós però, 
és que la veu narrativa és la d’una 
d’elles, Anaïs, que un cop morta 
ens anirà explicant la vida dels seus 
pares, la Minerva i en Tristany. De 
mica en mica anirà desgranant les 
interioritats més íntimes de la pa-
rella, des que es van conèixer fins 
anys després de l’accident que va 
marcar per sempre les seves vides.  

Amb un estil molt precís, un domini excel·lent del llen-
guatge i una gran capacitat de síntesi, l’autor ha creat una 
novel·la íntima, emotiva i molt colpidora. L’autor tracta el 
tema del dol amb delicadesa i aconsegueix que empatit-
zem molt amb els personatges, que són totalment versem-
blants i propers. La novel·la ens parla de la mort, l’amor, la 
pèrdua, la passió, la traïció, els desenganys… en definitiva, 
de la VIDA, amb totes les seves llums i les seves foscors.

És possible continuar amb la vida que tenies quan pa-
teixes una pèrdua tan dura com aquesta? Com podem 
afrontar el dol? L’hem de compartir o l’hem de superar en 
solitari? Són algunes de les preguntes que ens fem quan 
tanquem l’última pàgina d’aquest llibre, que per cert ens 
regala un final del tot inesperat.

Pinocho de Carlo Collo-
di, editat per Alma

Aquesta lectura ha es-
tat tot un descobriment. 
Alma Editorial recupera el 
text original de Carlo Collo-
di, molt allunyat del nostre 
imaginari edulcorat sobre 
l’entranyable ninot de fus-
ta.

Pinotxo és un petit di-
moni, insolent, descregut 
i mandrós. Desafia cons-
tament l’autoritat i ignora 
premeditadament tots 
els bons consells que li 
donen. Per tot això paga 
un preu molt alt i li passen 

mil desgràcies. Des de ser venut o enganyat fins a ser 
cremat i llençat al mar.

L’autor volia transmetre les dures condicions de vida de 
la societat italiana del moment: fam, pobresa i criminalitat. 
Unes condicions molt precàries on els valors morals que-
daven regelats per la necessitat de sobreviure a qualsevol 
preu. I on la majoria de la societat era analfabeta.

En aquest context Collodi vol posar en relleu la impor-
tància de l’educació i per això sempre que Pinotxo defuig 
d’anar a escola van maldades. Al final de l’obra descobrim 
la moralitat, només quan Pinotxo torna a l’escola i té cura 
del seu pare la fada blava li concedeix el desig de ser un 
nen de debò.

Un relat cru, original i de gran riquesa que defuig de les 
convencions actuals sobre la infància.

Exposició “L’aparador 
de les meravelles”

Del 17 de març al 6 d’abril a la biblioteca vam tenir una 
exposició cedida per l’IBBYCat i titulada “L’aparador de les 
meravelles”. Una exposició carregada de llibres i dedicada 
a vuit grans temes o gèneres: amor, aventures, fantasia, 
ciència-ficció, història, humor, realisme i terror. 

HORA DEL CONTE AMB JOAN BOHER

El divendres dia 31 vam fer una sessió de l’hora del conte 
a càrrec de Joan Boher. En Joan va explicar alguns dels 
contes clàssics més populars i va fer que els nens fossin 
els protagonistes d’algunes de les històries. 

BIBLIONADONS AMB PATI DE CONTES
El divendres dia 24 de març vam tenir una nova sessió 
de biblionadons a càrrec de Pati de Contes. Una sessió 
cantada i amb petits instruments. A través de cançons els 
petits de casa van poder endinsar-se en històries d’anima-
lons, descobrir les pessigolles de la música i viatjar a mons 
meravellosos (foto inferior). 
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Meteorològiques

MARÇ 2023

Temperatures:
Mitjana del mes: 10,6º C  La mitja-

na de març de Cassà és de 10,51º ( 
+ 0,09º)

Màxima absoluta: 25,6ºC dia 11 a 
1/4 i 1 minut de les 3 del migdia.

Mínima absoluta: -3,4 el dia 3 a les 
7 i 11 minuts del matí.

Mitjana de les màximes: 18,48 
ºC 

Mitjana de les mínimes:    3,97ºC
Ha glaçat els set primers dies:
Dia 1 - 0,4º
Dia 2 - 0,7º
Dia 3 - 3,4º
Dia 4 - 2,2º
Dia 5  - 1,8º
Dia 6 - 0,7º
Dia 7 - 0,9 º
Pluges:
Dos dies amb quelcom de precipi-

tació:
Dia 18       0,9 l
Dia 19       9,8 l 
Precipitació total: 12,5 litres (la 

mitjana global de tots els mesos de 
març és de 55,58 litres)

Vents dominants:  Garbí (SSE) du-
rant 16 dies

Ràfega més forta de vent : 34,6 
Km/h de SSO (Garbí) el dia 13 a ¾ i 
8 minuts de les 8 del vespre.

(Dates tretes del Meteocat)

Meteorològiques / Policia Local Cassà al dia

-5

0

5

10

15

20

25

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 29 30 31

Màximes, mínimes i pluges de  MARÇ de 2023
Temp. mitjana : 10,6 º C  Pluja total : 12,5 litres                                

Pluja Màximes Mínimes

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

Policia Local
ACCIDENTS MES DE MARÇ DE 2023

Accidentes amb danys materials:
Dia 05: C/ de la Via  – Vehicles implicats: Mazda 3 i Seat Leon.
Dia 07: Bxda. Plaça de la Coma –Vehicles implicats: Nissan Qashqai i 

Daihatsu Feroza.
Dia 08: Avd. Antoni Gaudí. Vehicles implicats: Suzuki Celerio i Peugeot 

205.
Dia 18: C/ Barraquetes. Vehicles implicats: Mercedes Gla.
Dia 30: Provincial,261 – Vehicles implicats: Camió MAN i Fiat 500.

Accidentes amb ferits:
Dia 26: C/ Provincial, 90. Vehicles implicats: Volkswagen Golf i bicicleta, 

1 ferit lleu.

CONTIUEM SECS!
Llevat d’alguna excepció com el mes passat, continuem 
secs. Només ha plogut dos dies i encara poc, menys d’una 
quarta part de la mitjana d’aquest mes. Si no arriben les 
pluges no sé on anirem a parar.

Pel que fa a la temperatura, la mitjana ha estat normal 
si bé tant les màximes com les mínimes han estat més 
extremes del que és habitual, sobretot  la primera meitat 
del mes. 

 Recordem que es poden seguir les dades meteorològi-
ques en directe a l'observatori de l'Ajuntament. L'enllaç és:  
cassa.cat/meteo/
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Cassà al dia Estadística / Necrològiques

Defuncions

MARÇ 2023
Joan Turon Boadella
Va morir l'1 de març de 2023, a l’edat 
de 80 anys. Era casat amb Montserrat 
Cateura Estrany i deixa una filla, Cris-
tina. La cerimònia exequial es va cele-
brar el 3 de març a la Sala de cerimò-
nies del Tanatori de Cassà de la Selva.

Joan Pallarols Abella
Va morir el 4 de març de 2023, a l’edat 
de 90 anys. Era casat amb Pilar Negre 
Mias i deixa dos fills, Fèlix i Xevi. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 4 
de març a la Sala de cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva.

Lluís Roca Mir
Va morir el 7 de març de 2023, a 
l’edat de 85 anys. Era casat amb Maria 
Dolors Carbonell Carabús i deixa dues 
filles, Regina i Montse. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 9 de març a 
la Sala de cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Mercè Anglada Frigola
Va morir el 9 de març de 2023, a 
l’edat de 97 anys. Era vídua de Narcís 
Casanovas Pol i deixa una filla, Dolors. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 
10 de març a l'església parroquial de 
Cassà de la Selva.

Teresa Valls Sello
Va morir l'11 de març de 2023, a 
l’edat de 91 anys. Era vídua d'Emili Vi-
ana Crespo i deixa un fill, Àngel (+). La 
cerimònia exequial es va celebrar el 12 
de març a la Sala de cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva.

Josep Batchellí Garangou
Va morir el 21 de març de 2023, a 
l’edat de 91 anys. Era vidu de Montser-
rat teixidor Serrat i deixa cinc fills: Joan 
(+), Dolors, Àngel, Montserrat i Isabel. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 
22 de març a la Sala de cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

Eulalio Estrella Peña
Va morir el 27 de març de 2023, a 
l’edat de 91 anys. Era vidu de Cayeta-
na Jimenez Delgado i deixa dues filles, 
Carmen i Elena La cerimònia exequial 
es va celebrar el 27 de març a la Sala 
de cerimònies del Tanatori de Cassà de 
la Selva.

Anna 
Matas 
Busquets

El dia 31 de març de 2023 va morir 
l’Anna Matas Busquets, o com tots la 
coneixíem, la “Nita” de Can Carbó, a 
l’edat de 93 anys, vídua de Josep Rabell 
Mateu i mare de quatre fills: Ricard, 
Jaume, Carme i Montse. La cerimònia 
exequial es va celebrar l’1 d’abril a la 
Sala de cerimònies del Tanatori de Cas-
sà de la Selva.

MARE, ÀVIA I BESÀVIA
Ens va deixar rodejada de tota la seva 
família, i amb la tenacitat que la va ca-
racteritzar sempre, fins al seu últim 
alè. Tothom que va tenir la sort de co-
nèixer la “Nita” estarà d’acord en el fet 
que era una persona forta, lluitadora, 

En el comiat 
d'en Pere Bosch i 

Coll 
El passat 23 de març ens va dei-
xar en Pere Bosch i Coll. En Pere 
va néixer a Llambilles l'any 1938 i 
era cassanenc d'adopció des que 
hi va venir a viure l'any 1964. Es-
tava casat amb la M. Rosa Plane-
lla, tenia dos fills, en Joaquim i en 
Lluís i quatre nets, l'Aina, en Biel, 
la Venus i en Lluc. En Pere era 
un home discret, bromista i molt 
treballador. Amb la Rosa van tirar 
endavant una empresa familiar de 
taps de suro, juntament amb els 
treballadors que hi van passar. 
Aficionat del Barça i a la lectura, 
era subscriptor del Llumiguia, soci 
d'amics de la sardana i de l'assem-
blea Nacional catalana, de la qual 
va participar, juntament amb la 
Rosa, en la seva assemblea funda-
cional. Tota la família d'en Pere vo-
lem agrair les nombroses mostres 
de suport i condol que hem rebut 
aquestes darreres setmanes. 
Pere, descansa en pau i gràcies 
per tant.

valenta i tendre, essent la seva il·lusió 
més gran poder posar-se als fogons 
per reunir-nos a tots. 
Va marxar tranquil·la i amb la certesa 
que ens havia inculcat a cadascun de 
nosaltres el vertader significat de la pa-
raula “família”, per la qual cosa no co-
neixem millor manera d’honorar el seu 
llegat que continuar construint la vida 
junts.
Tots hem après el vertader significat de 
l’amor a través de tu. Et sentim en l’es-
calfor del sol que ens acaricia la cara i 
en la brillantor de la més fosca de les 
nits. Descansa en pau i guia’ns amb la 
teva llum des d’allà on siguis.

Els teus fills, nets i besnets
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Necrològiques Cassà al dia

En una edat primerenca mai vaig entendre la dèria que 
tenia el pare, especialment els dies feiners i per regla ge-
neral després de sopar, per assistir i prendre part en reu-
nions dedicades a temes recreatius i culturals, a qüestions 
polítiques o a iniciatives diverses amb un component mar-
cadament més social. Quan es quedava a casa, com que 
ens feien anar a dormir relativament aviat, des de la meva 
habitació estant sentia el soroll de la televisió. Sabia que 
els pares estaven junts al menjador. Veure per l’escletxa de 
la porta la claror que n’arribava, escoltar de lluny aquella 
xerrameca insistent i tenir la certesa d’aquella presència 
em reconfortaven. 

Tanmateix, el seu estimat estudi –situat a la planta supe-
rior de la casa– esdevingué l’espai predilecte, una espècie 
d’hàbitat propi en què encara s’hi pot respirar l’essència 
del pare, així com identificar certs elements de tot un ca-
ràcter. Els primers anys fou el lloc de trobada idoni per 
fer més reunions, moltes reunions. La veritat és que va 
arribar-hi a passar força gent. Progressivament, amb el 
pas del temps, la dinàmica va anar canviant i l'ús primor-
dial que ell en feia també. Recordo que quan s’hi tancava 
se’l podia sentir des de qualsevol racó de la casa, ja fos 
xiulant o cantant a ple pulmó mentre es posava a classi-
ficar papers, documents, cartes, notes de premsa, arti-
cles, factures i rebuts, fotografies i diapositives que re-
partia entre el seu arxivador i els calaixos de l’escriptori. 
Amb les prestatgeries plenes de llibres, els seus discos 
ordenats pulcrament en un moble dissenyat expressament 
amb aquest propòsit, aquelles vistes fragmentàries de les 
Gavarres des d’una de les finestres, la guitarra pulcrament 
penjada en un racó estratègic i acomboiat pels retrats de 
personalitats admirades com les de Josep Dalmàs, Lluís 
Xena, Pompeio Pascual i Manel Tolosà –entre d’altres–, 
va reeixir en modelar aquell espai a la seva conveniència. 
Entre aquelles quatre parets gaudí, durant anys, de la inti-
mitat i la privadesa necessàries per alimentar la vena crea-
tiva, reafirmar l’acusada inclinació per desafiar l’adversitat, 
per dedicar-se amb passió a reflexionar i escriure, escriure 
i reflexionar. 

Com a pare el definiria com a exigent i comprensiu al-
hora. Tenia una gran capacitat per escoltar i li plaïa molt 
explicar-se, conversar, argumentar els seus punts de vis-
ta, exposar la seva visió de les coses. Em va transmetre 
l’afició per la lectura i per l’escriptura, fins al punt d’esde-
venir còmplices i confidents de textos i escrits d’elaboració 
pròpia que, sovint, ens revisàvem l’un a l’altre. Marit i avi 
abnegat, sempre va vetllar pel benestar de l’entorn familiar 
més proper.

Un dia, a l’escola, ens va tocar fer el que llavors en dè-
iem “treballs manuals”. Cadascú havia de buidar una llauna 
de conserva circular i netejar-la per, posteriorment, em-
bolcallar-la amb incomptables cordons de llana a fi i efecte 
d’acabar formant tot un seguit de sanefes de colors a la 
superfície exterior. En realitat s’acabava convertint en un 
“posa-llapis”. Jo vaig fer-hi una senyera i vaig regalar-lo al 
pare. En aquell moment estàvem tots dos sols a l’estudi. 
El va tenir una estona entre les mans mentre se’l mirava 
del dret i del revés tot acaronant-lo. Inesperadament, va 
exterioritzar l’emoció que sentia sense reprimir-se i va dir: 

– Has de pensar que durant la meva infantesa era impen-
sable que jo pogués fer un regal com aquest al meu pare. 

En converses sobre algunes de les vivències de ben jove 
ell, que havia estat aficionat i vinculat a l’escoltisme durant 
uns anys, ens havia comentat en més d’una sobretaula 
–al menjador de casa després d’un dinar copiós cuinat a 
consciència per la mare, a la Barraca o a Platja d’Aro–, 

que se seguia considerant un boy scout i que seria fidel a 
aquesta filosofia la resta de la seva vida. Així va ser. Encara 
en aquests darrers mesos, malgrat la malaltia, quan li do-
nàvem el berenar o el sopar, a vegades el volia compartir. 

Entre les dimensions de l’aprenentatge del jove escolta 
cal destacar la que fa referència a la necessitat de posar 
els sentits i les forces sensibles de cada individu al servei 
dels altres, de la comunitat, del poble. Una altra de les 
visions particulars que tinc del pare, en aquest cas com a 
figura pública, l’identifica plenament amb aquesta dimen-
sió. Als meus ulls s’erigeix en una personalitat inconfor-
mista que va esforçar-se incansablement per promoure el 
bé comú, especialment en el marc del poble de Cassà de 
la Selva que tant s’estimava. Per sobre d’incomprensions, 
errors, limitacions, controvèrsies i encerts, el que més 
el tranquil·litzava era la convicció d’haver actuat, en cada 
ocasió, amb rectitud i coherència, honradament. 

Inspirat per alguna de les seves lectures, com a resultat 
del seu gran afany de curiositat, ja fa temps, el pare va 
escriure: 

“Cada vegada que mor una persona és una biblioteca 
que es crema”. No sé qui ho va dir per primera vegada. El 
que sí que sé és que ho vaig llegir, no recordo on, i que no 
se m’ha oblidat mai més. La terra sempre és la mateixa, 
però els pobles van canviant dia a dia, adequant-se a les 
necessitats de cada moment, de cada època. I en aquests 
les persones passen: neixen, viuen i moren, i deixen la seva 
petjada per on han passat. 

Res més lluny de la veritat –especialment en el teu cas– 
pare. Ens queda el teu llegat, escampat en diferents sec-
cions de la biblioteca que, per fortuna, s’han resistit a la 
crema. 

 Josep Maymí

Remembrança
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Adeu, padrí Joan
Setmana Santa, dies de padrins, padrines, fillols i filloles, 
però… Què és un padrí? Segons el DIEC: Persona que 
presenta l’infant a les fonts baptismals i contreu l’obligació 
d’educar-lo cristianament a falta dels pares. Per mi el sig-
nificat de padrí era i és en Joan Maymí. 

Ara des de la distància sento amb tristesa la seva pèr-
dua, però també amb dolçor, alegria i orgull d'haver pogut 
compartir part de la meva vida amb ell. Em sento afortu-
nada de poder tenir records bonics amb en Joan i la seva 
dona, la M. Teresa, de quan em posava les meves millors 
gales per anar-lo a visitar. A vegades per recollir el tortell, 
d'altres a buscar un pastís d'aniversari, això sí eren els 
millors del món, sempre fets amb amor per la M. Teresa. 

Malauradament, no puc ser-hi present per acomia-
dar-me de tu, però cada Setmana Santa pensaré en tu. 
Adeu, Joan. Adeu, padrí. 

La teva fillola, Mar

Cassà al dia Necrològiques

En Joan, va ser un visionari del món de 
l’Educació d’Adults, sense pretendre-
ho, sense saber-ho... Ell creia en una 
educació permanent que fos activa i de 
lluita contra les desigualtats socials i el 
racisme. Ell tenia molt clar que tothom 
tenia dret a accedir a la cultura  i que 
la llengua catalana n’havia de ser l’eix 
vertebrador.

El seu compromís social i l’entrega 
als altres, el seu altruisme( una paraula 
que sembla que hagi desaparegut del 
nostre vocabulari) el definien.

Ens remuntem a l’any 83, jo havia 
acabat Magisteri (així en dèiem llavors) 
i vaig sentir a dir que l’Ajuntament volia 
muntar una Escola d’Adults Municipal. 
No n’havia sentit a parlar mai durant la 
carrera, però em va semblar engres-
cador.

M’hi vaig interessar i així és com vaig 
conèixer en Joan. Ell era el regidor de 
cultura de l’Ajuntament, això imposava. 
La meva primera impressió fou la d’un 
home seriós i convençut de les seves 
idees, una persona franca, oberta i 
molt comunicativa.

Em va parlar d’unes jornades d’Edu-
cació d’Adults que es feien a Barcelo-
na i allà que hi vam anar i vam sortir 
amarats d’idees com ara que s’havia de 
posar l’accent a la iniciativa social més 
que en l’administració, que l’Educació 
d’Adults havia de ser contemplada dins 
la reforma del sistema educatiu, no 
com un annex ,que l’escola havia de ser 
un centre arrelat al poble i dinamitzador 
de les iniciatives dels ciutadans... 

Vam batejar l’Escola amb el nom de 
“La Popular” per retre un homenatge a 
Manuel Tolosà i Peio Pascual, els quals 
a la dècada dels 50, van donar el nom 
d'Universitat Popular de Cassà de la 
Selva a una sèrie de xerrades presen-
tades per persones doctes en diferents 

matèries com per exemple Oliva i Prat, 
Trias Fargas, Santiago Sobrequés, San-
tiago Cocquard,...

Així va néixer l’Escola d’Adults de Cas-
sà de la Selva on durant més de 15 
anys s’hi van impartir classes de català, 
d’anglès, de francès, de graduat esco-
lar, d’accés a la universitat i cursos de 
tapís i macramé, de gestió i comptabili-
tat d’empreses, d’història de Catalunya, 
de tall i confecció, de brodats, d’infor-
màtica, de cuina,... I es van fer un munt 
de xerrades i sortides culturals. Un 
projecte cultural molt ampli i enriquidor 
que va engegar en Joan i que va anar 
morint, a poc a poc, quan ell va deixar 
la política municipal. 

També durant aquells anys va néixer 
el GRAMC (1999), fruit de les ona-
des migratòries de l’Àfrica, a Cassà 
procedents, sobretot, de Gàmbia i del 
Marroc. Aquesta ONG de la qual en 
Joan fou membre fundador té com a 
objectius ajudar en l'acollida i formació 
dels immigrants i de les seves famílies, 
promoure la solidaritat i la convivència 
intercultural dirigida a la integració dels 

estrangers i defensar el dret de ciuta-
dania per tothom. Aquest va ser l’altre 
gran cavall de batalla d’en Joan, du-
rant molts anys, podent així apaivagar 
aquest seu afany de voluntariat i d’ajuda 
als altres. I ho va fer tossudament, de 
manera discreta i desinteressada. 

En Joan va ser una persona amb un 
gran compromís social, cosa que em 
va encomanar i també li he d’agrair que 
m’obrís la porta al món de l’Educació 
d’Adults que ha estat una faceta tan 
important a la meva vida professional 
i personal.

I acabo aquest escrit amb uns versos 
d’una cançó de Luis Eduardo Aute que 
m’he permès la llicència de traduir:

Que no, que no
Que el pensament no pot prendre 

seient.
Que el pensament és estar

Sempre de pas, de pas, de pas
De pas.

Joan, la lluita continua...

Carme Porsell Barrera
Mestra i amiga d’en Joan

En Joan i l'educació d'adults

Una classe de català a l'Escola d'Adults de Cassà on en Joan era alumne.
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La primera vegada que tu i jo 
vam parlar, amic Joan, no va 
ser precisament una conversa 
afable. Era la diada de Corpus 
del 1962, aleshores el darrer 
dia de la Festa Major; aquell 
any jo havia establert una mar-
ca: ballar totes les sardanes 
que es tocaren al llarg de la 
Festa: tantes com 58. I, heus 
ací que en ballar la darrera, tu, 
fent broma, et vas afegir a la 
que jo portava i començares  a 
saltar i embolicar-la. Resultat: 
em vaig perdre i la sardana es 
va esguerrar. En acabar t’ho 
vaig retreure i tu em vas riure 
a la cara. Em vaig anar a pas-
sar l’enrabiada a la Sala d’en 
Galà i aquí s’acabà l'afer.

Fins cinc anys després no 
vam tenir ocasió de parlar alta 
vegada, quan vaig entrar a la 
Junta de La Colla; vaig saber 
que havies tingut problemes a 
la Universitat  pel teu tarannà 
catalanista i aixó va fer que no 
poguessis acabar la carrera, 
cosa què, naturalment, condicionà la teva vida professi-
onal. Tot i això trobares feina en una indústria local on 
acabaries jubilant-te. Eren moments difícils: com a resultat 
de la Primera Setmana Cultural i la presa de posició de 
La Colla, hi va haver una allau de dimissions, amb tot ens 
en sortirem tots plegats i l’any següent la cosa continuà 
embolicada; hi hagué el  recital de Francesc Pi de la Serra 
i Raimon amb l’aparició de la bandera amb la falç i el mar-
tell. A la caserna de la Guàrdia Civil falta gent!. I a la terce-
ra setmana, amb la representació de l’obra de Jean Paul 
Sartre “Morts sense sepultura” la cosa entrà en ebullició.

I l’any 1970, amb el “Cultural 70” vingué l’esclat: una 
tertúlia improvisada – no autoritzada, és clar- provocà la 
cancel·lació governativa de la resta d’actes, i que la U.D. 
Cassà, de la que La Colla n’era una secció, ens retirés 
el suport. Redacció d’uns Estatuts com a entitat indepen-
dent; maldecaps a dojo i situació límit. Vam haver de mar-
xar del Local social, de Can Salvi, no vam poder escampar 
les bases del concurs literari fins a darrera hora i ja ens 
veiem per terra de debò. Tanmateix, la cosa es salvà al 
darrer moment- els estatuts vingueren aprovats-  i aconse-
guirem anar endavant. 

I en mig de tot aixó tu i el teu inconformisme, l’inconfor-
misme  meu i el dels altres companys. És ben clar què no 
sempre estiguèrem d’acord: La polèmica amb el Sr Manu-
el Tolosà amb el concurs literari infantil, El teu desacord 
amb l’afer aquell de deixar anar gallines al pati de Les Es-
coles; aquella vegada que vingueres a la reunió de Junta 
amb una pila de papers: “Aquí ho teniu tot!”- vas dir. Però 
et deixares convèncer fàcilment de fer marxa enrere. 

 Arribà la mort del dictador  i l’esperança d’alliberament. 
Per a les previstes eleccions municipals preparàrem una 
candidatura a la que se’m convidà a formar part; la vaig 
acollir amb entusiasme de bon principi, però aviat vaig veu-
re que no m’hi sentia còmode. Davant d’això havia d’haver 
renunciat, però no vaig voler abandonar-vos a tu i els altres 
companys: greu error per part meva; la cosa anà a mal 
borràs i acabà amb la dimissió de tots plegats. 

Jo vaig abandonar totalment l’activitat política, tu i d’al-
tres no: us vau tornar a presentar i… vau fer allò que 
havia proposat jo i tant blasmareu: pactar per allunyar del 
poder la candidatura franquista. La cosa tenia el seu risc 
i aviat es palesà: vau menystenir les meves advertències, 
les vau acollir amb rialletes i comentaris condescendents. 
Fins que un dia em vas telefonar per demanar-me si volia 
testimoniar en favor vostre: “Què me’n dius ara?” et vaig 
preguntar. “Que tenies raó” em respongueres. Aquesta hu-
mil resposta per part teva va esvaïr totalment el meu enuig 
i vaig testificar – ho haguera fet igualment, en pots estar 
segur- i vaig aportar el meu gra de sorra perquè aquella 
acusació absurda quedés en no res.

 Però, Joan: en aquest món de la política no es pot anar 
amb el lliri a la mà i tu hi anaves, hi anaves massa. Vas ser, 
a més de regidor,  diputat provincial i vas acabar dimitint 
de tot. Cosa què no significà pas, ni de bon tros, la teva 
renúncia a continuar lluitant. El teu acollidor estudi esde-
vingué el camp de batalla; hi vaig venir algunes vegades i 
no soc capaç de definir l’ambient que s’hi respirava, d’allà 
estant tot semblava possible. I quan et vas jubilar, ben jove 
certament, encara et restà més temps lliure per dedicar-lo 
a la lluita.

Fins que el pas implacable del temps et portà una ma-
laltia que anà afeblint la teva energia física i intel·lectual; 
et trobava estrany, jo: distret, com absent. I em va ser 
confirmat: estaves malalt, d’una malaltia que, a l’últim,  se 
t’ha emportat. 

Vas disposar que no es publiqués cap esquela ni cap 
notícia del teu traspàs ni es fes cap cerimònia de comiat,  
com així s’ha fet i penso que potser no aprovaries aquest 
escrit. Però els teus amics i companys pensem que cal 
que en quedi testimoni, que hom llegeixi quelcom sobre tu 
i que, anys a venir, qui el llegeixi, sàpiga de tu, encara que 
només siguin uns records esparsos com aquests.

  Amic Joan: continuarem lluitant, en pots estar segur.   
    
                                                                                                                              

C.M.

Recordant en Joan Maymí

Necrològiques Cassà al dia

      En Joan Maymí a la Festa Literària del 1977 llegint un escrit reivindicant la figura de l'alcalde Josep Dalmàs.
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“He fet això; si t’agrada i ho 
creus interessant, ho púbi-
ques; sinó ja ho pots llan-
çar a escombraries”! Així 
de contundent era en Joan 
Maymí quan arran de les se-
ves habituals col·laboracions 
a Llumiguia em feia arribar 
algun escrit que pensava 
que es podia publicar. 

Val a dir que no recordo 
cap vegada que no aprofités 
algun dels seus escrits, ja 
que normalment les aporta-
cions d’en Joan tenien sem-
pre interès general força i 
complien fidelment la seva 
funció de contribuir a donar a conèixer 
el nostre poble o a fer reflexionar sobre 
Cassà i la seva gent... o simplement a 
fer-nos passar una estona agradable 
recordant-nos episodis que no sabíem 
i que ell pensava -encertadament- que 
no es podien oblidar.

No recordo quan vaig conèixer en 
Joan. Ell era més gran i segurament 
que ens devíem trobar en alguna ex-
cursió amb la Colla Excursionista o 
amb els escoltes. Després sí que el 
recordo a la Coll Excursionista, especi-
alment a les fetes literàries on sempre 
estava en primera línia per fer que tot 
funcionés. Després, quan va entrar a 
l’Ajuntament vam tenir una relació més 
freqüent i més endavant, a través de 
Llumiguia era estrany el mes que no 
havíem de parlar d’un o altre tema, ja 
fos perquè m’enviava aportacions o 
perquè les hi demanava. Segurament 
una de les darreres col·laboracions la 
va fer amb motiu del número 800 de 
Llumiguia quan ell em va dir: “mira de 
foto n’hi posaré una dels llumiguies en-
quadernats, que és el que considero 
més important, perquè és la història 
del nostre poble”.

En Joan Maymí Coloreu (que va mo-
rir el 4 d’abril de 2023 als 78 anys) 
va ser un bon cassanenc. S’estimava 
el seu poble i hi va dedicar uns quants 
anys (molts) de la seva vida, ja sigui 
des de la Colla Excursionista Cassa-
nenca o des de l’Ajuntament, o des del 
GRAMC, o l’Escola d’Adults o en altres 
associacions que ell va contribuir a for-
mar i fer créixer.

Per recordar en Joan he volgut cer-
car les referències a la revista Llumi-
guia i la primera que he localitzat ens 
parla que a inicis del 1960 va ser un 
dels impulsors de l’agrupament escol-
ta de Cassà; després ja apareix lligat 
a la Colla Excursionista Cassanenca 
quan el 1972 n’es escollit secretari i a 
partir d’aquí ja comencen les nombro-
ses referències la seva activitat, amb 
centenars d’articles, cartes o escrits 

amb la seva signatura.
En voldria recordar alguns:
El 1977 a la festa literària va recor-

dar l’alcalde republicà de Cassà Josep 
Dalmàs:

"El motiu que ens ha mogut a fer 
aquest homenatge públic al que va ser 
batlle de Cassà, Josep Dalmàs, ha es-
tat només el desig de que després de 
quaranta anys de produir-se uns fets, 
prou coneguts per tothom, es fes justí-
cia reivindicant la personalitat d'aquest 
home que més d'una vegada es va ju-
gar la vida per a defensar persones i 
coses molt oposades als seus principis 
ideològics.../... 

El nostre poble ha estat posat com 
a model de pau i seguretat en aquells 
anys difícils. Va merèixer la considera-
ció de tothom que va conèixer aquells 
fets. Però la història ens demostra, 
una vegada més, que canviats els 
factors circumstancials, el mateix po-
ble no respon al que d'ell caldria es-
perar-ne. I ja no ens referim als anys 
de la postguerra. Els fets així ho de  
mostren.../... O sia que se'l va oblidar 
en vida, i se'l va continuar oblidant una 
vegada mort.

Quan Cassà estigui regit per un 
Consistori elegit pel poble, que serà el 
primer que es votarà després del que 
presidi En Dalmàs, llavors serà oportú 
de fer la petició de que es doni el seu 
nom a un carrer o plaça el més repre-
sentatius possibles.

El poeta diu "Qui perd els orígens 
perd identitat". Després d'aquesta 
llarga nit de tasca feixuga, callada, 
amagada i fins i tot perillosa, aixequem 
l'esperit i preparem-nos a continuar 
treballant per a recuperar la nostra 
història".

En plena transició, abans de les elec-
cions s’incorpora al grup Opció Demo-
cràtica Cassanenca, al grup de defen-
sa de les Gavarres i a una plataforma 
en defensa del català. Juntament amb 
Joaquim Mundet i Joan Xirgo van fer 
un escrit reivindicatiu -tot i que en al-
guns aspectes ara ens causa una 

certa perplexitat- que entre 
altres coses deia:

 "Des de la nostra condició 
de pares hem d'exigir l'en-
senyament de la llengua i la 
cultura catalanes a tots els 
nivells de l'escola.

Pensem que la responsabi-
litat no és només dels mes-
tres, molts d'ells són consci-
ents del problema I treballen 
per arranjar-lo, sinó també 
nostra. Ells en tenen l'obli-
gació com a professionals 
de l'ensenyament, nosaltres 
tenim el dret com a pares 
dels alumnes. El fet de posar 

aquesta qüestió a debat no ha estat al-
tre que l’estima que tenim per a tots els 
nostres fills i l’amor a la Cultura Catala-
na que, no hem d'oblidar, forma part 
d'aquest ventall tan extens, com valuós, 
que és la Cultura Espanyola".

Potenciant la Cultura Catalana aixe-
quem, no ho dubteu, la Cultura Espa-
nyola".

Quan va ser regidor de cultura re-
cordo que em va trucar un dia per 
demanar-me que l'acompanyés a fer 
unes fotos perquè havia trobat en un 
descampat les pedres de l'antic escut 
de Cassà que havia estat a la façana 
de l'ajuntament a la Coma i que sem-
blaven perdudes; ara l'escut està res-
taurat i llueix al pati de Can Nadal, però 
la foto que il·lustra aquest article és el 
d'aquell dia buscant les pedres.

Al llarg dels anys els seus escrits so-
bre temes cassanencs donarien (do-
naran?) per fer-ne un libre ben apas-
sionant per reflectir una etapa de la 
història del nostre poble; acabem amb 
un paràgraf del que va escriure per als 
75 anys de la revista Llumiguia:

"Sento una satisfacció profunda així 
com una espècie de vertigen, suposo 
que igual com podeu sentir molts de 
vosaltres, en prendre consciència del 
pas dels anys, uns anys,tanmateix, 
que tenim aplegats i ben recollits, com 
si fossin un tresor preciós, a les pà-
gines d’una revista que s’entossudeix 
a seguir complint aniversaris tot con-
tribuint a preservar una crònica local 
inestimable. Quan m’assec a la sala 
d’estar de casa i admiro aquesta quan-
titat ingent de volums enquadernats 
de color vermellós on hi he relligat els 
meus estimats Llumiguies –des del 
primer fins al darrer– em sento molt 
afortunat, perquè sé que tinc a l’abast 
una clau de proporcions gegantines a 
tots aquells esdeveniments del passat 
que formen part de la nostra memòria 
col·lectiva".

Joan Carles Codolà

Cassà al dia Necrològiques

En Joan, un bon cassanenc
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Parròquia de Cassà Entitats

No ens podem cansar de dir i creure que la Pasqua és 
la gran celebració cris-tiana. L’escrit del número anterior, 
mes de març, ja anava enfocat a l’experiència pasqual que 
visqueren unes dones seguidores de Jesús, afe-gint-hi un 
pregó pasqual. Aquest escrit ens és encara més proper: 
la Vetlla Pasqual d’enguany a la nostra parròquia.

El dissabte, 8 d’abril, quan ja començava a fosquejar, 
l’església de Sant Martí de Cassà s’il·luminava amb la llum 
del foc pasqual, i s’omplia de la joia de la Pasqua. El camí 
quaresmal i la Setmana Santa donaven pas a l’alegria de 
la resurrecció de Jesús. 

Després de la processó d’entrada, i amb les candeles 
enceses a les mans dels assistents, començava el cant 
del “Pregó Pasqual”. Les veus de l’anunci de la Pasqua, 
acompanyades per les guitarres, ressonaven pels dife-
rents in-drets i racons de l’interior de la nau. Les notes 
musicals es filtraven per tot ar-reu. No calia la llum dels 
leds per endevinar l’esclat de joia que es reflectia en els 
diferents rostres de les persones. Grans i petits partici-
paven amb goig de la melodia que anunciava la gran joia.

Trobant-nos encara de ple dins el temps pasqual (acaba 
el 28 de maig, festa de Pentecosta), val la pena rellegir el 
text de l’anunci de la Pasqua, que es transcriu tot seguit 
(és del grup “Kairoi”). El seu contingut mereix una reflexió 
pausada, segur que ens farà bé. Ens pot ser un bon motor 
per a la resta de l’any. Perquè, no ho oblidem, “cada dia 
és Pasqua”.

I si aneu al canal de Youtube de la pàgina web de la 
parròquia (pcassallagos-tera.cat), i obriu el vídeo VETLLA 
PASQUAL 2023, a partir del minut 8 podreu gaudir de la 
melodia que ressonà aquella nit de Pasqua.

“Exultin de joia tots els àngels,
exultin els ministres de Déu,

i que sonin els tambors i les guitarres
per celebrar el triomf d'un rei tan gran.

La terra s'omple d'alegria,
il·luminada i radiant de la claror
i la llum que ve del Regne etern

perquè avui la foscor ja s'ha esvaït.
GLÒRIA, GLÒRIA, GLÒRIA, GLÒRIA!

També l'església se n'alegra,
adornada de l'esclat d'aquesta llum.

Que ressonin nostres veus dins de la nau
per cantar la bondat del nostre Déu. Que comenci en 

tu, germà, la festa
amb un himne de lloança al teu Senyor, perquè el foc 

ha arribat al nostre cor

Pregó pasqual
i la llum il·lumina els teus camins.
GLÒRIA, GLÒRIA, GLÒRIA, GLÒRIA!

Aquesta és la festa de la Pasqua en la qual Jesús és 
immolat,

perquè aquesta és la nit en què el Senyor va salvar el 
seu poble d'Israel. Les nostres cadenes s'han trencat. 
Hem fugit del pecat i la foscor, i la mort per sempre ha 

estat vençuda
per la vida del Crist ressuscitat. GLÒRIA, GLÒRIA, GLÒ-

RIA, GLÒRIA!
Canteu abelles laborioses i també els ametllers que ja 

heu florit. I que brollin les fonts amb aigua nova.
perquè Crist, la nostra Pasqua, ja és aquí.

Canteu cançons de primavera,
d'esperança en un món que està arribant.

I que callin ja totes les paraules,
perquè Crist és viu al teu costat.

GLÒRIA, GLÒRIA, GLÒRIA, GLÒRIA!”

PRIMERA COMUNIÓ I CONFIRMACIÓ
El diumenge, 7 de maig, uns infants d’aquesta parròquia 
faran la Primera Comunió. Al llarg de dos cursos han anat 
seguint la catequesi de Preparació.

I pel que fa a la Confirmació, si no hi ha modificació de 
calendari (pendent del nomenament del nou bisbe de Giro-
na), es celebrarà el dissabte, 20 de maig, a la parròquia 
de Llagostera. Com ja hem fet referència altres vegades, 
aquesta celebració es fa cada any en una parròquia di-
ferent del nostre arxi-prestat. L’any passat es va fer a la 
nostra. Rebran aquest sagrament sis nois i noies de les 
dues parròquies: Llagostera i Cassà de la Selva.

Enric Plantés i Badosa

C/ del Molí, 78 - Cassà de la Selva
Tel. 972 46 03 06 - info@rmartiestil.cat
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Els infants d’I2 estem prenent consci-
ència del reciclatge.  A poc a poc ens 
estem iniciant en la sostenibilitat tot 
reciclant a la Llar d’infants. Tenim qua-
tre titelles que ens ajuden en aquesta 
tasca:  en Nic (orgànic), en Plas (en-
vasos), en Vitrall (vidre) i en Papir (pa-
per i cartró). També cantem la cançó 
“Recollim selectivament” de Dàmaris 
Gelabert, que ens agrada molt:

“...Cada cosa al seu lloc
i un lloc per a cada cosa.

No embrutem el medi ambient,
recollim selectivament...”

Dins les nostres aules tenim els 
diferents cubells i cada dia, després 
d’esmorzar, dinar o berenar, decidim 
on ha d’anar cada residu. També fem 
sortides en petits grups als conteni-

dors propers a la Llar.
Els infants d'I1, també començaran 

a iniciar-se aviat en aquest projecte.
És molt important treballar l’hàbit 

de reciclar i el respecte pel medi am-
bient des de ben petits. Entre tots, 
tenir cura del medi ambient és molt 
més fàcil. Junts hem de poder gaudir 
d’un planeta més sostenible.

A la Llar, reciclem

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

Entitats Llar d'Infants Taps
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Amics de la Sardana Entitats

El dissabte, dia 15 d’abril va tenir lloc 
a la Sala del centre Recreatiu amb 
una gran assistència de públic  la 
Mostra d’esbarts de les comarques 
gironines organitzada per Amics de 
la Sardana,  amb la participació dels 
esbarts: MEDITERRÀNIA DANSA DE 
FIGUERES JOAQUIM RUYRA DE BLA-
NES MONTGRÍ DANSA DE TORROE-
LLA DE MONTGRÍ, a més del COS I 
L’ESCOLA DE DANSA DE CASSÀ, que 
van presentar conjuntament la selec-
ció de danses d’aquesta temporada 
2023, que tant han estat practicant 
aquests primers mesos. A l’escenari 
hi varen pujar balladors de totes les 
edats i des dels més petits als més 
grans es van divertir ballant i veient 
ballar els companys tot demostrant 
els nous balls que han après. 

Una altra gran jornada per la Cultu-
ra catalana a casa nostra.

COLLES SARDANISTES
Les tres colles sardanistes, Taps, 
Mans amigues i Amics dansaires con-
tinuen els assajos preparant la tempo-
rada a punt de començar. Els primers 
concursos seran els següents:

30 d’abril: Cabrils (grans)
1 de maig: Òdena(veterans)
7 de maig Ripoll (Comarcal)  i Figue-

res (Comarcal i veterans)
14 de maig: Sabadell (grans)
21 de maig: Sils (Comarcal) 

Primaveral sardana, m’aparta 
roda esplèndida

on mil olors dolcíssimes 
impregnen l’esperit;

tan bo hi fa la gardènia com 
l’heura muntanyana,

qui entera vulgui veure la terra 
catalana

que et miri fit a fit. 

Brillant mostra de danses 
de les comarques gironines

A dalt, quatre moments de la mostra d’esbarts de les comarques 
gironines. A sota, la colla Mans amigues assajant en una ballada a 
Llagostera.
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Entitats Mou-te en Bici

Avui us proposem una ruta molt inte-
ressant perquè va a trobar les fites 
termenals o termes de pedra més 
importants que delimiten el poble de 
Cassà de la Selva en la part en què 

el nostre municipi s’enfila cap al mas-
sís de les Gavarres. Podeu trobar-la 
al Wikiloc escanejant el codi QR que 
adjuntem.

COP D’ULL GENERAL
Per la seva llargada i perquè inclou 
l'ascens molt dur des de la Riera Ver-
neda (en un punt proper a la casa 
Nova d'en Bota) fins a l'Era de la Llaca 

passant pel Roquetal, podem ator-
gar a l'itinerari una dificultat mo-
derada-alta. Però hem de tenir en 
compte que, fora d’aquest tram que 
dóna tremp i caràcter a la ruta, la 
resta és planera, de bon fer i pro-
porciona vistes precioses de tot el 
pla de la Selva, des de Cassà fins a 
Llagostera. I sempre amb el Mont-
seny o can Llach de Romanyà i el 
mar com a teló de fons. Fins que 
s’arriba a prop de la casa Nova d'en 
Bota, es passa d'una manera molt 
fàcil i agradable pels plans de Pane-
des i els Hostalets, a l’antic camí Ral 
de Girona a Sant Feliu de Guíxols; 
baixant de l'Era de la Llaca el des-
cens és, en alguns punts, vertigi-
nós, tot i que hi ha també  extenses 
zones que transcorren força plane-
res a mig vessant de muntanya. Al 
final, es baixa fins a la Casa Nova 
d'en Frigola i es torna pel mateix lloc 
desfent una part del camí, de mane-
ra que es torna a entrar al nucli de 
Cassà per la zona de can Matabous 
i l’institut.

Ruta per dotze termes 
cassanencs de les Gavarres

Resseguim amb bicicleta els límits del terme municipal (1)

Mapa de la ruta, amb la localització de les fites termenals i d’altres punts 
interessants. I portada de l’extraordinari llibre del termenal de Cassà, de 
Quim Mundet i Xavier Niell.

52    Llumiguia · núm. 842 · abril 2023 



Mou-te en Bici Entitats

Hi hauria la possibilitat de partir 
aquest itinerari en dos quasi bé per 
la meitat de la següent manera: pu-
jant des de Cassà pel camí dels re-
fugis de les Gavarres, en el primer 
itinerari-meitat ens arribem fins a 
l'Era de la Llaca i, des d'allà, baixem 
cap al Roquetal i la riera Verneda, 
retornant a Cassà per Panedes. En 
aquest cas, la pujada fins a l'Era de 
la Llaca, tot i ser contundent, no és 
tan dura, i la baixada fins a la rie-
ra Verneda és molt aventurera. El 
segon itinerari-meitat consistiria a 
pujar igual pels refugis de les Gavar-
res, però arribant-nos llavors fins al 
coll de Llumeneres. A partir d'allà 
seguiríem l'itinerari descrit fins aca-
bar-lo a la Casa Nova d'en Frigola i 
Cassà. En aquesta ocasió, la pujada 
seria només fins als refugis de les Ga-
varres, i el descens, si bé no tan aven-
turer, seria molt distret i agradable. 
L’inconvenient de partir l’itinerari en 
dos és, però, que has de pujar 2 ve-
gades fins als refugis de les Gavarres.

EL LLIBRE DEL TERMENAL DE 
CASSÀ
La major part de la informació que 
donem en aquest itinerari l'hem treta 
del llibre "Toponímia dels veïnats de 
Cassà. El termenal", d'en Quim Mun-
det i en Xavier Niell, que fou editat per 
l'Ajuntament de Cassà l’any 2019. És 
un llibre fantàstic, que explica d'una 
manera completa la història de l'ater-
menament del municipi i que conté 
una descripció molt exhaustiva de la 
situació i l'estat de totes i cadascuna 
de les pedres o fites que conformen 
el Terme Municipal de Cassà de la Sel-
va. En el llibre es detallen les 83 fites 
que delimiten tot el Terme Municipal, 
i la numeració que donem nosaltres 
de cada fita és la que correspon al 
llibre, de manera que, consultant el lli-
bre, és molt fàcil d’obtenir informació 
addicional.

L’ENIGMA DE LA SERRA DELS 
TERMES
Expliquen en Quim i en Xavier en el seu 
llibre que, per documents antics, se 
sap que el 1733 la propietat de can 
Bota era molt gran i afrontava cap a 
l’Est (cap a mar) amb els termes de 
Romanyà i Llagostera per la riera Ver-
neda. Però que, per eixugar deutes i 
altres problemes econòmics de la fa-
mília, el 1741 en Francesc Bota va 

vendre la finca del Roquetal (que, fins 
aleshores, per tant, formava part del 
terme municipal de Cassà) al seu veí, 
en Francesc Llach del mas Llach de 
Romanyà. I sembla que, més tard, en 
una data inconcreta entre el 1741 i 
el 1858, els propietaris van delimitar 
els «nous» límits de les finques posant 
una filera de 19 fites de pedra des 
de la riera Verneda fins a l’Era de la 
Llaca, en la serra anomenada per 
això «Serra dels Termes». En aques-
ta època, tot i que no se’n conserva 
cap document, la Serra dels Termes, 
situada entre la Casa Nova d’en Bota 

(a l’Oest) i el Roquetal (a l’Est), devia 
marcar la partió entre Cassà i Roma-
nyà. I es dóna la circumstància que 
aquest any 1858 es va constituir el 
municipi de Santa Cristina d’Aro, que 
va absorbir, entre d’altres, el terme de 
l’antiga parròquia de Romanyà. Sem-
bla ser que, en el moment d’establir 
els seus límits, Santa Cristina d’Aro 
va generar tota una sèrie de litigis 
amb els municipis veïns (Castell d’Aro, 
Sant Feliu de Guíxols o Llagostera) 
però que, en canvi, no va haver-hi cap 
litigi amb Cassà, i que, per acabar-ho 
d’arreglar, les actes de delimitació fir-

En Carles a la Fita 10, la de més avall de la 
Serra dels Termes. Fa el senyal de victòria per-

què és un terme molt difícil de trobar. Juny 
del 2021. A la dreta, fita 8 de l’Era de la Llaca. 

Al fons, El Roquetal, can Llach de Romanyà 
i el mar.
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Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER

Entitats Mou-te en Bici

mades pels ajuntaments de Cassà i Santa Cristina d’Aro 
l’any 1889 no s’han conservat, cosa que impedeix saber 
on se situaven exactament els límits d’aquests dos mu-
nicipis a finals del segle XIX. El que sabem, però, és que 
l’any 1880 la Casa Nova d’en Bota ja estava construïda i 
pagava impostos al nou municipi de Santa Cristina d’Aro, i 
que és just pel seu costat per on passa actualment la línia 
divisòria entre Cassà i Santa Cristina, línia que puja de 
dret des de la Fita 9 (que visitarem en el nostre itinerari) 
fins a la fita situada al capdamunt de l’Era de la Llaca (Fita 
28, que també visitarem) passant pel camí que discorre 
pel llom de l’anomenada «Serra Llarga» (que no visitarem). 
Val a dir que la Fita 9 és preciosa, i que la Fita 28 és es-
pectacular per la forma i per l’indret on està situada.

La conclusió que fan en Quim i en Xavier de tot plegat és 
que, al llarg del segles XVIII i XIX, Cassà va perdre, en la 
zona compresa entre el Verneda, l’Era de la Llaca, la Casa 
Nova d’en Bota i el Roquetal una part gens negligible de 
superfície, ja que el límit termener va anar reculant pro-
gressivament d’Est a Oest, allunyant-se del mar. I val a dir 
que aquesta pèrdua no només no va originar cap conflicte 
legal amb el poble veí que va guanyar terreny, sinó que 
es va beneir en els treballs posteriors d’atermenament 
duts a terme per l’exèrcit republicà els anys 1924-1925 
i per la revisió de límits ordenada per la Generalitat de 
Catalunya materialitzada entre els anys 2003 i 2013. Per 
tant, sempre ens quedarà per confirmar l’enigma de si la 

línia dibuixada pels 19 termes de pedra de la Serra dels 
Termes va arribar a ser mai una línia oficial de partió entre 
els municipis de Cassà i Romanyà/Santa Cristina d’Aro.

El mes vinent, a la segona part d’aquest article, farem 
una descripció detallada de l’itinerari.

Xavier Viñas i Teixidor (xvinas@xtec.cat)
Carles Miquel i Cañet (crmiquel@gmail,com)

Amb la col·laboració de:

Vista de la casa del Roquetal, habitada en l’actualitat per l’Aleix, que hi fa d’hostaler i guia de rutes de senderisme amb el suport de rucs que traginen l’equi-
patge. A la dreta, vista de la Casa Nova d'en Bota i dels camps que l'envolten. A sopta, codi QR del recorregut.

Mobles a mida, mobles de cuina, 
obra nova, reformes, restauració. 

 C/GIRONÈS, 5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email. fustimofermi@gmail. com

FUSTERIA I MOBLES FERMI, S. L. 
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Jove Orquestra Entitats

La Jove Orquestra de Cassà ha realit-
zat aquest darrers dies dues actuaci-
ons destacades pel que fa al nivell  de 
compromís musical. Per una banda el 
concert de la programació cultural de 
l’Ajuntament de Cassà el diumenge 5 
de març al teatre del Cercle Recreatiu 
amb la participació de les dues secci-
ons de la JOC. El repertori de la secció 
Infantil el formaven peces de música 
de cinema, com ara la partitura This is 
me de la pel·lícula The Great Showman.
La secció juvenil va oferir un programa 

variat amb peces barroques, com la 
suite Alcione de Marin Marais, un con-
cert de dues violes de G. P. Telemann 
interpretades per dues violistes de la 
JOC,  Mireia Vilalta i  Júlia Galiano. El 
programa el completava una suite d’As-
tor Piazzolla amb alguns dels seus tan-
gos més coneguts. La partitura estava 
escrita per a violí solista i orquestra de 
cambra. La part solista la va executar 
admirablement el violinista mexicà esta-
blert a Girona, Jesús Lira. 

Dins la programació de la Setmana 

de la Música organitzada per l’Escola 
de Música Pere Mercader, la JOC in-
fantil dirigida per Albert Solench va ofe-
rir una mostra de peces variades, on 
els alumnes de l’escola van poder veure 
en viu alguns dels instruments que inte-
gren una orquestra de cambra. A més, 
l’audició va comptar amb la participa-
ció d’en Biel, un director d’orquestra 
espontani que va demostrar les seves 
dots musicals.

Fotos: Montserrat Torrent/Xiao Ying 
Gong

Concerts de març de la JOC
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Entitats Escola Puig d'Arques

El 31 de març vam celebrar la XVI lliga de glosa.  Va co-
mençar amb la cantada conjunta de tots els alumnes de la 
cançó “El pomeró” i seguidament, la Margarida Joanmiquel 
“Meg” i la Núria Casals, glosadores convidades per dina-
mitzar la lliga, varen anar posant les diferents proves als 
equips finalistes de cada curs. 

Els alumnes varen haver de demostrar les seves habili-
tats improvisant tot cantant diferents situacions planteja-
des en diferents proves: explicar endevinalles de llocs del 
poble, sentir una emoció que els hi havien donat amb una 
carta, improvisar una quarteta d’una peça de roba que els 
hi donaven o cantar sobre un tema triat pel públic.

El jurat format per M.Dolors Godoy (primera alcaldessa 
de Cassà), Gemma Pla (impulsora del projecte), Joel Aran-
da (coordinador del Centre de Recursos Pedagògics)  i 
Paquita Rosa (mestra jubilada de l’escola), va tenir una tas-
ca difícil i van anomenar els guanyadors tot cantant amb 
Garrotins.

L’acte de la lliga de glosa  estava obert a tot el municipi i 
va tenir una nombrosa afluència de famílies i veïns del po-
ble així com alguns representants locals i del departament 
d’Educació com els alcaldes Sr. Robert Mundet i Sr. Lluís 
Freixas i el director dels Serveis Territorials d’Educació, el 
Sr. Adam Manyé.

 A la tarda, la celebració va continuar amb la interpre-
tació de la XIIª auca escolar, aquest curs dedicada a “Les 
Emocions” a càrrec dels alumnes de cicle mitjà. L’acta tam-
bé va ser tenir una gran afluència de públic al ser a les 
16.00h. , mitja hora d’abans de la recollida dels alumnes  
a l’escola

L’escola Puig d’Arques  emmarca aquesta festa del dar-
rer dia del segon trimestre dins el seu projecte interdisci-
plinar “ la glosa: la força de la paraula”.

'Superdotats' i 'Estudiants', 
guanyen la XVI lliga de glosa
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Escola Puig d'Arques Entitats

CICLE SUPERIOR: TALLER 
D’EXPRESSIÓ ESCRITA
El dimecres 15 de març els alumnes de Ci-
cle Superior de l’Escola Puig d’Arques van fer 
el taller de motivació d’expressió escrita amb 
en Joan de Boer. Aquest autor és un gran 
dinamitzador de la lectura, col·labora habitu-
alment amb les biblioteques, escoles i centres 
culturals, realitzant sessions de narració oral, 
clubs de lectura i escriptura creativa. Com a 
escriptor, ha publicat la novel·la “Obre’m la ne-
vera i et diré qui ets” i ha col·laborat en els re-
culls de relat “Resurrecció i altres narracions” 
entre d’altres.

 Aquest taller serveix perquè els alumnes 
tinguin més estratègies a l’hora de fer un text  
ja que els hi costa bastant redactar un es-
crit coherent i amb un vocabulari ric. També 
serveix com a preparació prèvia del concurs 
de premis literaris que es realitzarà pròxima-
ment. Aquest treball es va fer tan individual-
ment com col·lectivament, un cop van acabar 
en Joan de Boer va llegir algun dels relats que 
havien fet els alumnes. Les històries que van 
sortir van ser molt originals.

Els i les mestres vam trobar el taller molt 
enriquidor.

ANELLAMENT D’OCELLS
El passat divendres 17 de març, els 
alumnes de quart vam agafar les bici-
cletes i vam anar a Can Vilallonga a pas-
sar el dia. Allà ens esperaven en Quim 
i l’Enric, dos experts i apassionats de 

la natura que ens van explicar moltes 
curiositats sobre aquesta zona merave-
llosa i protegida que tenim tan a prop 
del nostre poble i que es diu Les Ga-
varres. Allà, entre alzines sureres, pins 
pinyoners i roures, vam gaudir molt 

fent l’anellament de diferents espècies 
d’ocells típics d’aquesta zona, com la 
cadernera, el gafarró, el pinsà, el raspi-
nell o la merla. Va ser un dia fantàstic, 
gaudint de l’esport i d’aquest entorn tan 
bonic com són les Gavarres.
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Entitats Escola Puig d'Arques

RODAJOC
El dijous 9 de març els alumnes de 3r vam participar al 
Rodajoc. És una activitat esportiva i la vam fer  a la zona 
esportiva de Fornells de la Selva,  on ens vam trobar tots 
els nens i nenes de tercer curs de les escoles de Cassà, 

Quart, Vilablareix, Aiguaviva i Fornells. 
Hem fet jocs tradicionals d’arreu del món treballats prèvia-

ment a l’escola,i els monitors de cada grup eren alumnes de 
batxillerat de l’institut. Ens explicaven els jocs i també jugaven 
amb nosaltres. Ens ha agradat molt participar-hi!

AUTORS A LES AULES: CARLES SALA
L’escola com ja fa anys, s’ha adherit al projecte d’autors 
a les aules. L’alumnat de 1r hem pogut gaudir d’en Car-
les Sala, escriptor de contes infantils i juvenils. Al llarg 
d’aquestes setmanes hem fet diferents activitats relaci-
onades amb els seus contes. Gràcies a en Carles Sala 
per la seva visita a l’escola i encomanar-nos les ganes 
de llegir i escriure a través de la imaginació. 
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Escola Puig d'Arques Entitats

ENGLISH DAY
Aquest any hem celebrat l’English day 
a l’escola. Va tenir lloc el divendres 17 
de març que va coincidir amb Saint 
Patrick.

Prèviament es va treballar el voca-
bulari i la llegenda de Saint Patrick a 
l’aula, i per aquest motiu, es va ani-
mar als alumnes i mestres a venir 
vestits de color verd.

Al matí vam fer uns tallers originals 
relacionats amb la temàtica i poste-
riorment petits i grans vam gaudir 
d’obres de teatre en anglès a càrrec 
de la companyia Jumping ducks.

Al migdia, el menú que es va oferir 
van ser plats típics anglesos (English 
lunch) i també es van realitzar activi-
tats lúdiques en anglès.

A la tarda va tenir lloc l’English fes-

tival. En primer lloc, els padrins van 
proposar English games als seus fi-
llols, que es van ubicar lliurement als 
patis de l’escola. Després vam ballar 
tots plegats la cançó Happy de Pharrel 
Williams i vam acabar la festa amb un 
English snack que ens va oferir l’AFA.

It was an amazing day! Funny activities, 
great plays, delicious food,…All together 
we enjoyed every moment of the day!
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Entitats Escola Puig d'Arques

TREBALLEM DIFERENTS PROJECTES A INFANTIL
Aquest mes els nens i nenes de I3 hem estat treballant l’artista 
Joan Miró. Hem pogut descobrir colors, formes, símbols, tècniques 
que utilitzava….  Amb tot el que hem après, hem deixat anar la nos-
tra creativitat i hem fet un mural conjunt a partir de l'obra “Mans vo-
lant cap a les constel.lacions”. Ens ha agradat molt conèixer aquest 
gran artista, ens ho hem passat molt bé!.

Els infants de I4, hem anat a visitar el parc de bombers. Ens han 
explicat moltes coses de la seva feina. Ens hem posat l’uniforme de 
bomber/a, hem tirat aigua amb la mànega, pujat al camió…, i un 
munt de coses més. Durant una estona ens hem sentit unes verita-
bles bomberes i bombers!.  

Per altra banda, els alumnes de I5, hem dut a terme el projecte 
“El meu cos i els sentits”. Hem conegut una mica més el nostre cos 
i hem gaudit fent jocs posant en marxa els diferents sentits: provant 
aliments, olors, joc de toca toca, sons i sorolls...  Ha sigut genial!

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORAL

A. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 
Correduria d'assegurances

Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)
Tel. 972 46 07 26 / WhatsApp: 640380539 Mail: immaserra@cassa.com
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Casal de Jubilats i Pensionistes 
de  Cassà de la Selva i comarca

AGENDA DEL MES DE MAIG DE 2023
Dijous,4, a les 5 de la tarda. Berenar i Ball amb el mú-
sic Siqués. 
Diumenge, 7 a les 6 de la tarda. Ball de tarda amb pis-
colabis  i el músic Toni Puigverd.
Dijous 11, a les 5 de la tarda. Berenar i ball amb el 
músic Jordi Bofill.     
Diumenge, 14, a les 6 de la tarda. Ball de tarda amb 
Piscolabis i els músics Quim Coll. 
Dijous 18, a les 5 de la tarda. Berenar i ball amb els 
músics Pep i M. José.
Divendres, 19, a les 17h en primera convocatòria, a 
2/4 de 6, si no hi ha quòrum, Assemblea General 
ordinària de socis.
Diumenge. 21, a les 6 de la tarda. Ball de tarda  amb 
Piscolabis i el músic Jordi Tramuntana.
Dijous 25, a les 5 de la tarda. Berenar i ball amb el 
músic Jordi Bruch.     
Diumenge, 28, a les 6 de la tarda. Ball de tarda amb 
Piscolabis i el músic Raimon. 
PREUS:  DIJOUS BERENAR BALL: SOCIS, 8 € / NO 
SOCIS, 9 €.
DIUMENGES I FESTIUS: SOCIS, 4 € / NO SOCIS, 5 €.

A mesura que anem apagant espelmes any rere any, 
el nostre cos es va transformant però la nostra ment no 
tant. 

Veiem com poc a poc el cos va canviant, s’omple d’arru-
gues, taques, sacsons, panxones, panxasses, anem min-
vant, anem canviant. Quina edat té el cos? doncs el que 
marca la nostra partida de naixement, tants anys  des que 
vam néixer. 

Quina edat té la ment? Doncs aquesta no envelleix tan 
ràpidament si és que no tenim algun tipus de malaltia que 
afecti el cervell. 

Si som de les persones afortunades que estem fent 
anys i tenim les nostres facultats mentals bé, hem de ser 
agraïts i fer el màxim que puguem amb el que el cos ens 
permet i anar alimentant la ment d’activitats que frenin el 
seu envelliment. 

Com tothom ja sap, al Casal es fan un munt d’activitats 
per a poder alimentar tant el cos com la ment però si hi 
reflexionem també és una font de saviesa  i aprenentatge. 

Totes i cadascuna de les persones que venen tenen un 
bagatge de vida que els ha fet com són i si ens hi relacio-
nem, aprenem contínuament. Maneres de viure, d’afron-
tar els problemes, de gaudir del temps lliure, de ganes de 
riure, ballar i xalar. 

Quina edat tinc? La de poder ser una persona jubilada. 
Quina edat sents? La de poder  aprendre un idioma, a 
ballar, la de poder riure , la de poder fer companyia, la de 
jugar, la de viure dia a dia.

Una cosa que he aprés: l’aparença exterior no et fa ni 
més jove ni més vell que el que la ment et permet. 

Tenir una edat i sentir-ne una altra

Casal de Jubilats Entitats
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Entitats Escola Aldric

Aquest curs mes s’ha treballat el tema de la inclusió a 
l’escola de manera més detallada i comprensiva. S’han fet 
diferents activitats a educació infantil que us detallem tot 
seguit:

-A I5 van fer un treball de què passaria si fossin dife-
rents. Després van retallar la seva silueta donant la mà a 
tots els companys i amb un missatge escrit a l’ordinador.

- A I4 van fer un trencaclosques amb les fotos de tots els 
nens i nenes de la classe, totes les peces encaixen, sense 
una peça no seriem l’equip que som.

-A I3, els alumnes després de mirar el curtmetratge The 
Birds vam reflexionar de que tots i totes som diferents, 
vam observar les nostres diferències i vam parlar de que 
hem d'estimar-nos, siguem com siguem. Després cadascú 
va pintar un ocell ben diferent i els vam penjar a la classe.

En aquesta pàgina diverses imatges de les activitat fetes 
pels nens i nenes de l'escola Aldric.

Fem diferents activitats per 
fomentar la inclusió a l'escola
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Escola Aldric Entitats

I5: SORTIDA PEL POBLE
Els nens i nenes d’I5 estudien el poble 
de Cassà de la Selva. Aprenen l’origen 
del poble, els edificis emblemàtics de 
la ciutat, les llegendes, la seva cultu-
ra, l’escut…

Han fet textos, dibuixos col.lectius 
dels edificis que més els hi ha agradat, 
la seva faràndula, escrits del poble 
amb ordinador i buscar la seva adreça 
pel google maps. El 24 de març van 
gaudir d’una visita teatralitzada amb 
un guia molt especial, en Fonsu. Vam 
gaudir d’un recorregut que repassa la 
història del poble i una explicació dels 
racons més representatius i distintius 
de Cassà del la Selva.

I3: SORTIDA AL MAS BES 
El divendres 17 de març els alumnes d'I3 
varem anar a la Granja Mas Bes de Salit-
ja. Un cop esmorzats, vam donar menjar 
a les vaques i vam visitar els vedells, ens 
vàrem pesar i vam descobrir que tots 
nosaltres pesem com una vaca, vam veu-
re com les munyen i on guarden la llet, 
visitar el museu i finalment vam veure els 
animals de granja: conills, ovelles i xais, 
cabres, gallines i pollets i rucs, i vam mu-
nyir una vaca de broma!

I després de dinar un bon plat de ma-
carrons i coca i iogurt (fets amb la llet de 
la granja), vam tornar cansadíssims amb 
l'autobús cap a Cassà.
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Entitats Escola Aldric

UNA ESCRIPTORA A 1R
EL DIA 9 DE MARÇ VA VENIR A L’ESCOLA UNA

ESCRIPTORA QUE ES DEIA MERITXELL.
VA VENIR A PRESENTAR EL SEU CONTE. EL

SEU CONTE ES DEIA EL GAT I LA RATA.
ENS VA VENIR A EXPLICAR COM ES FEIEN

ELS CONTES. ELS PROTAGONISTAS ERAN EL
GAT I LA RATA I ELS SEUS AMICS EL OS

MALOS I LES LLUDRIGAS. QUAN VA MARXAR
ENS VA DONAR UN FULLETO PER SI VULIAM

COMPRAR AL SEU LLIBRE.
EL SEU CONTE ERA MOLT DIVERTIT I ENS VA

AGRADAR MOLT.
ADEU!

Nenes i nens de 1r B

SORTIDA D'I4 A LA TALAIA
El divendres 24 de març els nens i nenes de I4 vam fer 
una sortida a la Talaia, un cop allà vam fer quatre tallers, 
com construir un hotel d’insectes, vam fer colonia de 
romaní, vam plantar calèndula i vam donar menjar als 
animals de la Talaia. Vam dinar macarrons i croquetes i 
de postres iogurt. Va ser un dia genial!
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Escola Aldric Entitats

A INFANTIL, MONA DE PASQUA
Divendres 31 de març, els nens i nenes d’infantil vam fer 
la mona de pasqua, amb pa de motlle, crema de cacao, 

“lacasitos”, fideus de colors i un ou de xocolata. 
Després els nens i nenes ens la vam menjar, era bonís-
sima!
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Entitats Escola Aldric

ALUMNES DE 3R: SORTIDA PEL MUNICIPI
El dia 24 de març els alumnes de 3r i 4t vam fer una 
sortida  als veïnats de Mosqueroles i Serinyà de Cassà de 
la Selva. Després vam anar a visitar alguns dels llocs més 
emblemàtics del poble com l’església, l’ajuntament, l’antiga 
estació de tren, etc.. seguint un divertit joc de pistes. Fi-
nalment, vam acabar l’excursió dinant i jugant al Parc dels 
Fruiters. Ens ho vam passar molt bé!

A 2N, PROJECTE DEL COS HUMÀ
Aquest trimestre, els alumnes de 2n hem fet el projecte del 
cos humà i hàbits saludables. Per finalitzar el projecte, vam 
tenir la col·laboració d’una de les mares per fer una activitat 
d’observació i experimentació del cor i dels pulmons. Va ser 
una experiència divertida i enriquidora!
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A 5È ENS VISITA L'ESCRIPTOR LLUÍS PRATS
Aquest trimestre els nens i les nenes de 5è hem llegit 
diferents llibres de l’escriptor Lluís Prats. Després d’en-
dinsar-nos en les seves històries, hem tingut la gran 
sort de rebre la seva visita a la nostra escola. Ens 
ha explicat perquè va escriure Kambiri i li hem pogut 
fer una entrevista molt interessant. També hem pogut 
gaudir de la seva gran saviesa i passió per la lectura. 
Ha estat una tarda dinàmica i molt interessant. Gràci-
es Lluís per aportar-nos petits consells a l’hora d’es-
criure un bon text! Ha estat un gran plaer escoltar-te.

CICLE SUPERIOR: ESCRIPTURA CREATIVA AMB 
JOAN DE BOER
Els dies 17 i 21 de març els alumnes de Cicle Superior 
de l'escola Aldric vam rebre la visita de l'escriptor Joan 
de Boer. Amb la finalitat de treballar l'escriptura creativa 
a classe vam realitzar un taller d'escriptura molt vivencial 
i engrescador. Ens va proposar diferents exercicis d'es-
criptura: pensar idees per tenir idees, fer descripcions i 
diàlegs, elaborar un petit mapa conceptual on pensar pos-
sibles esdeveniments i diferents finals, elaborar un conte 
col·lectiu...  Va ser molt divertit i ens va animar a participar 
als Premis Literaris d'aquest any.

4T: EXPOSICIÓ DE LES MERAVELLES
Els alumnes de 4t vam visitar l’exposició de les Meravelles 
a la Biblioteca de l’escola. Allà vam gaudir de l’explicació 

d’un dels contes de l’exposició i després vam poder mirar 
i llegir els contes que més ens van agradar. Ens va encan-
tar!

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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Aquest divendres dia 17 tota l’escola ha celebrat la 
tradicional Diada de l’Esport. Un dia farcit d’activitats 
físiques i lúdiques que pretenen celebrar la pràctica 
de l’esport però també conscienciar als nens i ne-
nes de la necessitat de realitzar activitat física per a 
un correcte desenvolupament físic i mental. Els més 
petits van dedicar el dia a realitzar diverses activi-
tats esportives com circuits al gimnàs i al pati, pilo-
tes gegants, minitramp...i a la tarda jocs diversos. 
A Primària el matí el van destinar a la pràctica de 
diversos esports i a la tarda van gaudir d’un berenar 
fora de l’escola i joc lliure. I a secundària l’alumnat va 
poder participar en un munt de propostes lúdico-es-
portives, com la pràctica de futbol, bàsket, voleibol, 
una ruta en bicicleta, hípica, zumba...com cada any 
la Diada ha sigut un èxit i els nens i nenes han gaudit 
d’allò més amb les activitats a l’aire lliure.

Pluja d'activitats a la 
diada de l'esport
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PROJECTES A INFANTIL
Els més petits de l’escola 
han portat a terme diversos 
projectes aquest segon tri-
mestre. L’objectiu dels pro-
jectes és treballar diferents 
aspectes fonamentals de la 
vida en societat a partir d’un 
munt d’activitats diverses. 
A I3 els més petits i petites 
han treballat l’alimentació i 
els hàbits saludables, perquè 
és importantíssim que apren-
guin a cuidar-se a través de 
l’alimentació i la higiene. A I4 
han treballat diverses emo-
cions i actituds fonamentals 
per cuidar les persones del 
nostre entorn, com l’empa-
tia, l’amor o la solidaritat. Fi-
nalment els alumnes d’I5 han 
treballat el reciclatge, amb 
les famoses 3 r (reduir, reuti-
litzar i reciclar). 
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ACTIVITATS CONJUNTES I MONES DE PASQUA
A l’escola La Salle Cassà intentem desenvolupar projectes 
conjunts entre diferents etapes. Els projectes internivells a 
Infantil són alguns d’ells, però també aprofitem la cobertura 
de tres etapes educatives (Infantil, Primària i ESO) per re-
alitzar activitats que ajuden a enfortir els lligams entre els 
alumnes i el personal docent. A més, per l’alumnat solen 
ser activitats engrescadores ja que veuen com la seva feina 
té un efecte real entre els companys i companyes, encara 

que siguin d’una etapa diferent. Aquest mes de març hem 
aprofitat que s’acostava la Setmana Santa per treballar una 
de les tradicions més importants de casa nostra, la Mona 
de Pasqua. És per això que els padrins de lectura de Primà-
ria van preparar unes mones delicioses pels més petits. I 
alhora, els alumnes d’Infantil van aprofitar els darrers dies 
abans de la Setmana Santa per preparar mones a classe. 
Quin fart de menjar xocolata!
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Comencem la crònica del mes d’abril 
amb la satisfacció de poder felicitar 
cinc alumnes de l’Institut de Cassà 
que han quedat finalistes en dos con-
cursos celebrats el mes de març.

D’una banda, en Pau Roca, de 2n 
d’ESO D, ha passat a la final de les 
comarques de Girona del XIX Certa-
men de lectura en veu alta, després 
de guanyar la semifinal territorial que 
va tenir lloc a l’Institut Jaume Vicens 
Vives de Girona, el dia 21 de març 
(foto superior dreta). La final d’aquest 
certamen se celebrarà a La Sala Tea-
tre Espai La Pineda de Sant Gregori el 
proper dimarts 25 d’abril. Molta sort, 
Pau!

D’altra banda, quatre alumnes de 
primer d’ESO (foto de la dreta, inferior) 
que han participat en el concurs «Fem 
matemàtiques», una activitat que té 
la finalitat de contribuir a desenvolu-
par la competència matemàtica dels 
alumnes i consta de tres fases: la 
primera es fa als centres educatius, 
en la segona competeixen els guanya-
dors de la primera i la tercera és la 
final entre els millors classificats de 
Catalunya. En l’edició d’aquest curs, 
quatre alumnes de 1r d’ESO (la Jana 
Carreras, la Desiree Gonzalez, l'Afra 
Ortiz i l'Ona Quesada) han passat a 
la segona fase que es dugué a terme 
el 22 d'abril a Banyoles. Molts ànims 
Jana, Desiree, Afra i Ona!

I després d’aquestes felicitacions, 
en aquestes pàgines us expliquem les 
activitats realitzades a l’Institut des de 
les diverses matèries, en aquesta rec-
ta final del curs 2022-23.

PROVES CANGUR
En primer lloc, el 16 de març es van 
celebrar les proves Cangur 2023, or-

Cinc alumnes de l’INS de Cassà, 
semifinalistes en dos concursos

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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ganitzades des del Departament de 
matemàtiques, en què van participat 
121 alumnes de 2n, 3r i 4t d’ESO i 
de 1r de batxillerat. Aquestes proves 
són considerades com «La festa de 
les matemàtiques» pel professorat 
organitzador perquè són unes proves 
d’àmbit mundial. Consten de 30 qües-
tions matemàtiques allunyades del 
temari curricular, per tal de treballar 
les mates d’una forma més atractiva, 
aplicant pocs càlculs complicats, i sí 
molts raonaments i lògica.

PARLEM AMB ELS ALCALDA-
BLES
En segon lloc, les matèries optatives 
de Comunicació Audiovisual i Ciuta-
dania de 1r de batxillerat han fet un 
treball conjunt, en el qual han realit-
zat entrevistes als tres alcaldables de 
Cassà de la Selva: Pau Presas, Marià 
Montsuñer i Robert Mundet. Ha es-
tat una experiència molt gratificant i 
enriquidora, en què han practicat les 
tasques pròpies del periodisme audi-
ovisual i han fet de càmeres, guionis-
tes, tècnics de so, editors, presenta-
dors…

ACTIVITATS A 2N D'ESO
En tercer lloc, a segon d’ESO s’han 
realitzat activitats des de diverses 
matèries. D’una banda, des del De-
partament de tecnologia, l’alumnat 
ha realitzat un projecte sobre les cen-
trals elèctriques en forma de situació 
d’aprenentatge titulat "Construïm una 
central elèctrica al Gironès". Amb 
grups cooperatius, havien de pensar 
i decidir quina era la central elèctrica 
més adequada, tenint en compte el 
territori i la quantitat d'energia que ne-
cessiten els seus habitants, etc. Una 

vegada triat el tipus de central, van 
haver d'elaborar -ne una maqueta.

I, finalment, a tutoria, els alumnes 
de 2n d’ESO han dut a terme una dinà-
mica del programa «Sigues tu», sobre 
relacions sexoafectives o altres dinà-
miques per millorar l’autoestima dels 
alumnes.

ACTIVITATS DEL PROJECTE 
ERASMUS+
I respecte del projecte Erasmus+ 
High Five for the Planet - Breathe in 
and Work out, entre els dies 6 i 10 
de març, els alumnes de 4t d’ESO del 
centre van rebre 31 alumnes proce-
dents de Finlàndia, Itàlia i Suècia. En 

total, hi van participar 32 alumnes 
de l’Institut, acompanyats per profes-
sors del centre i estrangers. Al llarg 
dels cinc dies d’estada, els alumnes 
van conèixer l’entorn de Cassà i la 
Costa Brava amb activitats relacio-
nades amb la sostenibilitat ecològica, 
econòmica i social. Entre les activi-
tats, l’alumnat va visitar la deixalleria 
municipal; Can Vilallonga i les Gavar-
res; les instal·lacions ecològiques 
de l’Hort de la Clara; l’Estartit i les 
Illes Medes, i la Pletera, a més de 
presenciar una conferència sobre la 
reducció de residus per part de l’Est-
her Peñarrubia. Aquesta acollida és 
la tercera mobilitat del projecte, des-

Els candidats Marià Montsuñer (PSC), Robert 
Mundet (JxC) i Pau Presas (Fem Cassà), entre-

vistats a l'Institut.
A l'altra imatge, les jornadaes de matemàtiques
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COL·LABORACIÓ AMB LES DONACIONS DE SANG
Com a projecte de 2n d’ESO, durant aquest últim mes, els 
alumnes han participat en l’organització de la donació de 
sang que realitzada el dissabte 15 d’abril al Pavelló poliva-
lent de Cassà. Han dissenyat el cartell (el logotip i l’eslògan 
«Salva vides, ho portes a la sang») mitjançant un concurs 

entre els cinc grups classe. 
També han col·laborat en la campanya de difusió d’aques-

ta donació fent tasques divulgatives: han gravat una falca 
a Ràdio Cassà, han creat una cançó per a l’ocasió, han 
redactat el correu informatiu i han repartit els cartells en 
establiments del municipi.

prés que deu estudiants del centre 
viatgessin a Itàlia el maig de 2022 
i deu més anessin a Finlàndia a l’oc-
tubre. El mes de maig, un nou grup 
d’estudiants de l’institut visitaran Su-
ècia, en la darrera mobilitat del pro-
jecte.

I sense deixar el projecte Erasmus, 
els alumnes de 3r d’ESO Marc J., 
Ostap S., Arnau J. i Marcel V. de 3r 
d'ESO han viatjat a Skopje (Macedò-
nia) acompanyats de les professores 
Carme Tarrenchs i Irene Vila. Aques-
ta activitat és una de les 6 mobilitats 

del projecte Erasmus Don't Wait to 
See the Destruction de 3r d'ESO que 
permet que els alumnes es reuneixin 
amb els companys d'altres països, co-
neguin les cultures i costums de Ma-
cedònia i segueixin realitzant activitats 
del projecte. 

Imatges de l'Erasmus a Cassà i a Macedònia
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ESCAPE ROOM DE BATXILLERAT
Per la seva banda, l’alumnat de pri-
mer de batxillerat (fotos superiors) ha 
realitzat una situació d’aprenentatge 
dins de la matèria de llengua catala-
na i literatura: un escape room sobre 
la matèria de Bretanya: el rei Artús, 
la reina Ginebra, els cavallers de la 

taula rodona, el mag Merlí, la fada 
Morgana, la dama del llac, l’espasa 
Excalibur… L’experiència ha estat en-
riquidora i han après d’una manera 
més dinàmica.

 I aquest mes continuem descobrint 
les persones amb qui convivim al 
centre des d’aquesta secció titulada 

‘Les cares de l’INS Cassà’, un espai 
d’entrevistes on col·labora l’alumnat 
de tercer d’ESO, dins del projecte del 
Servei Comunitari. 

Aquest mes han entrevistat la Ma-
ria Sastre, professora de geografia 
i història de l’Institut de Cassà de la 
Selva.

JOCS EN ANGLÈS
Des de la matèria de llengua angle-
sa han dut a terme una activitat ti-
tulada «Let’s play to learn english» 
que tractava de crear diferents ti-
pus de jocs (jocs de taula, de lle-
tres, de rol, etc.) i, una vegada cre-
ats, jugar-hi per aprendre anglès. 
Amb aquesta activitat els alumnes 
aprenen mitjançant la creació i la 
posada en pràctica dels jocs. 

74    Llumiguia · núm. 842 · abril 2023 



Institut de Cassà Entitats

1R D'ESO, A EMPÚRIES. 
L'alumnat de 1r d’ESO ha anat 
d’excursió al jaciment arqueolò-
gic d'Empúries, aprofitant que a 
ciències socials estan estudiant 
Grècia i Roma. Allà, han gaudit 
d'una visita teatralitzada amb ex-
plicacions sobre la ciutat grega i 
la ciutat romana. Seguidament, 
han fet una activitat d'educació 
visual i plàstica, i han creat obres 
de Land Art a la platja.

3R D'ESO: ACTIVITATS A LA PISCINA 
Pel que fa a les sortides fora del centre, els alumnes de 3r 
d’ESO han estat dues setmanes realitzant activitats espor-
tives a la piscina de Cassà. El primer dia els van fer una vi-

sita a les instal·lacions per ensenyar-los l’oferta d’activitats 
i, posteriorment en tres grups van poder fer un tast de 
dues activitats dirigides: el ciclo indoor i el circuit training).
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Les cares de l’INS Cassà

Quants anys fa que treballes de pro-
fessora?
Fa un any i nou mesos, fa poquet. 
De què treballaves abans?
He treballat de moltes feines. Abans 
de ser professora vaig ser correctora 
i redactora d’oposicions de l’Estat, una 
feina molt avorrida. I abans, vaig estar 
molts anys fent de fornera perquè els 
meus pares tenien una forn de pa i faig 
els croissants a la velocitat de la llum! 
[riu]
T'agrada la teva feina? 
No, no m’agrada: m’encanta la meva 
feina! Però sí que és veritat que hi ha 
dies com avui, un dilluns, que dues clas-
ses de tercer d’ESO seguides… Però 
sí, m’encanta, m’agrada molt la meva 
feina. Cada any canvia l’alumnat i també 
les matèries a vegades i això la fa molt 
interessant.
Et sents còmoda en el teu ambient 
de treball i amb els teus companys 
de feina?
Sí, aquí tothom és molt agradable, hi ha 
molt bon rotllo i estic a gust amb tots 
els professors.
De què t’agradaria treballar si no 
fossis professora? 
De DJ (discjòquei). No en sé, eh, però 
quan era jove volia ser DJ de música 
House.  M’encanta la música electròni-
ca. Encara avui, quan estic estressada, 
em poso els cascos i em passa tot i, 
bé, també vaig voler ser ballarina.
Quant de temps t'agradaria conti-
nuar treballant de professora aquí 
a Cassà? 
A l’Institut de Cassà s’hi està molt bé; 
m’hi quedaria per sempre. Però de pro-
fessora… ja no ho tinc tan clar. És una 
feina molt cansada. Des de principi de 
curs, no hi ha hagut ni un cap de set-
mana que no hagi hagut de corregir ni 
preparar classes. A vegades més i a 
vegades menys, però sempre tinc fei-
na. I, a part d’això, també has de tenir 
moltíssima paciència.
Ens podries explicar alguna anècdo-
ta que hagis viscut en aquest Insti-
tut com a professora? 
Bé, l’altre dia un alumne es va posar a 
ballar enmig de la classe… va ser molt 
interessant [riu].

Aquí a Cassà s’està molt tranquil, 
però m’he trobat amb situacions a al-
tres instituts que Déu n’hi do! Com a 
professora vius moments macos com 
seguir parlant amb exalumnes al cap de 
tres anys i d’altres no tan maques com 
ara que una vegada una alumna va sor-
tir per la finestra del segon pis i va anar 
cap a la classe del costat mentre jo feia 
classe i em vaig espantar molt.

A quin Institut vas estudiar? 
Vaig estudiar ESO a Terrassa en un 
institut enorme i després me’n vaig 
anar tres anys a Cuba, a l’Havana. Allà 
vaig estudiar en una escola molt petita 
durant tres anys i vaig repetir tercer. 
Quan vaig tornar una altra vegada a 
Terrassa vaig acabar tercer i quart a 
l’Institut Nicolau Copèrnic i després vaig 
estudiar batxillerat humanístic. Quan 
vaig acabar vaig fer Història a la Univer-
sitat Autònoma de Barcelona i després 
vaig fer el Màster d’Història Contempo-
rània.
Per què vas marxar a Cuba? 
És una pregunta una mica complicada 
de respondre… Els meus pares sem-
pre han estat molt progressistes i vo-
lien viure en un país diferent i van triar 
Cuba. Com que jo tenia dotze anys, vaig 
marxar amb ells. Allà vaig repetir curs 
perquè la meva prioritat era sortir de 
festa, però va ser una experiència me-
ravellosa. Després, hi tornava cada any 
i l’última vegada que vaig anar-hi va ser 
el 2010.
Ens podries explicar alguna cosa 
sobre l’Havana, pels que no hi hem 
anat? 
L’Havana és una ciutat que està des-
trossada, però que té un encant que 
no havia ni he vist encara a cap altre 
lloc. És la ciutat més alegre on he estat: 
a cada carrer hi ha música en directe, 
gent ballant, gent xerrant... Els cubans 
tenen molt de temps per a ells ma-
teixos, a diferència de nosaltres. Una 
cosa que ens falta a nosaltres aquí és 
temps. El temps el comprem amb di-
ners, si vull temps per mi mateixa he de 
pagar algú que vingui a netejar per no 
haver de fer-ho jo. Quan acabes la vida, 
el que més valores és el temps: temps 
que no has passat amb una persona o 
temps que no has tingut per fer alguna 

cosa… 
Estàs casada i/o tens fills? 
Ni estic casada ni tinc fills, però tinc un 
gat.
Què fas durant el teu temps lliure? 
En tinc molt poc, la veritat. Aquest curs 
m’he de preparar molt les classes de 
batxillerat perquè ja és un nivell més alt, 
però bé, quan puc escolto música i a ve-
gades jugo a l’ordinador, un joc que es 
diu Civilization que és de civilitzacions. 
Soc historiadora i m’agrada molt. Però, 
a part d’això, el que més m’agrada és 
llegir, llegeixo moltíssim. Ah! I també 
m’encanta mirar sèries, gaudeixo molt.
Quines són les teves habilitats? 
Soc molt bona cuinera i faig bones clas-
ses, crec.
On et veus d'aquí a 5 anys?
Doncs al mateix lloc, treballant de pro-
fessora, fent les les activitats que faig 
ara en general, potser amb família i 
amb un nen o nena.
Què és el millor que has aconseguit? 
A la meva vida? Probablement estar 
tranquil·la de ser com soc, accep-
tar-me a mi mateixa, tirar endavant i te-
nir ànims, que això és molt important.

I ara, un qüestionari ràpid:
Un color? El verd, per l’esperança.
Un número? El nou, simplement per-
què m’agrada.
Un animal? El gat perquè tinc un gat a 
casa, en Gordi.
Una sèrie? The Wire.
Una cançó? La música House, en ge-
neral.
Un llibre? Las tres bodas de Manolita, 
d’Almudena Grandes.
Un lloc? L’Havana.
Moltes gràcies, Maria.
Moltes gràcies a vosaltres.

Larissa Mihaela Necula i Elma Xifre, 
alumnes de 3r d’ESO

Maria Sastre, Geografia i Història
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Un any més, comença la tempo-
rada de ral·lis per l'equip d'ACMo-
torsport. Per aquest any 2023, el 
propòsit i objectiu és, disputar ín-
tegrament el campionat aragonès 
de ral·lis d'asfalt, on esperen poder 
assolir uns molt bons resultats, i si 
surt l'oportunitat, poder disputar 
també algun ral·li a Catalunya.

Els passats dies 24 i 25 de fe-
brer, tota l'esquadra es va despla-
çar fins a la localitat de La Almunia 
de Doña Godina (Saragossa) on 
es disputava la primera de les sis 
proves que componen el campionat 
d'Aragó de ral·lis d'enguany,

La prova començava ben d'hora 
el dissabte 25 amb les correspo-
nents verificacions administratives 
i tècniques. La sortida del primer 
participant va ser a les 12:00h i 
seguidament cada minut els se-
güents 60 participants que forma-
ven la llista.

El ral·li es dividia en tres trams 
diferents i amb tres passades en 
dos d'ells i amb dues l'altre, amb un total de 86,2 km cro-
nometrats, essent els dos últims de nit.

Des de l'inici marcaren un molt bon ritme de carrera, 
i es col·locaren en una molt bona 2a posició de classe 1 
(vehicles amb motor fins a 1600 cc), i entre els 15 millors 
a la general. L'equip es va mostrar molt regular durant 
tota la prova i sense cap problema destacable, fet que els 
va permetre conservar aquesta 2a posició de la classe 1 i 
escalar finalment fins a una excel·lent 10a posició general. 
Un resultat que al principi de ral·li no s'esperaven, ja que 
el nivell dels participants era molt elevat, amb pilots que es 
preparaven per campionats de nivell superior. L'equip de 
nou, va obtenir uns resultats molt destacables amb petit i 
equilibrat Citroën AX.

Aquest bon resultat els dona molta moral per encarar la 
següent prova del campionat, aquest mes d'abril a la loca-
litat de Barbastre, ral·li que l'equip d'ACMotorsport en les 
dues últimes edicions disputades ha aconseguit la victòria 
en classe 1.

Un cop més donen les gràcies als familiars, amics i tots 
els membres de l'equip que es van desplaçar per donar el 
seu suport. També agraeixen un any més el suport de tots 
aquells espònsors que els ajuden a tirar endavant a cada 
una de les proves disputades.

Sense tots ells això no seria possible.
Gràcies.

ACMotorsport

Bon inici de la temporada de 
rallis per l'AC Motorsport

Van ser segons en la seva categoria al ralli de La Almunia

  Narcís Alcalà, pilot i la resta de l'equip Motorsport i un moment de la prova del campionat aragonès.
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L’equip juvenil de la UD Cassà va tenir 
una destacada actuació al MIC de fut-
bol disputat la Setmana Santa assolint 
el primer lloc en el seu grup en la fase 
prèvia de la categoria U18 i arribant 

fins als quarts de final en la fase final.
Els joves que entrena Edgar Garcia 

van començar la competició contra el 
Power de Toronto als quals van gua-
nyar per 4-3, un resultat massa ajus-

tat que no reflecteix la superioritat 
dels cassanencs. En el segon partit, el 
més difícil, van jugar contra la Real So-
ciedad de Sant Sebastià i van guanyar 
per un gol a zero als joves de l’equip 

Fotografies dels juvenils del Cassà al MIc: a la foto superior, Fèlix Llinàs rebutja una pilota amb el cap; a les altres,  celebració dels juvenils després d'una de 
les victòries i Gerard Massegur,  en el primer partit, contra el Power canadenc.

El  juvenil  del Cassà destaca 
al torneig internacional MIC

Es confirma el descens del primer equip a 3a Catalana
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de primera divisió donostiarra. En el 
tercer partit de la fase prèvia  victòria 
clara contra al Futbol Central de Los 
Angels per 1 a 5.

Als vuitens  de final l’equip cas-
sanenc va imposar-se als penals a 
l’equip Legends FC després que el 
matx acabés amb empat a zero gols. 
En els quarts de final es va perdre 
amb l’equip de Mali Promosport Etoi-
les du Monde per 0-3. Aquest equip 
seria el guanyador final del torneig. ja 
que va endur-se per penals el partit 
decisiu contra la FF Badalona.

En categoria femenina l’equip cadet 
juvenil de la UD Cassà es va procla-
mar campió de la fase de consolació; 
a la prèvia l’equip cassanenc va per-
dre davant l’Estartit (0-1) i el Manu 
Lanzarote (7-1), però va guanyar al 
Gerunda per 0-1. El Cassà va arribar 
a la final de consolació on va guanyar 
per incompareixença l'Eastern (3-0) i 
es va tornar a endur el títol de conso-
lació del torneig.

El camp municipal d’esports de Cas-
sà va tornar a ser escenari del MIC 
amb un total de setze partits dispu-
tats les jornades de dimecres, dijous 
i divendres amb  equips de diferents 
orígens i països si bé sense equips tan 
atractius com en anteriors edicions, 
cosa que va repercutir en la disminu-
ció de l’expectació despertada i públic 
assistent per veure els encontres.

EL PRIMER EQUIP LLUITA FINS 
AL FINAL PERÒ BAIXA A 3A
El primer equip masculí de la UD Cassà 
jugarà l'any que ve a Tercera Catalana 
després d'haver perdut el 16 d'abril 
al camp de Quart (3-2). Tot i que va 
intentar mantenir les esperances fins 
al final la derrota els condemna al des-
cens després d'una temporada que es 
va malaguanyar amb uns nefastos pri-
mers mesos sense guanyar pa partit. 
L’u d’abril s'havia guanyat al Bisbalenc 
per 3 a 2 i així va mantenir unes mí-
nimes esperances de mantenir-se a 
segona catalana, quan faltaven quatre 
jornades per a la fi del campionat.

El Cassà va tornar a afrontar el par-
tit amb moltes baixes, però va saber 
sobreposar-se i, encara que els em-
pordanesos es van avançar tot just 
començar el matx, els homes de Tei-
xidor van reaccionar al segon temps i 
van capgirar el marcador amb gols de 
Brais i Iker. El Bisbalenc va empatar, 
però a deu minuts del final Brais va 
aconseguir el tercer gol del Cassà que 

A la dreta, de dalt a baix, l'equip femení que 
va guanyar el torneig de consolacio al Mic; el 

primer equip del Cassà celebra un dels gols 
davant el Bisbalenc; i el tècnic de l'equip, Marc 

Teixidor, donant instruccions.
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seria el definitiu.
En l’anterior partit d’aquesta segona 

fase el Cassà va aconseguir un empat 
amb gust de derrota (2-2) al camp 
de l'Empuriabrava. El Cassà va anar 
al descans amb victòria per 0-2 amb 
gols de Nierga i Karim; però el matx 
es va complicar quan al cap de tres 
minuts de la represa i 5 minuts des-
prés, els jugadors d'en Teixi van encai-
xar dos gols que feien témer el pitjor; 
però ja no va haver-hi més gols tot i 
que els dos conjunts van tenir ocasi-
ons per desfer l'empat, sobretot quan 
en Brais va gaudir d'una oportunitat 
sol davant del porter que va desviar a 

córner; a la sortida del córner l'àrbi-
tre va xiular el final del partit. 

Finalment en el partit jugat a Quart 
tot i que es va començar guanyant (0- 
1) el Cassà va sucumbir per 3 a 2 i 
a tres partits del final del campionat 
ja es quedava sense opcions de sal-
vació.

Pel que fa al primer equip sènior fe-
mení en els darrers partits ha passat 
per una mala ratxa i veu perillar el ter-
cer lloc de la classificació.

Tampoc no ha estat gaire encertat 
l’equip filial masculí que tot i aconse-
guir una espectacular golejada contra 
el Vilablareix no va estar a l’altura en 

el partit contra el GEiEG i no va poder 
fer res en la visita del líder, el Caldes, 
que va passejar-se per Cassà (0-4).

RESULTATS DE LES DARRERES 
JORNADES
Futbol masculí
2a Catalana
Empuriabrava Castelló CE, 2 - UD Cas-
sà, 2
UD Cassà, 3 - Bisbalenc AT, 2
 
4a Catalana 
UD Cassà, 7 - Vilablareix FC, 4
GEiEG, 2 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 0 - Caldes Malavella UE, 4

A dalt, un partit del filial, amb el seu entrenador, Eduard Grau; a les altres 
imatges, els equips prebenjami B, l'infantil femení A i l'aleví femení.
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Juvenil A: 
Tossa UE, 0 - UD Cassà, 3
UD Cassà, 2 - Vilablareix FC, 2
Farners CE, 2 - UD Cassà, 3 
Juvenil B: 
UD Cassà, 1 - Base Vilobí 2015 CF, 3
Montessori-P. CCE, 2 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 4 - Tossa UE, 1
 
Cadet A: 
Ca l’Aguidó AD, 4 - UD Cassà, 1 
UD Cassà, 7 - Olímpic Malgrat CE, 1
Fornells UE, 0 - UD Cassà, 2
Cadet B: 
Sp. Vidrerenca CEF, 2 - UD Cassà, 0
UD Cassà, 3 - At Club Lloret, 0
Fornells UE, 2 - UD Cassà, 3

Infantil A: 
UD Cassà, 3 - Lloret FC, 2
Unió Girona ACE, 2 - UD Cassà, 2
UD Cassà, 1 - Caldes Malavella Ue, 1
Infantil B 
UD Cassà, 2 - ComaCros UE, 4
Bescanó CD, 17 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 0 - Sant Ponç AT, 11
Infantil C 
UD Cassà, 6 - Escola F Bosc de Tos-
ca, 1
Sant Ponç AT, 1 - UD Cassà, 5
UD Cassà, 4 – Sta. Eugènia CF, 0
Aleví A: 
UD Cassà, - Unió Girona ACE, X

Figueres UE, - UD Cassà, 1
Vilablareix FC, - UD Cassà, 1
Aleví B: 
Vilablareix FC, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - Santa Eugènia CF, 1
Penya Bons Aires, - UD Cassà, 2
Aleví C: 
Banyoles CE, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - ComaCros UE, 2
Sarrià Ter CF, - UD Cassà, 1
Aleví D: 
Global-Palamós CF, - UD Cassà, X
UD Cassà, - Base Llagostera CF, 2
EF Vidrerenca, - UD Cassà, 1

Benjamí A 
Girona FC, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Vilablareix FC, 2
SF de Guíxols CF, - UD Cassà, 1
Benjamí B: 
UD Cassà, - EMF Calonge-Sant Anto-
ni, 2
UD Cassà, - Sant Gregori AE, 2
Sta. Eugènia CF, - UD Cassà, 2
Benjamí C: 
Sant Ponç, - UD Cassà, 1
Bell-lloc, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Penya Bons Aires, 2

Prebenjamí A
UD Cassà, - Vilablareix FC, X
Quart UE, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Lloret CF, 2

Prebenjamí B:
Racing Blanenc FC, - UD Cassà, 1
UD Cassà, - Sta. Eugènia CF, 1
Quart UE, - UD Cassà, 2
Prebenjamí C:
UD Cassà, - Bell-lloc, 2
UD Cassà, - Vilablareix FC, 2
 
Escoleta 
UD Cassà, - UE Fornells, 2 

Futbol femení
Sènior: 
UD Cassà, 3 - Fontsanta-Fatjó CD, 0
Fundació UE Vic, 4 - UD Cassà, 1
UD Cassà, 1 - Torelló FC, 6

Juvenil: 
Roses City FC, 0 - UD Cassà, 3
UD Cassà, 0 Descansa
UD Cassà, 3 - L'Estartit UE, 2

Infantil A: 
UD Cassà, 3 - Cabanes UE, 3
Farners CE, 1 - UD Cassà, 7
UD Cassà, 11 – Ca l’Aguidó, 5
Infantil B: 
Gerunda FC, 2 - UD Cassà, 3
UD Cassà, 3 - Bescanó CD, 6
 
Aleví: 
Gerunda FC, - UD Cassà, 2
UD Cassà, - FUE Olot, 1

L'acadèmia sueca de futbol de l'Espanyol, al Cassà
Una trentena de joves jugadors de les acadèmies de fut-
bol de l'RCE Espanyol a les localitats sueques d’Estocolm i 
Göteborg van venir a Cassà el dimecres 12 d’abril per dis-
putar uns quants partits amistosos amb els  equips alevins 
i infantils del Cassà. Un dels coordinadors de les acadèmi-
es de l’Espanyol a Suècia, el cassanenc Bernat Domingo, 
va dirigir l'expedició i va aprofitar la seva estada per  retro-
bar vells amics de la seva llarga etapa al futbol cassanenc. 
Bernat va intercanviar amb el president de la UD Cassà, 
Miquel Clapés, samarretes dels respectius clubs. Domingo 

va valorar de manera molt positiva la seva estada a Göte-
borg on està duent a terme una tasca de formació en el 
món del futbol en una societat on reconeix que "l'esport del 
futbol està molt menys arrelat que aquí a Catalunya; allà hi 
ha altres esports, especialment de sala, que són més po-
pulars". Les circumstàncies climatològiques evidentment 
influeixen en aquesta situació, però per Bernat Domingo 
el repte està “a anar millorant el nivell dels joves jugadors 
especialment en aspectes tècnics i tàctics per anar conso-
lidant les nostres escoles de futbol”.
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Dos equips de base del Foment de 
bàsquet jugaran per assolir el títol gi-
roní després dels bons resultats de la 
primera part de la competició: el mini 
femení i el premini masculí. 

Repassem els resultats de bàsquet 
dels equips del Foment Deportiu Cas-
sanenc de les darreres jornades:

2A CATALANA SÈNIOR MASC.
CB l'Escala 64 - Automatismes 
Cassà-FD Cassanenc 72
Cassanenc: Rodríguez (12), Miquel 
(2), Nuell, Jimenez (8), Artero (12), 
Milan (21), Boadella (4), Fusté, Teixi-
dor (4), Biri júnior (5), Busquets, Duch 
(3). 17 faltes pers.; cap eliminat; 2 
de 2 tirs lliures; 9 triples: 3 Milan, 2 
Jimenez, 2 Artero, Biri júnior, Duch.
Parcial cada 5 minuts: 15-19, 35-
42, 54-58, 64-72.
L'equip cassanenc sempre ha anat 
per davant en el marcador, i ha portat 
el ritme del partit. Aquesta vegada la 
bona defensa i el bon encert dels tri-
ples els ha donat la victòria.
Automatismes Cassà-FD Cassa-
nenc 68 - C.E.Vilatorta 58
Cassanenc: Rodríguez (8), Miquel 
(4), Nuell (10), Jimenez (7), Artero 
(15), Milan (11), Boadella, Fusté, Tei-
xidor, Biri júnior, Busquets, Duch (2). 
25 faltes pers.; cap eliminat; 11 de 
19 tirs lliures; 9 triples: 2 Nuell, 2 
Jimenez, 2 Biri júnior, Miquel, Artero, 
Milan. Parcial cada 5 minuts: 18-
21, 35-36, 55-49, 68-58.
S'ha hagut de lluitar molt per assolir 
la victòria, ja que l'equip visitant s'ha 
posat per davant en el marcador fins 
a la mitja part (35-36). Al tercer pe-
ríode un parcial de 10-2 (45-38) ha 

L'equip júnior femení del Foment. Dretes: Queralt Bos, Besa (entrenadora), Pagés (entrenadora), Car-
ré, Sanchez i Aixa Martin. Ajupides: Npenda, Fuertes, Isona Martin i Avilés.

donat ales al nostre equip i ha assolit 
una important victòria.
L'equip cassanenc ocupa el vuitè lloc, 
amb 19 partits jugats, 10 victòries i 
9 derrotes; 1259 cistelles a favor i 
1280 en contra.

2A CATALANA SÈNIOR FEMENÍ.
FD Cassanenc 57 - CB Banyoles 43
Cassanenc: Besses, Busquets, Palet 
(3), Porsell (4), Teixidor, Barnés (16), 
Torres (6), Pagès (4), Josa, Albacete 
(3), Garcia (9), Ramírez (8). 14 faltes 
pers.; cap eliminada; 12 de 21 tirs 
lliures; 7 triples: 3 Garcia, 2 Torres, 
Albacete, Ramírez. Parcial cada 5 
minuts: 12-10, 30-22, 45-31, 57-
43.

Partit dominat pel nostre equip des 
del primer minut. A cop de triples 
s'ha trencat la bona defensa de les 
visitants. La millor jugadora de les vi-
sitants ha estat la cassanenca Carla 
Duch amb 21 punts dels 43 de l'equip 
del CB Banyoles.
L'equip de 2a catalana sènior feme-
ní ocupa el novè lloc amb 17 partits 
jugats, 8 victòries i 9 derrotes; 866 
cistelles a favor i 911 en contra.
FD Cassanenc 51 - CB Granollers 
31
Cassanenc: Busquets, Palet, Saubi, 
Porsell (13), Teixidor, Barnés (11), 
Torres (6), Pagès, Josa, Albacete 
(8), Garcia (4), Ramírez (9). 15 faltes 
pers.; cap eliminada; 9 de 19 tirs lliu-

Dos equips de bàsquet de base 
lluiten pel campionat gironí

El mini femení i el premini masculí del Foment, entre els millors
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res; 4 triples: 2 Torres, Porsell, Alba-
cete. Parcial cada 5 minuts: 15-4, 
23-16, 35-23, 51-31.
Les noies del Foment han dominat a 
plaer durant els 40 minuts. La pres-
sió a tota la pista i robar moltes pilo-
tes ha anat ampliant el resultat fins 
a arribar als 20 punts de diferència.
CB Tona “A” 56 - FD Cassanenc 54
Cassanenc: Besses (1), Busquets, 
Palet (3), Saubi, Porsell (3), Barnés 
(19), Torres (3), Pagès (5), Josa, Al-
bacete (3), Garcia (3), Ramírez (9). 
17 faltes pers.; cap eliminada; 9 de 
15 tirs lliures; 5 triples: Garcia, Pa-
gès, Porsell, Ramírez, Barnés. Par-
cial cada 5 minuts:15-11, 36-16, 
47-37, 56-54.
El Foment ha començat malament i ha 
treballat molt per reduir les diferènci-
es; el marcador, ha estat molt ajustat 
fins al final, però al nostre equip li ha 
faltat una mica d'encert per assolir la 
victòria.
L'equip de 2a catalana ocupa el vuitè 
lloc amb 20 partits jugats, 9 victòries 
i 11 derrotes; 1.014 cistelles a favor 
i 1.060 en contra.

3A CATEGORIA SÈNIOR MASC.
FD Cassanenc B 45 - Palamós 82
Cassanenc: Abulí, Albacete, Martí-
nez (2), Ortega (7), Bagué (4), Carré, 
Garcia (2), N. Boadella (11), Teixidor 
(6), Vila (5), Ciurana (6), Mejias.33 
faltes pers.; eliminats: Martínez, Tei-
xidor, Vila; 4 de 8 tirs lliures; 1 triple 
d'Ortega. Parcial cada 5 minuts: 
18-18, 22-47, 32-68, 45-82.
Un parcial de 4-29 al segon període 
(22-47) ha deixat el partit sentenciat 
per part dels visitants
FD Cassanenc B 52 - CB Santjoa-
nenc 58
Cassanenc: Abulí (11), Albacete, 
Martínez, Ortega (5), Torrent (9), 
Carré, Garcia (5), Boadella (8), Mun-
det, Teixidor (2), Ciurana, Mejias. 23 
faltes pers.; eliminats: Martínez i Tei-
xidor; 4 de 5 tirs lliures; 8 triples: 3 
Abulí, 2 Torrent, 2 Garcia, Ortega. 
Parcial cada 5 minuts: 20-13, 30-
29, 33-48, 52-58.
 L'equip cassanenc ha rebut un par-
cial de 3-19 (33-48) i encara que ha 
lluitat per reduir les diferències no ha 
estat possible.
L'equip ocupa el desè lloc amb 18 
partits jugats, 2 victòries i 16 derro-
tes; 1.091 cistelles a favor i 1.271 
cistelles en contra.

SOTS-21 MASCULÍ.
Comença la 2a fase on tindrà com a 
rivals el CB Sarrià de Ter i el CB Olot.
FD Cassanenc 58 - CB Sarrià de 
Ter 62
Cassanenc: Borrego (20), Avilés, Fa-
bregas (2), Freixa (4), Comalada (6), 
Vila (19), Fernandez (2), Bagué, Cue-
llar (3). 27 faltes pers; eliminats: Avi-
lés, Vila; 4 de 8 tirs lliures; 4 triples: 
3 Vila i Cuèllar. Parcial cada 5 mi-
nuts: 12-18, 23-29, 43-46, 58-62.
Partit molt igualat, però sempre han 
anat per darrere en el marcador, amb 
avantatges dels visitants per pocs 
punts. 
L'equip sots 21 masculí ocupa el 
tercer lloc amb un partit jugat i una 
derrota amb 58 cistelles a favor i 62 
cistelles en contra.

JÚNIOR MASCULÍ
FD Cassanenc 49 - CB Banyoles 38
Bàsquet Girona blanc 54 - FD Cas-
sanenc 59
Cal destacar la victòria a la pista del 
primer classificat, el Bàsquet Girona 
blanc.
FD Cassanenc 47 - U.E La Cellera 
50
L'equip júnior masculí ocupa el setè 
lloc amb 19 partits jugats, 11 victò-
ries i 8 derrotes; 1.231 cistelles a 
favor i 1.109 cistelles en contra.

JÚNIOR FEMENÍ
Comença la segona fase de l'equip 
júnior femení i tindrà com a rivals el 
Bàsquet Vilafant i el CB Vall d'en Bas .

FD Cassanenc 46 - CB Vall d'en 
Bas 55

L'equip infantil femení. Dretes: Clàudia Garcia 
(entrenadora), Aina Bosacoma, Jana Esparra-
guera, Anna Vilà, Ivette Vila i Tanit Sáa¡nchez 
(ajudant entrenadora). Ajupides: Marina Valen-
tí, Mariona Lloveras, Èlia Duran i Ivet Molins.
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CADET MASCULÍ
At Silenc 53 - FD Cassanenc 58
FD Cassanenc 56 - CB Llagostera 
53
CB Quart 76 - FD Cassanenc 61
L'equip cadet masculí ocupa el sisè 
lloc amb 20 partits jugats, 10 victò-
ries i 10 derrotes; 1.189 cistelles a 
favor i 1.231 en contra.

CADET FEMENÍ
FD Cassanenc 49 - U.E.La Cellera 
61
FD Cassanenc 69 - CB Blanes C 24
FD Cassanenc 62 - CB Caldes de 
Malavella 74
 L'equip cadet femení ocupa el quart 
lloc amb 19 partits jugats, 11 victò-
ries i 8 derrotes; 1.013 cistelles a 
favor i 979 en contra.

INFANTIL MASCULÍ
Comença la 2a fase amb aquests ri-
vals: CE Palamós, Bàsquet Arbúcies i 
Escolàpies de Figueres negre.
FD Cassanenc 70 – Escolàpies de 
Figueres 19

INFANTIL FEMENÍ.
Bàsquet Vilafant 37 - FD Cassa-
nenc 63
FD Cassanenc 77 - CB Salt verd 50
L'equip Infantil femení ocupa el segon 
lloc amb 4 partits jugats, 3 victòries i 
1 derrota; 259 cistelles a favor i 206 
en contra.

PRE-INFANTIL MASCULÍ.
Montessori 31 - FD Cassanenc 76
FD Cassanenc 70 - CB Castelló 30
Unió Girona Maristes 65 - FD Cas-
sanenc 47

L'equip ocupa el sisè lloc amb 20 par-
tits jugats, 10 victòries i 10 derrotes; 
1.026 cistelles a favor i 874 cistelles 
en contra.

MINI MASCULÍ.
Bàsquet Girona blanc 90 - FD Cas-
sanenc 40
L'equip ha acabat aquesta fase al vui-
tè lloc amb 18 partits jugats, 5 victò-
ries i 13 derrotes; 1.062 cistelles a 
favor i 1.302 en contra.
Comença la segona fase contra: CB 
Sant Narcís i CB Farners
CB Sant Narcís 33 - FD Cassanenc 
80

MINI FEMENÍ A
A la fase final aquest equip tindrà com 
a rivals els millors de la demarcació: 
CB Blanes A, Bàsquet Girona, UCA 
Peralada; d'aquí ha de sortir el cam-
pió territorial.
FD Cassanenc A 92 - CB Blanes A 
42

MINI FEMENI B
FD Cassanenc B 44 - Bàsquet Ve-
druna de Palamós 35
L'equip de Mini femení B acaba aques-
ta fase al desè lloc amb 18 partits 
jugats, 1 victòria i 16 derrotes; 361 
cistelles a favor i 1.119 en contra.
L'equip de Mini femení B jugarà l'últi-
ma fase amb: CB Santjoanenc, Bàs-
quet Vedruna de Palamós i el Bàsquet 
Vilafant.
FD Cassanenc B 16 - CB Santjoa-
nenc 66

PRE MINI MASCULÍ A
C.E.Palamós - FD Cassanenc A 

(guanyador)
L'equip de Pre-mini masculí A acaba 
aquesta fase al primer lloc amb 16 
partits jugats amb 15 victòries i cap 
derrota; amb 970 cistelles a favor i 
334 cistelles en contra.
L'equip de Pre-Mini masculí A dispu-
tarà la fase final contra els següents 
equips: CB Salt verd, CB Adepaf de 
Figueres, Bàsquet Girona vermell.
L'equip que quedi primer quedarà 
campió territorial.
FD Cassanenc A (guanyador) - Bàs-
quet Girona vermell
L'equip de Pre-mini masculí A ha co-
mençat amb bon peu aquesta fase 
amb un partit jugat amb una victòria, 
amb 64 cistelles a favor i 59 en con-
tra.

PREMINI MASCULÍ B 
Escolàpies de Figueres - FD Cassa-
nenc B (perdedor)
FD Cassanenc B (guanyador) - UE 
La Cellera
Bàsquet Porqueres - FD Cassanenc 
B (perdedor)
L'equip de Premini masculí B ocupa 
el sisè lloc amb 20 partits jugats, 10 
victòries i 10 derrotes; 806 cistelles 
a favor i 850 en contra.

PREMINI SALLE CASSÀ
Salle Cassà (perdedor) - EEM Cal-
des
CEEB Tordera - Salle Cassà (gua-
nyador)
L'equip de PreMini de la Salle Cassà 
ocupa el novè lloc amb 17 partits ju-
gats, 4 victòries i 13 derrotes; 492 
cistelles a favor i 708 cistelles en con-
tra.

CAMPUS  DE  BÀSQUET  
SETMANA  SANTA.
Els dies 3,4,5,6 d'abril de les 
9 hores fins a les 13 hores al 
PV3 de Cassà de la Selva s'ha 
fet el CAMPUS DE BÀSQUET de 
SETMANA  SANTA.

Les monitores han estat la 
Cristina Porsell i la Paula Teixidor 
amb els següents participants: 
Xènia Teixidor Auradell,Jordi 
Corral Mas, Pau Desplans Eli-
as, Arnau Fusté Luna, Jan Fus-
té Luna, Eloi Gascons Mateu, 
Pau Fajula Ribas,Marti Fajula 
Ribas, Liam Vilá Albacete, Joa-
quim Cassoles Rodriguez, Adrià 
Matarrodona Rich, Guillem Ma-
tarrodona Rich, Marc Valentí 
Quiñones, Pep Casanovas, Mar-
tin -cieto, Marc Martinez Soles.

Han estat 4 dies però inten-
sos amb jocs, activitats i molt de 
bàsquet.
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FD Cassanenc / Bàsquet Esports

Equip sènior femení de la temporada 2008-2009; dretes: Manel Candelario, Marta Mascort, Gloria Raset, Alba Rabassedas, Arianna Vilá, Anna Ros, Gisela 
Betorz i Ferran Navarro: ajupides: Cristina Llombart, Anna Sanchiz, Janet Garcia, Sandra Paez, Eva Vila i Núria Brugulat. A la dreta, la Sandra i la seva 
filla Gina, en l'actualitat.

CELEBREM ELS 100 ANYS DE LA  FEDERA-
CIÓ  CATALANA  DE  BÀSQUET.
Aquest any celebrem els 100 anys de la Federació 
Catalana de Bàsquet (1923-2023) i per això a l'espai 
Santa Caterina, seu de la Generalitat a Girona, s'ha 
inaugurat una exposició de la Federació Catalana de 
Basquetbol.

L'acte inaugural de la mostra va tenir lloc el dime-
cres 5 d'abril a les 6 de la tarda amb assistència 
del president de l'FD Cassanenc Àngel Teixidor i Xevi 
Carrera com a representants del club de Cassà de 
la Selva (a la imatge). L'exposició es pot visitar fins al 
21 de maig, de dilluns a divendres de 10 a 13 hores 
i de 18 a 20 hores. Diumenges, de 10 a 13 hores.

SANDRA  PAEZ  MORALES
Va néixer el 28 de juliol del 1981

Actualment la Sandra és directora 
de l'Escola Sant Esteve de Caldes de 
Malavella. Habitualment participa en 
les Diades de Veteranes cada any el 
26 de desembre (Sant Esteve).

A més de la Gina, que juga a bàs-
quet, té un fill de 9 anys que es diu 
Martí i juga a futbol a la UD Cassà en 
la categoria Benjamí A Preferent.

Historial Esportiu de la Sandra:
Temporada 1992-1993:  Salle Cas-

sà. Mini bàsquet.
1993-1994:  Salle Cassà B  Infantil 

femení.
1995-1996: F.D. Cassanenc B. Ca-

det femení.
1996-1997 F.D.Cassanenc A. Ca-

det femení.
1997-1999: FD Cassanenc. Júnior 

femení.
2005-2006: CB Palau Sacosta. Sè-

nior provincial.
2006-2007: CB Palau Sacosta. Sè-

nior provincial.

2007-2009:  FD Cassanenc Sènior 
Provincial.

2009-2012: FD Cassanenc B Sèni-
or  Provincial.

GINA CARBÓ PÀEZ
Va néixer el 14 de març del 2011.

Historial Esportiu:
2019- 2021 PreMini femení FD 

Cassanenc.
2021-20232 Mini femení A  FD 

Cassanenc.

La saga del bàsquet continua: Sandra Pàez i Gina Carbó
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Col·laboracions Ara fa 75 anys

Mossèn Juan Margall deixa la 
Parròquia. Era una notícia conegu-
da, però encara no es tenia constàn-
cia del moment en què es produiria. 
Margall (a la foto) havia estat nome-
nat per la Santa Seu en el passat 
mes de desembre de 1947 com a 
canonge penitenciari de la Catedral 
de Girona. Juan Margall Sellas, fill de 
Camprodon nat l’any 1899, ja havia 
destacat de ben jove, doncs amb no-
més divuit anys seria distingit amb 
el Doctorat de Filosofia i l’any 1922 
també es doctoraria en Teologia. Ar-
ribaria a Cassà el 9 de juliol de 1939 
un cop acabada la Guerra Civil; en 
el moment de la seva marxa hauria 
passat prop de nou anys a Cassà.

Margall era una persona molt ben 
considerada al poble i per això aquell 
esdeveniment provocà un seguit de reconeixements. Segu-
rament el més destacat fou el que provenia de l’Ajuntament 
on l’alcalde Salvi Rodà l’anomenaria fill adoptiu de la vila. Com 
era lògic aquesta seria una notícia celebrada per la revista. 
Margall havia estat una part important del Luz y Guía des dels 
inicis firmant les editorials dels primers números i publicant 
multitud d’escrits. Una prova de la importància del personat-
ge és que la publicació de la revista va sortir amb uns quants 
dies de retard, ja que s’hi volia incloure tant el fet com els 
oportuns homenatges i paraules d’agraïment cap al mossèn.

El dia escollit per oficialitzar el comiat fou el diumenge 18 
d’abril. Primerament, es celebraria una missa a les onze del 
matí. A dos quarts d’una del migdia s’aniria a l’Ajuntament on 
se li faria lliurament d’un pergamí anomenant-lo fill adoptiu de 
la vila. A les quatre de la tarda nova missa on Margall pronun-
ciaria el sermó de comiat.

En el dia del seu comiat Margall publicaria una Memòria 
de les obres realitzades a l'església parroquial des de l’agost 
del 1939 fins a l’abril de 1948 detallant totes les millores, 
els ingressos i les despeses. Concretament, s’havien invertit 
260.287’85 pessetes recaptant-se un total de 196.629’60. 
Tot i la diferència entre ambdues xifres s’assegurava que tot 
l’import de les obres havia estat cobert.

Fusta a dojo: Durant aquell mes a l’Estació s’havien acu-

La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (abril 1948)

mulat grans quantitats de pins tallats 
esperant ser traslladats pel Carrilet 
a mesura que les necessitats i la ca-
pacitat del mateix ho permetessin.

Festivitats religioses: En aquell 
any 1948 la festivitat de Sant Josep 
i la Setmana Santa gairebé s'enca-
valquen, ja que la primera cauria 
en el divendres previ al Diumenge 
de Rams. Un Sant Josep una mica 
descafeïnat tenint en compte que 
en aquella ocasió no es celebraria la 
tradicional obra de teatre que prepa-
raven alumnes i exalumnes del Col-
legi la Salle.

La Setmana Santa es va rebre 
amb una gran resposta de la gent, 
sobretot el Dijous i Divendres Sant 
on les funcions religioses estigueren 
a rebentar i també el Via-Crucis (el 

de veritat) tingué una gran resposta ciutadana.
Per Pasqua vindria el torn de l’”Orfeó cassanenc” que ob-

sequiarien els assistents amb les seves caramelles i goigs.
Els camps de cotó.- El dimecres 31 de març l’enginyer 

agrònom E. Giménez presidiria una reunió d’agricultors sobre 
el cotó. Concretament, el tema era la implantació del cultiu 
de cotó a la comarca, ja que considerava que les condicions 
eren propícies per aquesta planta. Sembla que la trobada va 
funcionar ja que diversos agricultors van comprometre fins a 
20 vessanes per treballar aquest producte.

Breus. - La secció artística del 'Círculo Recreativo' va efec-
tuar representacions teatrals a Pals i L’Escala.

- Ja s’havien iniciat els preparatius per organitzar el III Ho-
menatge a la Vellesa i que es projectava pel 9 de maig de 
1948 sol·licitant al Patronat Local la cooperació necessària 
per celebrar l’activitat.

Futbol.- El nivell mostrat quant a resultats del primer equip 
de la U.D. Cassà no es va poder mantenir a la segona volta 
de la fase d’ascens a la Primera Regional. Els motius els 
trobem en algunes decisions arbitrals incomprensibles, lesi-
ons patides per jugadors d’importància i un calendari menys 
amable que al de la primera volta. Citarem els partits d’aquell 
mes: En el primer, el dia 7 de març, s’assoliria la victòria gua-
nyant per 3-2 a l’Educación y Descanso de Girona. Tanmateix, 
una setmana més tard a Banyoles, una derrota per 4-3 faria 
minimitzar les opcions de l’ascens de l’equip cassanenc. Tot i 
perdre l’equip mostraria una molt bona imatge. 

L’equip continuava amb opcions d’ascens, però aquestes 
s’esvairien completament amb la derrota a Calella per la fes-
tivitat de Sant Josep (3-0) en un partit suspès a finals de 
febrer a causa del temporal comentat a l’anterior número. 
En aquell partit el Cassà es presentà amb moltes baixes i 
segons el cronista el resultat encara resultà prou bo tenint 
en compte les circumstàncies. L’últim partit del campionat, 
contra l’Arenys, tornaria a sortir creu (3-6). Tot i no tenir 
transcendència, en aquell encontre els ànims es van calde-
jar fortament degut a l’actuació arbitral, ja que expulsaria 
un jugador cassanenc. La decisió provocaria la ira de molts 
aficionats locals que no li perdonarien tal sacrilegi.

Xavier Casabó Rabassedas
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Ocells de Cassà Col·laboracions

37. Cornella 
Doncs ja està, ja estem en plena primavera; les aus ja fa 
dies que van fer els nius, es van aparellar, van pondre els 
ous i els van començar a covar, és un bon moment per a 
veure els primers pollets de moltes espècies. L’activitat als 
nius pot ser discreta o frenètica i nosaltres aprofitem per 
seguir admirant aquestes criatures alades que ens donen 
tantes alegries.

Avui parlarem d’un ocell poc virolat i amb un cant gens 
bonic, és la Cornella.

La CORNELLA, Corvus corone,  és un còrvid semblant 
al corb, però de mida mitjana; fa al voltant de 50 cm de 
llargada i pot arribar als 100 cm amb les ales obertes.  
El cos, ulls, potes i bec són completament negres, pre-
sentant, tanmateix, iridescències verdoses i púrpures a la 
part superior del plomatge, el bec és gruixut. Els joves 
mostren una tonalitat més brunenca. El mascle i la femella 
són idèntics. Quan vola es veu la cua quadrada, cosa que 
la distingeix del seu parent més proper, el corb. També 
se’n diferencia per la corpulència, la grandària del bec i la 
manca de plomes hirsutes a la gola.

ALIMENTACIÓ. És omnívora i s’alimenta de llavors, frui-
tes, cucs, insectes, ous, cargols i petits mamífers. Igual-
ment aprofita restes d’animals morts. 

REPRODUCCIÓ. Fa el niu en arbres a força altura o en 
cingles de pedra. El fa amb branques i fang; el folra amb 
plomes, draps, llana, pèls, plomes i altres materials que 
amuntega. La femella pon 4-5 ous de coloració verdosa bla-
vosa amb punts o taques fosques i els incuba durant 3 set-
manes. Els pollets comencen a volar al cap d’uns 35 dies.

COMPORTAMENT. La seva organització social compor-
ta el territorialisme, per això és un ocell solitari que es 
reuneix en grup poques vegades. Solament forma estols 
a les àrees de joca i durant la reproducció, que és quan 
s'apleguen els exemplars solters i els desaparellats. Amb 
unes ales relativament amples, vola generalment a no gai-
re altura, amb un vol força recte amb batecs pausats i 
regulars. Planeja molt menys que els corbs i les gralles de 
muntanya. 

S’han observat comportaments ben peculiars en les cor-
nelles, per exemple fer acrobàcies o jugar amb objectes, i 

ho fan només per divertir-se,  cosa que ens indica la gran 
intel·ligència d’aquestes aus.

HÀBITAT I DISTRIBUCIÓ. És molt característica en 
àrees de prats i conreus. Habita àrees obertes amb bos-
canys, riberes o tanques arbrades, defugint les àrees bos-
canes massa denses. És resident amb  distribució regular 
per la Catalunya interior i la Catalunya humida. La població 
catalana s’estima entre 15.000 a 40.000 individus ma-
durs. En els darrers anys ha sofert una certa expansió. 

A Cassà es pot veure sobretot a les arbredes i camps 
de conreu. Al veïnat d’Esclet hi ha una població força abun-
dant, que als mesos d’hivern veu incrementat el nombre 
d’individus.

EL CANT. És força garruladora, bo i emetent un cucleig 
característic, menys greu que el del corb. Pot imitar fàcil-
ment altres veus, i hom la pot sentir fins i tot mimetitzant 
el tamborineig dels pigots.

Escolteu-lo a   https://xeno-canto.org/333083
Corbs i cornelles apareixen sovint esmentats en la litera-

tura, ja des de l’època dels clàssics. Per exemple segons la 
mitologia grega, Coronis (filla de Coroneu) volia escapar de 
l’assetjament de Posidó i va demanar ajut als déus, Atena 
la va transformar en cornella.

Xon Vilahur Godoy
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Viure bé El Vi de la PIlar

Vi de Fang Celler Rendé Masdeu 
(DO Conca de Barberà)

El passat mes de març va tenir lloc a la Casa Capell de Bar-
celona una trobada dels cellers de la DO Conca de Barbe-
rà. Sota el nom de CONCArim, s’hi van aplegar una vintena 
d’elaboradors d’aquesta petita denominació d’origen, amb 
uns trets característics molt determinats: petits produc-
tors, comarca natural molt ben delimitada i una varietat 
de raïm -la Trepat- que és el vaixell insígnia d’aquesta DO.

Em va venir al cap poder parlar de la Conca de Barberà 
i, sobretot, del Celler Rendé Masdéu. La família es dedica 
des de l’any 1604 a l’activitat vinícola i la seva història 
comença l’any 1905. Per desgràcia, l’antic celler famili-
ar va ser engolit per una forta riuada l’octubre de l’any 
2019. Molts veïns van anar recuperant entre el fang mol-
tes ampolles que sortosament no es van trencar i que es 
van posar a la venda com ajuda solidària a la catàstrofe 
viscuda en aquells moments. També els cellers de la DO 
Conca de Barberà van elaborar el vi ‘Al vostre costat’ per 
ajudar a la Mariona i en Jordi per començar de nou el seu 
projecte. A més, l’anomenat ‘Vi de fang’ va formar part del 
menú elaborat pel Celler de Can Roca que es va servir a la 
Cimera del Clima de Madrid 2019, per conscienciar sobre 
els problemes del canvi climàtic.

La Conca de Barberà és una comarca entre el litoral i 
l’interior, situada al sud-oest de Catalunya, al nord de la 
província de Tarragona. La formen 22 municipis amb unes 
alçades que van dels 200 als 1000 metres. És una de 
les comarques catalanes més clarament definides des del 
punt de vista geogràfic. En una plana vertebrada pels rius 
Francolí i el seu afluent Anguera, està protegida per les 
muntanyes que l’envolten, especialment la Serra de Pra-
des, amb sòls bàsicament calcaris i amb unes 3500 hec-
tàrees de vinya.

Des del punt de vista històric, la Conca de Barberà és 
una de les comarques més antigues de Catalunya. El seu 
nom ja s’utilitzava el segle XVII. Curiosament, però, el seu 
nom no prové de la seva capital Montblanc, sinó del muni-
cipi de Barberà de la Conca, antiga seu dels Templers i avui 
un petit poble de 400 habitants. Prova de la seva impor-
tància històrica en són avui dia el monestir de Santa Maria 
de Poblet, a Vimbodí, un impressionant conjunt arquitectò-
nic cistercenc habitat, així com la vila ducal de Montblanc, 
amb el seu magnífic recinte emmurallat, un dels més ben 
conservats i restaurats de Catalunya.

En un altre ordre, destaquen els seus cellers modernis-
tes escampats arreu del territori. Són la suma d’esforços 
de generacions de pagesos que des de finals del segle XIX 
van lluitar per aixecar l’economia agrícola de la comarca i 
la mostra de la puixança del cooperativisme agrari. Avui 
dia anomenades Catedrals del vi, es tracten d’edificacions 
de gran valor dins el patrimoni de la Conca de Barberà i 
de Catalunya. També caldria destacar el Museu de la vida 
rural de l’Espluga de Francolí.

He comentat abans que la varietat autòctona per excel-
lència de la DO és la Trepat, també anomenada Trepadell. 
És una varietat negra de raïm llarg, gran i atapeït, que no 
li agrada massa la sequera i prefereix sols frescos. S’uti-
litza majoritàriament per a l’elaboració de vi rosat natural 
i sobretot per fer cava rosat. Tots els cellers de la Conca 
de Barberà han apostat per fomentar i potenciar aquesta 
varietat com a tret distintiu de la DO. Haig de reconèixer 
que actualment es fan vins negres molt interessants amb 
aquesta varietat. Solen ser vins lleugers, afruitats i amb 
bona acidesa.

El Celler Rendé Masdéu es troba a l’Espluga de Francolí. 
Cultiven 15 hectàrees de vinya en ecològic des de 2010. 
Després del gran contratemps de l’octubre del 2019, es 
van traslladar a un espai emblemàtic on abans hi havia les 
caves de Simó de Palau, recuperant el Molí de Poca, un 
molí fariner del segle XIV construït pels monjos del mones-
tir de Santes Creus. 

En aquest projecte comercialitzen un vi amb el nom 
genèric de ‘Vi de fang’, aquest cop amb les varietats de 
Garrut (90%) i Syrah (10%), sobre sòls argilo-calcaris i 
de llicorella. La maceració i fermentació es fa en tina de 
roure francès i posterior criança a la mateixa tina durant 
set mesos. De color granat intens, és tímid en un principi, 
però es va obrint amb el temps, cap a fruits vermells i 
herbes aromàtiques. D’estructura mitjana i postgust llarg 
amb acidesa molt equilibrada, té un toc terrós, tot fent 
esment al seu nom.

Preu aproximat: 12 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Segons el web Oral Health Foundation, 
s'estima que l'any 2050 hi haurà dos 
mil milions de persones amb 60 anys 
o més grans: més del doble de la xi-
fra actual. Això vol dir que seran més 
persones que amb el temps, a mesura 
que envelleixen puguin patir la pèrdua 
de totes o gairebé totes les seves dents 
naturals i necessitar una pròtesi dental.

Tant pels pacients del futur com pels 
actuals, cal conèixer quina és la correc-
ta cura de les pròtesis dentals.

Cal fer una neteja diària en profundi-
tat de les pròtesis dentals. I si no es pot 
netejar després de cada àpat, és im-
prescindible treure'l per almenys acla-
rir-lo i esbandir la boca

El més normal és raspallar, remullar 
i després tornar a raspallar la pròtesi. 
Però cal tenir en compte diverses con-
sideracions.

Pots fer servir un raspall dental re-
gular, que sigui de cap petit i truges 
suaus.

Segons indica la COEG, també es pot 
fer servir un raspall d'ungles amb tru-
ges de niló.

O per últim, i és la nostra opció pre-
ferida, netejar la pròtesi dental amb un 
raspall dissenyat per netejar dentadu-
res postisses i/o per a pròtesis dentals 
(es pot comprar a qualsevol farmàcia), 
perquè les seves truges estan disse-
nyades per adaptar-se a la forma de la 
pròtesi o dentadura.

El que sí que no té opció és que el 
raspallat de la pròtesi dental s'ha de fer 
sempre de manera suau, com si fossin 
les dents pròpies. En cas contrari, es 
poden generar solcs a la superfície.

Abans de res, mai utilitzar pasta 
dental comercial, que tindria un efecte 
abrasiu, sinó un netejador de pròtesi 
dental efectiu. Algunes persones usen 
sabó o un detergent suau per netejar 
les dentadures, però això només es 
pot fer amb molta precaució, ja que la 
majoria de netejadors per a la llar són 
massa abrasius i no han de ser utilit-
zats per a la neteja de pròtesis dentals.

El millor per eliminar les restes de 

menjar després de raspallar-lo és rea-
litzar una immersió diària de la pròte-
si dental en una solució específica per 
netejar-la, en lloc d'aigua sense més ni 
més o qualsevol altre tipus de neteja-
dor. D'aquesta manera es produeix 
una descomposició química millor de la 
placa que pugui quedar, a més de pro-
porcionar un grau de desinfecció de la 
pròtesi dental i ajudar a eliminar possi-
bles taques.

Parlant de taques, si s'observa acu-
mulació de dipòsits de tincions o tosca 
que no s'eliminen amb la neteja feta 
a casa, heu d'acudir a la consulta del 
vostre dentista perquè ells realitzin una 
neteja i desinfecció de la pròtesi dental.

Molt important: quan es fan les ne-
teges a casa amb líquids específics 
per netejar pròtesis, cal seguir estric-
tament les indicacions del fabricant de 
la solució que s'utilitzarà. Si no se sap 
quin triar, el dentista pot recomanar un 
netejador que sigui fiable. I ha de fer-lo 
servir només amb la pròtesi ja treta, 
mai posada. Tampoc no s'ha de maste-
gar, empassar ni fer gàrgares amb els 
netejadors de dentadures.

Consell extra: el millor és netejar sem-
pre les pròtesis dentals o bé sobre un 
recipient amb aigua, perquè si cauen, 
esmorteeixin la caiguda. O sobre una 
tovallola doblegada, pel mateix motiu.

El més normal és raspallar, remullar 
i després tornar a raspallar la pròtesi. 
Però cal tenir en compte diverses con-
sideracions.

Pots fer servir un raspall dental re-
gular, que sigui de cap petit i truges 
suaus.

Segons indica la COEG, també es pot 
fer servir un raspall d'ungles amb tru-
ges de niló.

O per últim, i és la nostra opció pre-
ferida, netejar la pròtesi dental amb un 
raspall dissenyat per netejar dentadu-
res postisses i/o per a pròtesis dentals 
(es pot comprar a qualsevol farmàcia), 
perquè les seves truges estan disse-
nyades per adaptar-se a la forma de la 
pròtesi o dentadura.

El que sí que no té opció és que el 
raspallat de la pròtesi dental s'ha de fer 
sempre de manera suau, com si fossin 
les dents pròpies. En cas contrari, es 
poden generar solcs a la superfície.

Abans de res, mai utilitzar pasta 
dental comercial, que tindria un efecte 
abrasiu, sinó un netejador de pròtesi 
dental efectiu. Algunes persones usen 
sabó o un detergent suau per netejar 
les dentadures, però això només es 
pot fer amb molta precaució, ja que la 
majoria de netejadors per a la llar són 
massa abrasius i no han de ser utilit-
zats per a la neteja de pròtesis dentals.

El millor per eliminar les restes de 
menjar després de raspallar-lo és rea-
litzar una immersió diària de la pròtesi 
dental en una solució específica per ne-
tejar-la, en lloc d'aigua sense res més 
o qualsevol altre tipus de netejador. 
D'aquesta manera es produeix una des-
composició química millor de la placa 
que pugui quedar, a més de proporci-
onar un grau de desinfecció de la prò-
tesi dental i ajudar a eliminar possibles 
taques.

Per descomptat que totes aquestes 
cures són referents a les pròtesis den-
tals removibles, també anomenades 
de "lleva, i posa", per això és tan im-
portant, tractar de portar pròtesi fixa 
quan es pugui, ja que el manteniment 
és molt més senzill, a més la segure-
tat i la comoditat que brinden és molt 
millor. Consulteu-nos el vostre cas i us 
direm si podeu portar una pròtesi fixa 
que us aporti més seguretat en menjar 
i un somriure més bonic.

Manuel López de 
Calatayud Gaio

Llicenciat en Odonto-
logia/ COEC 3800

Màster en implanto-
logia-periodòncia i reha-

bilitació oral (ESORIB) 
(New York University 

Université de Paris). 
Membre de la SEI. 

Diplomat en cirurgia 
general i implantologia

Manteniment i neteja de la pròtesi

Higiene dental Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Els avenços tècnics, en tots els àm-
bits, van tan ràpids que ja quasi res 
ens sorprèn. En vàrem tenir proves 
irrefutables amb les notícies que ens 
arribaven del Mobile World Congress 
celebrat fa poc a Barcelona.   

De sobte ens presenten un senyor 
amb una mena d’ulleres que li ocupen 
mitja cara i amb les quals pot veure 
coses mai vistes i travessar pantalles 
i parets i que sé jo! o aparells que po-
den mirar estels llunyans fins ara des-
coneguts o profunditats marines mai 
explorades... Iaixò, com tantes altres 
coses, va despertar la meva curiositat.

Vaig imaginar, com un fet molt pos-
sible, que si ens visitaven ovnis, si els 
astronautes es passejaven per llunya-
nes galàxies, si trepitjar la lluna ja era 
història i aviat ho farien a Mart i ja po-
dien, aquests astronautes, viure una 
temporadeta dins una estació espa-
cial, no seria també possible establir 
llaços de comunicació amb gent que 
fa anys ens van deixar i deuen habitar 
en algun paratge desconegut més en-
llà dels estels?

Com que feia relativament poc que 
havia celebrat el meu aniversari, vaig 
pensar que seria fantàstic poder tenir 
una conversa amb alguna de les per-
sones nascudes el mateix any que jo.

Sense pensar-ho dues vegades, en 
vaig buscar a quatre que tinguessin 
coses interessants per explicar-me, 
per alliçonar-me i per recordar-me 
com, la memòria històrica de la qual 
ara tant es parla, va més enllà de les 
guerres, batusses, injustícies, etc. 
viscudes recentment i que ens hau-
rien de servir de lliçó, sinó que les 
podem anar trobant al llarg de tota 
la història i, de totes elles, en podem 
treure exemples que enriqueixin la 
nostra convivència.

En la màgia dels somnis que és l’ei-
na més potent mai inventada i, alho-
ra, repassant el calendari del passat, 
vaig trobar-me amb Martin Luther 

King nascut el gener, com jo.
Va trobar la meva idea prou atrac-

tiva com per recomanar-me que em 
posés en contacte  amb Audrey Hep-
burn, nascuda el maig, amb Annelies 
Frank, més coneguda com Anne, nas-
cuda el juny. 

Per què aquesta tria? Quines ca-
racterístiques comunes podia haver-hi 
entre uns personatges d’origen, cultu-
ra, i estatus social tan diferents, que 
d’alguna manera es complementessin 
i fossin per a mi una lliçó d’història 
passada basada en un fet concret: vo-
ler ajudar, en la mesura de les nostres 
possibilitats, als nostres conciutadans 
i a aquells als quals d’alguna manera 
podem donar suport físic i emocional.

Em vaig quedar sorpresa de com 
els hi va agradar fer tertúlia, prop 
d’una llar de foc casolana en una casa 
d’un poble català! Amb quina atenció 
vaig escoltar les seves històries!

Què em va impactar de cada un 
d’ells i què em varen transmetre unà-
nimement? 

Martín Luther  King – prou el de-
veu conèixer, sols es tracta de fer un 
repàs- era un clergue afroamericà, 
famós per la seva lluita a favor dels 
drets dels negres als Estats Units. 
Capitanejava el moviment afroameri-
cà pels drets civils en la dècada del 
1960. Els seus discursos varen ser 
d’antologia, sobretot aquell que deia: 
“Vaig tenir un somni...” El 1964 se li 
va concedir el Nobel de la Pau i, com 
a màxim premi per la seva trajectòria, 
fou assassinat el 4 d’abril de 1968 a 
Memphis, Tennessee.

Varen acceptar la proposta dues 
dones i un home i em vaig quedar una 
mica sorpresa quan vaig veure que 
una de les dones era la famosa actriu 
de cine Audrey Hepburn!

Una noia nascuda a Brussel·les, en 
la mansió aristocràtica dels Van Me-
emstram, amb uns pares pro-nazis 
-ideologia que ella mai va acceptar-. 

Xerrades extraterrestres

Dominava cinc idiomes, va ser una 
gran actriu, va guanyar un Oscar... 

Què hi pintava ella en aquella reu-
nió? Dons que tota la vida es va dedi-
car a l’ajuda humanitària a nivell mun-
dial, sobretot a favor de la infància, 
col·laborant amb al ONU i amb UNI-
CEF fins al punt que el 1990, a Ho-
landa, varen posar el seu nom a una 
tulipa blanca com a reconeixement a 
la seva tasca dins UNICEF.

I la nota més emotiva i plena de ten-
dresa fou la de tenir, entre nosaltres 
la joveneta Anne Frank  

Qui no ha sentit parlar o no ha llegit 
les seves memòries?

Va néixer el 12 de juny del 1929 
a Frankfurt del Main,  en el si d’una 
família jueva. 

Quan, en la primavera de 1942, la 
persecució als jueus s’anava tornant 
més cruenta, Otto, el pare d’ Anne, va 
condicionar un amagatall al que ano-
menaren “La Casa del darrere” on es 
varen amagar i on Anne va començar 
a escriure les seves memòries.

Els nazis els descobrien i els empre-
sonaren l’agost de 1944. Després de 
passar per diferents camps d’extermi-
ni, el febrer del 1945 ella i la seva 
germana moren de tifus en el camp 
de Bergen-Belsen.

El pare, Otto, és l‘únic supervivent 
de la família i, en trobar i llegir les me-
mòries dAnne, decideix la seva publi-
cació. 

Què em va aportar el seu testimo-
ni? L’extrem de crueltat al que ens 
pot fer arribar l’odi interracial, interre-
ligiós, les lluites entre ètnies, les lleis 
assassines de molts governs contra 
la llibertat de les dones, contra la lli-
bertat d’expressió, la ideologia nazi 
que intenta infiltrar-se en els governs 
a través de dretes extremes...

Quines lliçons més meravelloses em 
varen aportar les seves paraules! Ara 
serà qüestió de veure quin bon ús en 
faig...

M. Dolors Godoy Rotllens
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Mots encreuats 
Núm. 442
HORITZONTALS
1.- Duta a la primera pàgina. Quan es fa fosc a bosc sem-
bles llosc perquè no hi veus a primera vista. 2.- Injuriar sota la 
consigna de l’a por ellos. Dos catets. 3.- És caduc i inestable 
però molt destre. Salva de qualsevol manera per invertir en 
les fiances. 4.- Que es poden fabricar, especialment en dies 
feiners. 5.- Té, aquí ho tens. Triada malament ens remet a 
un prelat de la cúria romana. L’Ansu les porta al cor. 6.- En 
aquesta associació literària presteu atenció als associats per 
tal d’elevar el seu nivell intel·lectual. Percebi que comença el 
noticiari. 7.- Alfals en gran quantitat. Una que no sona, tal com 
sona. 8.- Un tuti del paraulògic sense vocals. Guiarà el tren cap 
a l’oest. Acaba essent objecte de befa. 9.- Insistirà fins a acon-
seguir que el clau estigui ben fixat. Decibels procedents del 
sud-oest. 10.- No té relació amb una persona però sí amb un 
extraterrestre. Punt de satisfacció. És tan dolent que s’escapa 
de la fleca pel simple plaer de fer un pecat. 11.- I parlant de 
flequers, aquests en són uns mestres a l’hora de fer aquesta 
pasta, i és que són massa! És tan maldestre per elaborar la 
sidra, que esdevé esquerp i sempre porta la contrària.

VERTICALS
1.- Eina que comparteixen el pintor i el mestre d’obres. Tram-
via amb parada a la casa blanca. 2.- El mineral dels ninots de 
Caldes, que hi sembla portat amb un vehicle d’origen alemany. 
Autoritat conferida a l’empresari tèxtil per tenir cura dels seus 
fills. 3.- Rampinyades però gairebé trobades. Repetició musi-
cal a la Bisbal. 4.- Barrines petites. 5.- Fet propi d’aquell qui 
viu de la rifeta a costa d’una dona prostituïda. Un cavallet. 
6.- Una manera com una altra de començar el dia. Obtenir un 
títol universitari invertint-hi molts esforços. 7.- Proveir d’anses 
fins a cansar. Qui no vulgui pols, que ni s’hi acosti. Els vehicles 
alemanys que visiten el Camp dels Ninots la porten al darrera. 
8.- Envejosos d’en Floquet de Neu. Aquestes dues acaben 
donant plaer. 9.- Sexe parlat. Mala nota d’estudiant. La lletra 
més repetida entre Cassà i la Bisbal d’Empordà. 10.- Doncs 
sí, aquesta. Sempre li toca el paper més galdós per culpa de 
la Disney. 11.- La música més apropiada per amenitzar un 
Barça-Madrid. Sempre el porten al cor els patidors de mena.

 Una secció de Josep M. Fusté / Solucions, a la pàgina 6

Per passar l’estona Entreteniments

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

abril 2023 · núm. 842 · Llumiguia    91



Polígon Ind. C/ Pla de l'Estany, 40-44
17244 Cassà de la Selva info@ducform.com

T. 972 46 30 50
www.6tems.com
T. 972 46 28 07


